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ACTA DEL PLE ORDINARI DE LA CORPORACIÓ MUNICIPAL,
CELEBRAT EL DIA VINT-I-VUIT DE FEBRER DE DOS MIL DOS

- - - o o o O O o o o - - -

A la ciutat de Sagunt, el dia vint-i-vuit de febrer de dos mil dos, a les disset
hores i dos minuts, es reuneixen a la Sala de Sessions d’aquest Excm. Ajuntament, sota
la Presidència de l’Il·lm. Sr. Alcalde, Silvestre Borràs i Azcona, els regidors següents:

Na M. Lluïsa Domínguez i Escudero.
En Joan Baptista Gómez i Peñalva.
N’Alfred Cesari Castelló i Saez.
N’Emili Manuel Adán i Castaño.
En Francesc Zarzoso i Usina.
N’Alfred Pérez i Cardo.
N’Antònia L. Murciano i Rodríguez.
En Francesc Crispín i Sanchis.
En Manuel Esparza i Ripoll.
Na M. Cèlia Paniagua i Zornoza.
En Jaume Vidal i Falomir.
En Miquel García i Benítez.
Na M. Àngels García i Rodríguez.
Na Núria Hernández i Pérez.
Na M. Isabel Martínez i Domingo.
Na Gregòria Gil i Latorre.
En Marcel·lí Gil i Gandia.
En Francesc Ruiz i Villar.
En Miquel Àngel Cortés i Flor.
Na Maria Dolors Contreras i Matalí.
En Salvador Montesinos i Zamorano.
En Manuel Civera i Gómez.
Na Teresa Alegre i Peris.
N’Enric Lluís Ariño i Giménez.

Assistits de la secretària general per substitució, Sra. Josepa Maria Esparducer i
Mateu, i de l’interventor, Sr. Josep Eugeni Garcerán i Rodríguez, a fi de celebrar sessió
ordinària del Ple de la corporació, en primera convocatòria, es fa constar que el Sr.
Castelló s’incorpora a la sessió en el punt 3, a les 17 hores i 7 minuts.

La Presidència obri la sessió i es passen a tractar els assumptes inclosos en
l’ordre del dia.

1 APROVACIÓ, SI S’ESCAU, ACTES SESSIONS ANTERIORS: 29.11.01 I
19.12.01

Sotmès a votació el primer punt de l’ordre del dia, el Ple de l’Ajuntament, per
unanimitat, ACORDA: Aprovar l’esborrany de les actes corresponents a les sessions
que tingueren lloc els dies 29 de novembre de 2001 i 19 de desembre de 2001.

2 DONAR COMPTE RESOLUCIONS DE L’ALCALDIA
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D’acord amb el que disposa l’art. 42 del Reglament d’Organització,
Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats Locals, aprovat per Reial Decret de 28 de
novembre de 1986, s’informa el Ple de l’Ajuntament de totes les resolucions de
l’Alcaldia adoptades des de l’anterior sessió plenària ordinària, de data 29 de gener
d’enguany, segons la següent relació:
GENER 2002

28/01/02 Expedir ordre de pagament a justificar a favor de SBA per atendre despeses
derivades celebració del dia de la Comunitat Valenciana en Fitur 2002.
29/01/02 Exp. 42/01-I. Concedir llicència obertura i funcionament activitat locutori
telefònic al c/ Mare de Déu dels Dolors, 44-baix.
29/01/02 Expedir ordre de pagament a favor María Cabanillas despeses comissió de
seguiment.
29/01/02 Rectificar error parades mercats extraordinaris dimecres, dijous i dissabtes a
Moussa Niang.
29/01/02 Concessió temporal per 5 anys columbari per inhumar cadàver.

29/01/02 Concessió per 50 anys a Sra. Pilar Ortin Gemine d’un columbari per inhumar.

29/01/02 Concessió a diversos interessats diversos nínxols per 50 anys per inhumar
cadàvers.
29/01/02 Concessió a diversos interessats concessió de diversos nínxols per 50 anys per
inhumar cadàvers.
29/01/02 Concessió a diversos interessats diversos nínxols per 50 anys per inhumar
cadàvers.
29/01/02 Concessió a diversos interessats concessió diversos nínxols per 50 anys per
inhumar cadàvers.
29/01/02 Concessió a diversos interessats diversos nínxols per 50 anys per inhumar
cadàvers.
29/01/02 Concessió a diversos interessats diversos nínxols per 50 anys per inhumar
cadàvers.
29/01/02 Exp. 24/02. Autorització festes falleres AC Falla Plaça La Marina.

29/01/02 Exp. 13/02. Autorització celebració actes fallers 2002.

29/01/02 Exp. 26/02. Autorització festes falleres 2002 AC Falla Plaça La Victòria.

29/01/02 Adscriure la funcionària de carrera Sra. Roldán Felipe al lloc d’admtiva. en
Gestió Tributària.
29/01/02 Ordenar pagament nòmina personal Ajuntament mes de gener 2002.

29/01/02 Exp. 79/99-LO. Declarar caducitat expedient i procedir-ne a l’arxiu.

29/01/02 Exp. 494/01-LO. Concedir pròrroga per a inici obres reforma cuina i bany al c/
Travessia Sant Ramon, 3.
29/01/02 Exp. 719/01 LO. Concedir llicència obres revestiment de façana al c/
Cubertoret, 7 baix.
29/01/02 Exp. 737/01 LO. Concedir llicència obres a l’habitatge a la ctra. Sagunt-
Burgos km 1700 “La Pedrera”.
29/01/02 Exp. 742/01 LO. Concedir llicència obres reparació façana al c/ Amèrica, 80.
29/01/02 Exp. 743/01 LO. Concedir llicència obres al c/ Almudàfer, 27 baix.

29/01/02 Exp. 746/01 LO. Concedir llicència obres al c/ Mestre Granados, 13-1.
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29/01/02 Exp. 747/01 LO. Concedir llicència obres al c/ Ciutadella, 22.

29/01/02 Exp. 2/02 LO. Concedir llicència obres al c/ Ametler, 8.

29/01/02 Exp. 3/02 LO. Denegar llicència obres a l’av. Sants de la Pedra, 1.

29/01/02 Exp. 7/02 LO. Concedir llicència obres al c/ Treball, 13.

29/01/02 Exp. 9/02 LO. Concedir llicència obres al c/ Vall Albaida i c/ Sant Pere.

29/01/02 Exp. 12/02 LO. Concedir llicència obres al c/ Mare de Déu de l’Enllosar, 77-
17.
29/01/02 Exp. 13/01 LO. Concedir llicència obres a l’av. 9 d’Octubre, 14.

29/01/02 Exp. 17/02 LO. Concedir llicència a l’av. Camp de Morvedre, 28.

29/01/02 Exp. 19/02 LO. Concedir llicència av. 9 d’Octubre, 50-14a.

29/01/02 Exp. 23/02 LO. Concedir llicència obres al c/ Atzucach de la Palmera, 1.

29/01/02 Exp. 28/02 LO. Concessió llicència obres al c/ Papa Luna, 17.

29/01/02 Exp. 30/02 LO. Denegació llicència obres al c/ D’Arezzo.

29/01/02 Exp. 31/02 LO. Concedir llicència d’obres al c/ Rei Recaredo, 10-10a.

29/01/02 Exp. 32/02 LO. Concedir llicència d’obres a l’av. 9 d’Octubre, 67-9.

29/01/02 Aprovar Padró Taxes per Ensenyaments Especials Conservatori.
29/01/02 Aprovar el padró taxa aprofitament de domini públic per casetes de venda
(mercat exterior).
29/01/02 Exp. 411/2001. Anul·lar liquidacions IVTM.
29/01/02 Aprovar liquidació núm. acord 215/2002.

29/01/02 Aprovar liquidació, núm. acord 213/2002.

29/01/02 Aprovar liquidacions, núm. acord 210/2002.

29/01/02 Aprovar liquidació, núm. acord 190/2002.

29/01/02 Autoritzar i comprometre una despesa ordre de pagament a justificar a favor
del Grup Municipal Socialista.
29/01/02 Autoritzar i comprometre una despesa per atendre despeses diversos grups
municipals.
29/01/02 Autoritzar i comprometre una despesa a favor del Grup Municipal de
Segregació del Port.
30/01/02 Delegació celebració matrimoni civil dia 02 febrer 2002.

30/01/02 Admissió a tràmit sol·licitud llicència activitat viver caragols. Exp. 4/02-C.

30/01/02 Aprovació liquidacions impost vehicles. Exp. 3311/01.

30/01/02 Renovació i suspensió PER diversos veïns.

30/01/02 Llicència obres al c/ Mazarrón, 4 i 6. Exp. 388/01-LO.

30/01/02 Llicència obres al c/ Alpuente, 8. Exp. 706/01-LO.

30/01/02 Llicència obres a la parcel·la 321 polígon 58 partida Montíber (Almardà). Exp.
11/02-LO.
30/01/02 Llicència obres a la parcel·la 48 polígon Ingruinsa. Exp. 26/02-LO.

30/01/02 Transferència a Consell Local Agrari, primer trimestre 2002.

31/01/02 Delegació funcions Alcaldia en vuitena tinent alcalde, viatge oficial titular, del
31.01.02 al 03.02.02.
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31/01/02 Exp. 94/91-C. Remetre expedient a la secretaria de la Comissió Provincial de
Qualificació d’Activitats.
31/01/02 Concedir nínxol per 50 anys per inhumar cadàvers.
31/01/02 Concedir diversos nínxols per 50 anys per inhumar cadàvers.

31/01/02 Concedir diversos nínxols per 50 anys per inhumar cadàvers.

31/01/02 Exp. 4062/2001. Requerir pagament deutes pendents IBI.

31/01/02 Exp. 4115/2001. Desestimar sol·licitud i confirmar cobrament deute IVTM.

31/01/02 Exp. 65/2002. Desestimar deute embargament per cobrament via de
constrenyiment.
febrer 2002

 4/02/02 Exp. R-124/01. Resolució tràmit audiència previ a l’ordre d’execució
Telefónica de España SA.
 4/02/02 Exp. 22/02. Autorització festes falleres 2002, AC Falla La Palmereta.
 4/02/02 Exp. 33/02. Autorització acte concurs de dibuix infantil el dia 16 de febrer de
2002., Junta Fallera de Sagunt.
 4/02/02 Exp. 14/02. Autorització festes falleres AC Falla El Romano.
 4/02/02 Exp. 31/02. Autorització celebració actes fallers 2002, Associació Cultural
Falla Doctor Palos.
 4/02/02 Exp. 368/01, 369/01, 370/01, 371/01, 372/01. Concessió cessió de nínxols per
a inhumació Cementeri Municipal de Sagunt ciutat.
 4/02/02 Exps. 373/01, 374/01, 376/01, 377/01, 379/01. Concessió cessió de nínxols per
50 anys per a inhumació Cementeri Municipal de Sagunt ciutat.
 4/02/02 Exp. 380/01, 381/01, 382/01, 384/01, 385/01. Concessió cessió de nínxols per
50 anys inhumació Cementeri Municipal de Sagunto ciutat.
 4/02/02 Exps. 383/01, 387/01, 388/01, 389/01, 391/01. Concessió cessió de nínxols per
inhumació Cementeri Municipal Sagunt ciutat.
 4/02/02 Exp. 399/01; 400/01, 402/01, 403/01, 404/01. Concessió cessió nínxols per 50
anys inhumació Cementeri Municipal Sagunt ciutat.
 4/02/02 Exps. 409/01, 412/01, 413/01 i 415/01. Concessió cessió de nínxols per 50
anys inhumació Cementeri Municipal de Sagunt ciutat.
 4/02/02 Exps. 405/01, 406/01 i 416/01. Concessió cessió de nínxols per 50 anys
inhumació Cementeri Municipal Sagunt ciutat.
 4/02/02 Exp. 414/01. Cessió de columbari per 50 anys Cementeri Municipal Sagunt
ciutat.
 4/02/02 Exp. 232/01. Cessió de columbari per 50 anys Cementeri Municipal de
Sagunto ciutat.
 4/02/02 Incloure en la nòmina corresponent al mes de gener les incidències del personal
de l’Ajuntament.
 4/02/02 Desistiment i arxiu petició llicència d’obres instal·lació d’antena parabòlica i
una altra repetidora de radiodifusió a la parcel·la 117 urb. Monte Picayo. Associació
cultural Radio Amistad.
 5/02/02 Fer pública la relació d’admesos i exclosos nomenament interí tècnic
d’administració general, oposició lliure.
 5/02/02 Relació admesos i exclosos nomenament interí tècnic administració general
(inspecció Tributs), oposició lliure.
 5/02/02 Relació d’admesos i exclosos nomenament interí animador juvenil.



5

 5/02/02 Relació admesos i exclosos nomenament interí enginyer tècnic industrial,
oposició lliure.
 6/02/02 Denegació emissió informe sobre funcionament cementeris a sol·licitud
regidor.
 6/02/02 Deduccions en nòmina absències treballador sense justificació.

 6/02/02 Abonaments en retards triennis a treballadors.

 6/02/02 Subvencions sanitàries 2001.

 6/02/02 Abonament dietes membres tribunal proves TAG interí.

 6/02/02 Abonament dietes membres tribunal proves selecció borsa grup E any 2001.

 6/02/02 Nomenament auxiliar interí substitució funcionari adscrita a lloc administratiu
per baixa titular.
 6/02/02 Adscripcions temporals per salut laboral, policies locals.

 6/02/02 Aprovació trasllat restes mortals. Exp. 02/02

 6/02/02 Aprovació trasllat restes mortals. Exp. 02/02.

 6/02/02 Aprovació trasllat restes mortals. Exp. 03/02.

 6/02/02 Concessió llicència obertura activitat innòcua. Exp. 68/01-I.

 6/02/02 Incoar expedient sancionador per obres. Exp. 2/02-IF.

 7/02/02 Permís no retribuït psicòloga.

 7/02/02 Llicència obres al c/ Gibraltar, 19-baix. Exp. 4/02-LO.

 7/02/02 Llicència obres al c/ Jaume I, 12-baix. Exp. 5/02-LO.

 7/02/02 Llicència obres al c/ Menéndez y Pelayo 146. Exp. 24/02-LO.

 7/02/02 Incoar expedient sancionador obres. Exp. 3/02-IF.

 7/02/02 Llicència obres al c/ Pablo Iglesias, 50-baix. Exp. 33/02-LO.

 7/02/02 Denegar llicència obres al polígon 44 partida Gausa. Exp. 48/02-LO.

 7/02/02 Llicència obres al c/ Torres Torres, 8-1a. Exp. 56/02-LO.

 7/02/02 Llicència obres al c/Amèrica, 88. Exp. 57/02-LO.

 7/02/02 Llicència obres al c/ Maria Molina, 2-20a. Exp. 62/02-LO.

 7/02/02 Llicència obres al c/ Concepción Arenal, 81. Exp. 63/02-LO.

 7/02/02 Llicència obres al c/ Alorco, 36. Exp. 67/02-LO.

 7/02/02 Exigència aval obres urbanització. Exp. 766/01-LO.

 7/02/02 Renúncia parades mercat exterior fix. Exp. 459.

 7/02/02 Renúncia parades mercat exterior fix. Exp. 520.

 7/02/02 Autorització assistència funcionari a reunió treball projecte Morvedre a Camp
de Morvedre.
 7/02/02 Contractació auxiliar administratiu borsa treball, suport servei UNED.

 7/02/02 Llicència obres al c/ Partida d’Òliba. Exp. 35/02-LO.

 7/02/02 Llicència obres al c/ Horts, 29. Exp. 36/02-LO.

 7/02/02 Llicència obres a l’av. Sants Pedra, 89. Exp. 37/02-LO.

 7/02/02 Llicència obres a l’av. Sants de la Pedra. Exp. 38/02-LO.

 7/02/02 Llicència obres al c/ Rei D. Martí, 1. Exp. 39/02-LO.

 7/02/02 Llicència obres al c/ Montgó, 31. Exp. 40/02-LO.
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 7/02/02 Llicència obres al c/ Azorín, 8 i 14. Exp. 41/02-LO.

 7/02/02 Llicència obres al c/ Rei Felip III, 14. Exp. 42/02-LO.

 7/02/02 Llicència obres al c/ Concepción Arenal, 125. Exp. 43/02-LO.

 7/02/02 Llicència obres al c/ Salt del Llop. Exp. 44/02-LO.

 7/02/02 Llicència obres a la pl. Blasco Ibáñez, 5. Exp. 45/02-LO.

 7/02/02 Llicència obres al c/ Roma, 13. Exp. 58/02-LO.

 7/02/02 Llicència obres al c/ València, 5. Exp. 59/02-LO.

 7/02/02 Llicència obres al c/ Diana, 11. Exp. 60/02-LO.

 8/02/02 Exp. 455/01. Anul·lar rebuts IVTM i aprovar noves liquidacions.

 8/02/02 Exp. 457/2001. Anul·lar rebuts per baixa IVTM.

 8/02/02 Exp. 452/01. Desestimar sol·licitud anul·lació rebuts IVTM.
 8/02/02 Exp. 3882/01. Anul·lar rebuts IVTM.
 8/02/02 Exp. 2257/01. Prorratejar per trimestres import quota devolució IVTM.

 8/02/02 Exp. 1465/01. Aprovar liquidació provisional i reconèixer dret devolució taxa
per prestació Servei de Cementeri Municipal.
 8/02/02 Exp. 636/01. Anul·lar rebut IVTM i aprovar nova liquidació.
 8/02/02 Exp. 3885/01. Anul·lar rebut liquidació taxa ADP per entrada de vehicles
(guals).
 8/02/02 Exp. 363/01. Aprovar liquidació devolució taxa aprofitament domini públic
amb quioscos per no realitzar-se el fet imposable.
 8/02/02 Exp. 448/01. Anul·lar rebuts IVTM.
 8/02/02 Exp. 639/01. Anul·lar rebuts IVTM.

 8/02/02 Exp. 608/01. Anul·lar rebuts IVTM.

 8/02/02 Exp. 631701. Anul·lar rebuts IVTM.

 8/02/02 Exp. 897/01. Anul·lar rebuts IVTM.

 8/02/02 Exp. 881/01. Anul·lar rebut IVTM.

 8/02/02 Exp. 882/01. Anul·lar rebuts IVTM.

 8/02/02 Exp. 1670/01. Anul·lar rebuts IVTM.

 8/02/02 Exp. 1018/01. Anul·lar rebuts IVTM.

 8/02/02 Exp. 1058/01. Anul·lar rebuts IVTM.

 8/02/02 Exp. 1066/2001. Anul·lar rebuts IVTM.

 8/02/02 Exp. 1067/01. Anul·lar rebuts IVTM.

 8/02/02 Exp. 819/01. Anul·lar rebut IVTM.

 8/02/02 Exp. 522/2001. Anul·lar rebuts IVTM.

 8/02/02 Exp. 843/01. Anul·lar rebuts IVTM.

 8/02/02 Exp. 867/01. Anul·lar rebut IVTM.

 8/02/02 Aprovar liquidació núm. Acord 207/2002.

 8/02/02 Aprovar les liquidacions núm. Acord 217/2002.

 8/02/02 Mantenir la vigència dels contractes laborals temporals Sr. Benedicto i Sra.
Granell.
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11/02/02 Contractar MRMA i SLF fins al 31 de maig de 2002 com a diplomats en
educació social per als centres d’educació secundària de Sagunt.
11/02/02 Nomenar funcionària interina com a auxiliar administrativa a FRM per cobrir
baixa per maternitat.
11/02/02 Exp. 375/01 i 410/01. Concessió de nínxol per 50 anys.

11/02/02 Exp. 4/02. Remissió cessió de columbari per 50 anys.

11/02/02 Exp. 343/01, 436/01, 437/01 i 438/01. Remissió cessió de nínxols per 50 anys.

11/02/02 Exp. 401/01. Remissió cessió de nínxol per 50 anys.

11/02/02 Exp. 439/01. Remissió cessió de nínxols per 50 anys.

12/02/02 Modificar llista admesos i exclosos, selecció TAG interí.

12/02/02 Modificar llista admesos, selecció TAG interí, inspecció Tributs.

12/02/02 Exp. 68/01-C. Admetre a tràmit la sol·licitud sol·licitant obertura activitat
garatge.
12/02/02 Exp. 145/01-C. Admetre a tràmit la sol·licitud presentada per a obertura
activitat magatzem i venda a l’engròs material construcció.
12/02/02 Exp. 6/02-C. Admetre a tràmit sol·licitud obertura activitat tancaments
d’alumini.
12/02/02 Exp. 8/02-C. Admetre a tràmit la sol·licitud obertura per a activitat garatge
privat.
12/02/02 Exp. 9/02-C. Admetre a tràmit la sol·licitud d’obertura activitat de muntatge
d’armaris frigorífics.
12/02/02 Exp. 86/01-C. Remetre exp. instruït a la secretària Comissió Provincial de
Qualificació d’Activitats.
12/02/02 Exp. 141/01-C. Remetre exp. instruït a la Comissió Provincial Qualificació
d’Activitats.
12/02/02 Diversos. Arxivar expedients 1671/01, 1673/01 i 1731/01.

12/02/02 Diversos. Anul·lar butlletins 48350, 49906, 49908.

12/02/02 Exp. 3998(01. Imposar multa per fets infracció Llei sobre Trànsit.

12/02/02 Renovar PER diversos veïns, suspendre PER diversos veïns.

12/02/02 Exp.4/02-IF. Incoar expedient sancionador promotor obres, pol. 58 parcel·la
214, sòl no urbanitzable ordinari.
12/02/02 Aprovar liquidació núm. Acord 218/2002.
13/02/02 Acordar pagament a Associació d’Exportadors de Cítrics de Sagunt. Exp.
228/02.
13/02/02 Concessió llicència d’activitat venda articles de regal. Exp. 46/01-I.

13/02/02 Concessió llicència d’activitat despatx de pa. Exp. 32/01-I.

13/02/02 Concessió llicència activitat de botiga accessoris infantils. Exp. 31/01-I.

13/02/02 Admetre a tràmit sol·licitud llicència activitat de cafeteria. Exp. 7/02-C.

13/02/02 Concessió llicència d’obres per canviar tres finestres sense modificar buits.
Exp. 69/02 LO.
13/02/02 Concessió llicència d’obres per eliminar basseta i unir desguassos. Exp. 70/02
LO.
13/02/02 Concessió llicència d’obres per a canvi canal. Exp. 71/02 LO.
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13/02/02 Concessió llicència d’obres per a canvi porta d’entrada. Exp. 72/02 LO.

13/02/02 Concessió llicència d’obres per a canvi entaulellat cuina i neteja. Exp. 73/02
LO.
13/02/02 Concessió llicència d’obres per substituir tres finestres. Exp. 77/02 LO.

13/02/02 Concessió llicència d’obres per reparar cornisa. Exp. 80/02 LO.

13/02/02 Concessió llicència d’obres per a canvi entaulellat i sanejament bany. Exp.
82/02 LO.
13/02/02 Concessió llicència d’obres per a canvi taulellets bany. Exp. 86/02 LO.

13/02/02 Ordre execució obres reparació immoble a l’av. 9 Octubre, 71. Exp. 32/01 OE.

13/02/02 Tràmit d’audiència previ a ordre execució, solar al c/ Vista Alegre cantó c/
Santo Domingo. Exp. 2/02 OE.
13/02/02 Tràmit d’audiència previ a ordre execució obres per afonament, c/ Calvari
Vell, 32. Exp. 4/02 OE.
13/02/02 Incoar expedient sancionador al Sr. MTB per infracció urbanística. Exp. 5/02-
IF-SC.
13/02/02 Anul·lar Resolució d’Alcaldia de 21,11,01 i incoar expedient sancionador al
Sr. FND. Exp. 68/01-IF-SC.
13/02/02 Deixar sense efecte Resolució Alcaldia de 29,01,02 núm. 182.
14/02/02 Exp. 55/01-AFIC. Trasllat parades del Mercat Sagunt Port per finalització
obres pl. Sol.
14/02/02 Exp. 2/02-M. Autorització mercats extraordinaris festes patronals.

15/02/02 Delegació regidor per a celebració matrimoni civil dia 16 de febrer de 2002.

15/02/02 Baixa inscripció unió de fet. Exp. 9/00.

15/02/02 Inscripció unió de fet. Exp. 3/02.

15/02/02 Inscripció unió fet. Exp. 6/02.

15/02/02 Autorització assistència coordinador tècnic projecte Morvedre al Camp de
Morvedre, reunió de treball a Roma.
15/02/02 Anul·lació rebut IBI urbana per duplicitat. Exp. 1010/01.
15/02/02 Anul·lació rebut IBI urbana per duplicitat. Exp. 3404/01.

15/02/02 Anul·lació rebut IBI urbana per duplicitat. Exp. 4239/01.

15/02/02 Anul·lació rebut IBI urbana per error titularitat. Exp. 91/02.

15/02/02 Anul·lació rebut IBI urbana per canvi  titularitat. Exp. 2315/01.

15/02/02 Anul·lació rebut IBI urbana per canvi titularitat. Exp. 2398/01.

15/02/02 Anul·lació rebut IBI urbana per canvi titularitat. Exp. 2379/01.

15/02/02 Anul·lació rebut IBI urbana per canvi titularitat. Exp.1995/01.

15/02/02 Anul·lació rebut IBI urbana per canvi titularitat. Exp. 4111/01.

15/02/02 Rectificació error material IBI urbana. Exp. 4114/01.

15/02/02 Rectificació error material IBI urbana. Exp. 4047/01.

15/02/02 Rectificació error material IBI urbana. Exp. 1737/01.

15/02/02 Aprovació liquidacions IBI urbana. Núm. acord 220/02.

15/02/02 Declaració caducitat i arxiu expedient llicència obres. Exp. 356/00-LO.

15/02/02 Declaració caducitat i arxiu expedient llicència obres. Exp. 350/00-LO.
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15/02/02 Declaració caducitat i arxiu expedient llicència obres. Exp. 348/00-LO.

15/02/02 Declaració caducitat i arxiu expedient llicència obres. Exp. 331/00-LO.

15/02/02 Declaració caducitat i arxiu expedient llicència obres. Exp. 251/00-LO.

15/02/02 Declaració caducitat i arxiu expedient llicència obres. Exp. 214/00-LO.

15/02/02 Declaració caducitat i arxiu expedient llicència obres. Exp. 426/00-LO.
15/02/02 Declaració caducitat i arxiu expedient llicència obres. Exp. 382/00-LO.
15/02/02 Declaració caducitat i arxiu expedient llicència obres. Exp. 381/00-LO.

15/02/02 Declaració caducitat i arxiu expedient llicència obres. Exp. 378/00-LO.

15/02/02 Permís no retribuït d’un mes a cap Negociat Manteniment.

15/02/02 Rectificació error material, resolució alcaldia núm. 284, sobre substitució
funcionària.
15/02/02 Concessió prestació econòmica reglada.

15/02/02 Remissió expedient contenciós 33/02, Jutjat núm. 4 dels de València i
emplaçament a tercers interessats. Exp. 38/01-SC.
15/02/02 Remissió expedient contenciós 49/02, Jutjat núm. 4 dels de València i
emplaçament a tercers interessats. Exp. 39/01-SC.
15/02/02 Concedir termini un mes a venedors mercats extraordinaris fixos de Sagunt
que es relacionen, per a sol·licitud renovació autoritzacions.
15/02/02 Permuta parades venda no sedentària. Exp. 306.
15/02/02 Concedir termini un mes a venedors mercats extraordinaris fixos de Sagunt
que es relacionen, per a sol·licitud renovació autoritzacions.
18/02/02 Remetre a Jutjat Cont.-Adm. núm. 6 de València, còpia autentificada d’exp.
abreujat 01/02, DEC.
18/02/02 Concessió d’un nínxol per 50 anys.
18/02/02 Rectificar Resolució d’Alcaldia de 08,10,01 per error a titular.

18/02/02 Rectificar Resolució d’Alcaldia de 28,11,01 a efectes de titular habitatge.

18/02/02 Concessió llicència d’obres per doblegar terrassa. Exp. 755/01 LO.

18/02/02 Concessió llicència d’obres per canviar balcó. Exp. 76/02 LO.

18/02/02 Anul·lació rebut i nova liquidació IBI Urbana. Exp. 2199/01.

18/02/02 Anul·lació rebut i nova liquidació IBI Urbana. Exp. 3548/01.

18/02/02 Anul·lació rebut i nova liquidació IBI Urbana. Exp. 3270/01.

18/02/02 Anul·lació rebut i nova liquidació IBI Urbana. Exp. 2752/01.

18/02/02 Anul·lació rebut i nova liquidació IBI Urbana. Exp. 2608/01.

18/02/02 Anul·lació rebut i nova liquidació IBI Urbana. Exp. 2678/01.

18/02/02 Anul·lació rebut i nova liquidació IBI Urbana. Exp. 2598/01.

18/02/02 Anul·lació rebut i nova liquidació IBI Urbana. Exp. 2512/01.

18/02/02 Anul·lació rebut i nova liquidació IBI Urbana. Exp. 2473/01.

18/02/02 Anul·lació rebut i nova liquidació IBI Urbana. Exp. 2506/01.

18/02/02 Anul·lació rebut i nova liquidació IBI Urbana. Exp. 2351/01.

18/02/02 Anul·lació rebut i nova liquidació IBI Urbana. Exp. 2250/01.

18/02/02 Anul·lació rebut i nova liquidació IBI Urbana. Exp. 2198/01.

18/02/02 Anul·lació rebut i nova liquidació IBI Urbana. Exp. 2192/01.
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18/02/02 Canvi titularitat IBI Urbana. Exp. 3919/01.

18/02/02 Efectuar canvi titularitat IBI Urbana. Exp. 138/02.

18/02/02 Canvi titularitat IBI Urbana. Exp. 00/3365.

18/02/02 Aprovar liquidacions IBI Urbana. Núm. Acord. 222/02.

19/02/02 Exp. 5/02-C. Admetre a tràmit la sol·licitud d’obertura activitat de
supermercat al c/ Maestrat, 6.
19/02/02 Exp. 11/02-C. Admetre a tràmit la sol·licitud d’obertura activitat escola
perfeccionament de l’esport, c/ Velarde, 5.
19/02/02 Exp. 12/02-C. Admetre a tràmit la sol·licitud d’obertura activitat garatge en
edifici habitatges al c/ Illa Sardenya, parc. ATC, UE-28.
19/02/02 Aprovar liquidació núm. Acord 219/2002.
19/02/02 Aprovar padró taxes d’aigua, clavegueram  i fem corresponents al 4t trimestre
de 2001.
20/02/02 Inscripció unió fet. Exp. 07/02.

20/02/02 Inscripció unió fet. Exp. 05/02.

20/02/02 Inscripció unió de fet. Exp. 4/02.

20/02/02 Trasllat restes mortals sol·licitats per AEM.

20/02/02 Incoació expedient sancionador activitat al c/ La Plana 37. Exp. 30/01-S.

20/02/02 Concessió canvi titularitat activitat a l’av. País Valencià, 23. Exp.05/01-CT.

20/02/02 Tràmit audiència previ denegació llicència activitat al c/ Albert Einstein, 28
entresòl. Exp. 54/01-I.
20/02/02 Concessió llicència activitat innòcua al c/ Treball, 2-baix.
20/02/02 Concessió llicència activitat innòcua al c/ Sant Vicent, 35-baix-T-3. Exp. 3/01-
I.
20/02/02 Resolució incoació expedient sancionador activitat c/ Palància, 69. Exp.
34/01-S.
20/02/02 Resolució incoació expedient sancionador a l’av. Doctor Palos s/n enfront del
núm. 9. Exp. 36/01-S.
20/02/02 Rectificació error material IBI urbana. Exp. 1921/01.
20/02/02 Rectificació error material IBI urbana. Exp. 1931/01.

20/02/02 Rectificació error material IBI urbana. Exp. 1975/01.

20/02/02 Rectificació error material IBI urbana. Exp. 1757/01.

20/02/02 Rectificació error material IBI urbana. Exp. 1910/01.

20/02/02 Rectificació error material IBI urbana. Exp. 1950/01.

20/02/02 Devolució rebut IBI urbana per duplicitat. Exp. 1015/01

20/02/02 Rectificació error material IBI urbana. Exp. 4165/01.

20/02/02 Rectificació error material IBI urbana. Exp. 4151/01.

20/02/02 Rectificació error material IBI urbana. Exp. 4150/01.

20/02/02 Rectificació error material IBI urbana. Exp. 4149/01.

20/02/02 Rectificació error material IBI urbana. Exp. 121/02.

20/02/02 Rectificació error material IBI urbana. Exp. 1880/01.

20/02/02 Rectificació error material IBI urbana. Exp. 4147/01.
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20/02/02 Rectificació error material IBI urbana. Exp. 4146/01.

20/02/02 Rectificació error material IBI urbana. Exp. 4155/01.

20/02/02 Rectificació error material IBI urbana. Exp. 4148/01.

20/02/02 Canvi titularitat cadastral IBI rústica. Exp. 00/1744.

20/02/02 Devolució rebut IBI urbana per duplicitat. Exp. 1834/00.

20/02/02 Rectificació error material IBI urbana. Exp. 4152/01.

20/02/02 Aprovació liquidacions IBI urbana. Acord 224/02.

3 PROPOSICIÓ APROVACIÓ MODIFICACIÓ ORDENANÇA
MUNICIPAL DE MERCATS. EXP. 16/02

Sotmès a votació, d’acord amb el que estableix l’art. 82.3 del Reglament
d’Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les Corporacions Locals, per
unanimitat es ratifica la inclusió de l’assumpte en l’ordre del dia.

Vista la proposició de la regidora delegada.
Vist al seu torn que, per part de la mateixa regidora, s’introdueix una esmena a la

proposició perquè l’import en pessetes aparega en euros, s’eleva la següent proposició:
Vista la proposta efectuada per la regidora delegada de Mercats, així com

l’informe tècnic de la TAE de Comerç en relació amb la necessitat de refondre en un sol
text les diferents modificacions introduïdes a l’Ordenança Municipal de Mercats del
municipi de Sagunt, des de la seua publicació definitiva en el BOP de 23 de desembre
de 1992, així com per procedir a l’adequació de la mateixa adequació a les reformes
legislatives de la Llei 30/92 RJAPiPAC i Llei 7/85 RBRL introduïdes per les lleis  4/99
de 13 de gener i 11/99 de 21 d’abril, respectivament:

Considerant: les normes de caràcter procedimental establertes en l’art. 49 de la
Llei 7/85 de Bases de Règim Local per a l’aprovació de les ordenances locals, i tenint
en compte les competències que els arts. 130 i 131 del Reglament d’Organització i
Funcionament de les Corporacions Locals atorguen al Ple d’aquesta entitat, el
funcionari que subscriu informa sobre els tràmits que procedeixen:

1. Aprovació inicial del text de l’ordenança municipal de mercats del municipi
de Sagunt.

2. Sotmetiment a un tràmit d’informació pública mitjançant publicació en el
Butlletí Oficial de la Província de València i audiència als interessats per termini de 30
dies per a presentació de reclamacions i suggeriments.

3. Transcorregut el període d’informació pública i audiència als interessats,
s’elevarà al Ple, junt amb les reclamacions o suggeriments que, eventualment puguen
presentar-se, per a la seua resolució i aprovació definitiva.

TEXT DE L’ORDENANÇA.
TÍTOL I. Disposicions de caràcter general.
Capítol 1. Activitat comercial i mercats municipals.
Article 1
1. Aquesta ordenança té per objecte la regulació administrativa de l’activitat comercial
realitzada als mercats municipals de Sagunt, l’ordenació i millora de les seues
estructures comercials i la fixació del seu règim jurídic i de funcionament.
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2. Queda exclosa de l’àmbit d’aplicació d’aquesta ordenança aquella activitat comercial
realitzada en mercats o mercadets que tinguen la naturalesa jurídica de “venda no
sedentària” conforme al que preveu la legislació general i ordenances municipals.
Article 2
1. Als efectes d’aquesta ordenança s’entendrà per activitat comercial la que consisteix a
situar o oferir productes naturals o elaborats, per compte propi o aliè, sota qualsevol
modalitat de comercialització o venda.
2. L’activitat comercial a realitzar als mercats municipals tindrà el caràcter de detallista
entenent per a aquest l’exercici professional d’adquisició de productes, en nom i per
compte propi, per a la seua revenda al consumidor/a:
3. No es modificaran les anteriors qualificacions d’activitat comercial, per l’eventual
sotmetiment de les mercaderies a processos de transformació, tractament o
condicionament que siguen usuals en comerç.
4. Tindran la consideració de mercats els llocs de proveïment de la ciutat destinats
oficialment i permanentment per l’Ajuntament per cobrir les necessitats del poble per
mitjà d’operacions de compra, venda o permuta de gèneres, mercaderies o altres serveis
autoritzats.
Article 3
1. No podran instal·lar-se mercats de cap classe sense autorització de l’Ajuntament.
2. En qualsevol moment aquest podrà ampliar o disminuir el nombre d’aquests, i les
parades de venda.
Article 4

Les parades dels mercats són propietat de l’Ajuntament i per la seua condició de
béns de servei públic seran inalienables, inembargables i imprescriptibles.
Article 5

L’activitat comercial als mercats s’exercirà pels qui foren titulars de les parades
o pel personal contractat per aquells, prèvia concessió que els faculte per prestar la seua
activitat mitjançant l’ús privatiu dels béns de domini públic esmentats.
Article 6

Les concessions a què es refereix l’article anterior es regiran per les condicions
específiques assenyalades en atorgar-se, per les normes d’aquesta ordenança i per les
disposicions legals i reglamentàries de caràcter general que els siguen aplicables.
Article 7

El nombre, emplaçament, dimensió, forma i la resta de condicions de les parades
de venda, locals i la resta de serveis dels mercats estaran determinats per aquesta
ordenança i plànols que en formen part i subsidiàriament per la legislació sectorial
reguladora de la matèria.
Article 8
1. L’Ajuntament fixarà els models de parades de venda de cada mercat per donar a
aquests uniformitat i ordre, havent de subjectar-s’hi els/les titulars a la seua instal·lació.
2. En la fixació dels models de parades de venda es donarà audiència als/a les
interessats/des.
3. Es considerarà en tot cas interessats/des les associacions o agrupacions de venedors
legalment constituïdes si n’hi haguera.
Article 9
1. L’Ajuntament podrà construir per si o contractar amb entitats particulars la
construcció de mercats, així com cedir la gestió de serveis.
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2. Qualsevol que fóra la forma de gestió del servei de mercats, l’Ajuntament hi exercirà,
per mitjà del personal al seu servei, la intervenció administrativa, la inspecció i
vigilància i totes les funcions que impliquen exercici d’autoritat.
TÍTOL II. Classes de mercats.
Capítol 1. Mercats municipals.
Article 10
1. Conforme al que assenyala l’article 2 d’aquesta ordenança, tindrà la consideració de
mercats municipals els que reunisquen les condicions que s’hi assenyalen, tenint en
compte que l’activitat preferent a realitzar és la venda directa al públic i “al detall”
d’articles alimentaris de primera necessitat. No obstant això, en aquests, podrà
autoritzar-se la venda de productes no alimentaris.
2. Aquest tipus de venda directa quant a les condicions higienicosanitàries, envasament,
conservació, presentació, etc., es regirà a més del que disposa aquesta ordenança per les
reglamentacions tecnicosanitàries corresponents.
Article 11
Sense perjudici del seu possible augment, són mercats municipals de Sagunt en
l’actualitat:
Sagunt
Ciutat: situat a la plaça Cronista Chabret.
Sagunt
Port:  situat a la plaça del Sol.
Capítol II. Mercats extraordinaris i altres modalitats de venda no sedentària.
Article 12

Aquestes modalitats de venda es regiran per l’ordenança municipal reguladora
de la venda no sedentària, i supletòriament per la Llei 8/1986, de 29 de desembre de la
Generalitat Valenciana d’Ordenació de Comerç i Superfícies Comercials i el Decret
175/1989, de 24 de novembre del Consell de la Generalitat Valenciana i legislació
complementària.
Capítol III. Galeries d’alimentació.
Article 13
A fi de facilitar la venda al públic, es podrà autoritzar el funcionament de parades de
venda de productes alimentaris, reunits en locals adequats i degudament autoritzats per
l’Ajuntament.

Aquest tipus de locals rebran el nom de “galeries d’alimentació”, s’entendran com a tals
els supermercats, hipermercats i anàlegs deguts a iniciativa privada o pública.
El seu règim jurídic i regulació s’ajustarà a la legislació general, els serà d’aplicació
aquesta ordenança només amb caràcter supletori.

Capítol IV. De l’administració dels mercats.
Secció primera. De l’encarregat/da de mercats i la resta de personal al servei dels
mercats municipals.
Article 14
1. La direcció inicial de cada un dels mercats municipals correspondrà a l’encarregat/da,
el qual dependrà de la unió administrativa de Sanitat i Consum i que tindrà les següents
funcions:
- Dirigir el personal a les seues ordres.
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- Vigilar l’activitat mercantil que es realitze al mercat, a fi que discórrega per les vies
legals, donant compte de tota anomalia que observe.
- Vetlar pel bon ordre, policia i neteja del mercat i l’adequat ús de les instal·lacions
d’aprofitament comú.
- Atendre les queixes i reclamacions del públic i titulars de les parades i, transmetre-les,
si fa al cas, al cap de la unitat administrativa de Sanitat i Consum.
- Informar de les obres a les parades, exigint dels/de les titulars el corresponent permís
de l’administració.
- Practicar les inspeccions de les parades de venda, donant compte de totes les
anomalies que observe.
- Inspeccionar els instruments de pes o mesura i tenir cura del servei de repès.
- Notificar als/a les titulars de parades de venda les comunicacions que l’afecten i
mantenir el cap de la unitat administrativa contínuament assabentat/da, mitjançant la
remissió de les corresponents parts, quan alguna rellevància ocórrega.
- Facilitar als/a les veterinaris/àries encarregats/des de la inspecció sanitària, als
funcionaris/àries de la recaptació, membres de la Policia Municipal i als/a les
encarregats/des dels serveis de vigilància i neteja, les seues respectives comeses.
- Vetlar per la conservació, manteniment de l’edifici i les seues instal·lacions, demanant
per conducte reglamentari, o directament quan procedisca, la intervenció dels serveis
tècnics competents.
- El control de les obres que al mercat es realitzen, sense perjudici ni limitació de les
facultats pel Departament de Sanitat i Consum.
- Informar a la superioritat del funcionament del mercat i proposar tota classe de
mesures per a la seua millora.
- Resoldre les qüestions incidentals i les urgents donant compte immediat a la
superioritat de les mesures adoptades, perquè aquest, si fa al cas, el pose en
coneixement de les autoritats la decisió o intervenció del qual haja de produir-se.
- Donar compte a la unitat administrativa de Sanitat i Consum dels/de les venedors/es
que no acudisquen al mercat per més de quinze dies consecutius, o igual temps en dies
alterns en el període de tres mesos.
- Exigir el carnet corresponent als venedors i impedir la venda a persones no
autoritzades.
- Totes les altres funcions que resulten d’aquestes ordenances o li foren encomanades
pel/per la cap de la unitat administrativa de Sanitat i, de qui el mercat depèn, o del/de la
director/a dels mercats municipals si n’hi haguera.
2. En el supòsit d’inexistència de la parada de l’encarregat/da de mercat”, les funcions
assenyalades en el número 1 d’aquest article seran assumides pel/per la conserge del
mercat municipal corresponent.
Article 15
1. Coadjuvant a la prestació del servei i a les ordres directes dels/de les encarregats/des
de mercat, l’Ajuntament podrà designar el personal auxiliar necessari que es determine
en cada cas i que tindrà les següents funcions:
Auxiliar i substituir l’encarregat/da en cas d’absència, vacant o malaltia.
Vigilar el compliment de les ordres que emanen de l’administració municipal i
d’aquestes ordenances.
Atenció del bon ordre, policia i neteja del mercat.
Auxiliar al/a la veterinari/ària del servei.
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Custodiar els edificis, instal·lacions i parades de venda als mercats, donant compte de
les incidències que ocórreguen respecte d’això, sense perjudici de prendre aquelles
disposicions que exigisca la urgència del cas.
Conforme al que assenyala el número 2 de l’article anterior, entre aquest personal
auxiliar tindrà la major jerarquia el/la conserge del mercat, que assumirà les funcions
del/de l’encarregat/da si no existira el lloc.

Secció segona. Del director de mercats municipals.
Article 16
1. L’Ajuntament podrà crear el lloc de treball de director dels mercats municipals dins
de la seua organització municipal, que serà responsable dels serveis vinculats a l’àrea de
proveïments i mercats, i ostentarà igualment la direcció immediata del personal que
preste serveis en aquesta àrea.
2. El/la director/a dels mercats municipals assumirà totes les funcions de direcció i
control d’aquests; sota les seues ordres estaran tant els/les encarregats/des com el
personal auxiliar i els qui realitzen funcions d’inspecció.

Secció tercera. De l’administració de mercats.
Article 17

Amb independència de les funcions assenyalades als/a les encarregats/des de
mercats, al personal auxiliar i al/a la director/a de mercats si n’hi haguera,
l’administració dels mercats municipals correspon a la unitat administrativa de Sanitat i
Consum, que haurà de:
Tramitar la documentació administrativa dels mercats, el control d’entrades i sortides de
documents i el llibre de registre de titulars de parades.
Recopilar, classificar i ordenar les dades estadístiques sobre preus, procedències i
quantitats dels gèneres entrats i venuts d’acord amb les instruccions respecte d’això.
Realitzar tota la gestió administrativa necessària per al compliment d’aquesta ordenança
i legislació i reglamentació general en la matèria.
Control i direcció dels serveis municipals d’inspecció sanitària i de consum, coadjuvant
si així s’imposara amb altres administracions públiques a aquest fi.
En general la realització de tots els tràmits i actuacions administratives que foren
necessàries per al bon ordre i millor funcionament dels mercats municipals.
Article 18
1. Correspondrà a la Inspecció de Consum, independentment de les que puguen
correspondre al/a la veterinari/ària titular, tenir cura de l’examen i inspecció dels articles
que es destinen a la venda, les tasques d’inspecció de les activitats que s’hi realitzen i de
l’adequació a la legislació vigent d’aquestes.
2. Les actes dels uns i els altres, així com els parts emesos per /l’encarregat/da del
mercat, o el/la director/a del mercat si n’hi haguera, podran servir d’inici als expedients
sancionadors que en dret tinguera lloc.
TÍTOL III. De les concessions i la seua extinció.
Capítol 1. Explotació de les parades.
Secció primera. Règim general.
Article 19
1. L’adjudicació de les parades dels mercats municipals s’efectuarà d’acord amb les
previsions del Reglament de Serveis de les Corporacions Locals aprovat pel Decret de
17 de juny de 1955, i legislació complementària.
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2. El tipus de licitació, duració de la concessió, i altres punts de la concessió, es regiran
pel plec de condicions jurídic i econòmic administratives que aprove a l’efecte
l’Ajuntament.
Article 20

La concessió de les parades de venda s’atorgarà pel termini que determine
l’Ajuntament a través dels corresponents procediments.
Article 21
1. A més del cànon que els/les titulars de les parades hagen de pagar com a
conseqüència dels tipus que en el corresponent plec de condicions regulador de les
adjudicacions s’haja marcat, aquests estaran obligats a satisfer igualment les altres
exaccions que establisquen les corresponents ordenances fiscals municipals.
2. La duració de la concessió respecte a les parades serà la determinada en els plecs de
condicions administratives abans assenyalada.
3. Els traspassos o transmissions que s’autoritzen a partir de la data d’adjudicació
estaran limitats a l’esmentat termini, pel temps que reste per a la seua terminació,
comptats des de la primera data d’adjudicació.
Article 22
1. Només podran ser titulars de la concessió, tant originàriament com en virtut de cessió
en els casos en què aquesta ordenança l’autoritza, les persones naturals o jurídiques, de
nacionalitat espanyola, o estrangeres legalment constituïdes, amb plena capacitat
jurídica i d’obrar.
2. Excepcionalment podran ser titulars els/les menors d’edat, o majors incapacitats
representats per qui legalment estiga autoritzat.
3. Excepcionalment els/les estrangers/es residents a Espanya que estiguen en possessió
del corresponent permís de treball podran ser titulars de concessions en mercats
municipals. No obstant, la pèrdua de la residència o del corresponent permís de treball
suposarà, automàticament, la pèrdua, de la concessió.
Article 23
No podran ser titulars de cap concessió o llicència en mercats municipals:
a) Els compresos en cas d’incapacitat per contractar conforme a la legislació general
sobre contractació administrativa.
b) Els qui no reunisquen les condicions exigides en aquesta ordenança.
Secció segona. Intransmissibilitat de la concessió i excepcions.
Article 24
1. Com a norma general els drets que corresponen als/a les titulars de les parades no
podran cedir-se a tercers.
2. Excepcionalment aquests drets podran cedir-se, sempre que:
En la primera transmissió i quan es tracte d’un mercat en funcionament, que el cedent
els haja posseït durant més d’un any. Si es tracta d’un nou mercat, l’expressat termini
haurà de ser per mes de tres anys. En ambdós casos s’exceptuarà la transmissió mortis
causa.
Que el cessionari reunisca les mateixes condicions que necessiten els/les titulars de les
parades segons determinen aquestes ordenances.
Que aquest preste les garanties exigides per a la cessió.
Que l’autoritze l’alcalde o òrgan municipal en qui delegue.
No s’autoritzarà cap cessió de la concessió quan es troben pendents dèbits a la Hisenda
Municipal en concepte de cànon de la concessió o taxa per prestació de serveis de
mercat.
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Article 25
1. Durant la vigència de la concessió podrà traspassar-se el dret d’ocupació de les
parades en els següents casos:
A. Quan l’Ajuntament ho autoritze, a petició escrita del cedent i adquirent, presentada al
Registre General d’Entrada, que haurà de consignar les següents dades:
Les del cedent (nom i cognoms, estat, professió, domicili, nacionalitat).
Les de la parada (mercat, secció, número o números i articles de venda).
Les del cessionari (nom i cognoms, estat, professió, domicili, nacionalitat).
Quantitat per la qual s’efectua el traspàs.
Documents acreditatius d’haver ingressat en la Dipositaria de l’Ajuntament, a favor
d’aquest, l’import de la participació sobre la quantitat declarada per al traspàs, en el cas
en què així s’haja fixat en l’ordenança fiscal corresponent.
2. Haurà de ratificar-se la petició davant de la unitat administrativa de Sanitat i Consum,
i no serà ferm el traspàs mentre no siga aprovat per l’Ajuntament.
Article 26

Els/Les qui obtinguen dret a l’explotació de la parada adquirida per traspàs no
podran traspassar al seu torn fins que no haja transcorregut un any a partir de la data en
què la va obtenir.
Article 27

El traspàs no autoritza el canvi de venda de l’article que tinga assignat la parada
traspassada, llevat que se l’adjudique un/a confrontant que expenga mercaderia distinta
al cedent i sempre que no excedisca de la quota assenyalada per a aquesta mercaderia.
Article 28

El traspàs d’una parada permetrà l’adquirent explotar-la pel temps que reste del
concedit a la referida parada en la primera adjudicació.
Article 29
1. Els traspassos hauran de realitzar-se necessàriament per la totalitat dels metres que
integren la parada, que es considera com a unitat econòmica, sense que per cap concepte
se’n puguen traspassar fraccions.
2. No obstant això quan qualsevol titular ho siga per títol o causa posterior a
l’adjudicació inicial de diverses parades confrontants, als efectes de traspàs no es
considerarà unitat econòmica el fet de la seua explotació per a la venda del mateix
article o classes d’articles, i es podrà traspassar per separat.
Article 30

L’extensió de les parades estarà determinada per la que conste en els plànols i
llibre de registre de parades de mercat corresponent, existents al centre gestor municipal
corresponent.
Article 31

Els qui obtinguen una parada mitjançant traspàs pagaran a l’Ajuntament, a més
de la participació municipal que ha de percebre aquest de la quantitat total per la qual es
va efectuar el traspàs, l’import de les taxes que fixe la corresponent ordenança fiscal.
Article 32

En cas d’incompliment del que assenyala l’article anterior, quedarà sense efecte
la petició, i l’Ajuntament seguirà considerant titular de la parada el cedent.
Article 33

En tot traspàs, i previ a la seua autorització, l’Ajuntament podrà, dins del termini
de trenta dies hàbils des de la data de ratificació de la instància pels interessats al centre
gestor corresponent, exercitar el dret de tempteig pel preu declarat. Una vegada
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ratificada la petició de traspàs pels/per les interessats/des, no se’n podran modificar els
punts substancials.
Article 34

Una vegada formalitzat el traspàs, per acordar-se així per la corporació, no
admetrà l’Ajuntament reclamacions de cap classe referents a l’incompliment de
pagament entre les parts o d’altres condicions acordades entre ambdós, inhibint-se, en
tot cas, de mostrar-se part en litigi que per tal informalitat poguera sorgir entre cedent i
adquirent.
Article 35

Sense perjudici del dret de tempteig que l’Ajuntament podrà realitzar d’acord
amb el que estableix l’article 33, s’autoritza el dret de retracte a favor dels/de les titulars
de les parades confrontants, que no hagueren realitzat prèviament per escrit o mitjançant
compareixença personal, la renúncia al seu dret, i que podran exercitar en el termini de
deu dies a partir de la notificació que els efectue l’Ajuntament.
Article 36

La preferència, si els dos confrontants sol·liciten el traspàs, es determinarà de la
següent forma:
Si les parades no tenen les mateixes mesures, serà titular el qui ho siga de la parada més
xicoteta.
Quan les parades tinguen les mateixes mesures, en serà titular, preferentment, la més
antiga.
Si les parades, al mercat de referència, estan ocupades per titulars amb igual antiguitat i
les parades són iguals, es resoldrà per sorteig entre ells.
Article 37

Es considera que renuncien al seu dret de retracte aquells/es titulars de parades
confrontants que no compareguen en termini a la unitat administrativa de Sanitat i
Consum a manifestar el que al seu dret convinguera.
Article 38

Quan l’adquirent d’una parada per traspàs siga confrontant d’aquesta, quedarà
anul·lat el dret de retracte per a l’altre confrontant, encara que la seua titularitat siga de
major antiguitat i la parada d’igual o major extensió que el de l’adquirent.
Article 39

Serà facultat de l’Ajuntament acordar no subhastar, quan convinga regular el
nombre de parades dedicades a cada classe d’articles, sense perjudici de sentir en
l’expedient la resta dels concessionaris o els seus legals representants.
Article 40

En cas de mort del/de la titular d’una parada, es tramitarà la transmissió de la
titularitat a favor de qui resulte ser hereu del titular o legatari de la parada.
Article 41

En el cas que el/la titular en morir deixe hereus proindivís a dues o més
persones, en el termini de sis mesos hauran de determinar i comunicar aquests hereus a
l’Ajuntament qui d’ells ha de succeir en la titularitat de la parada. En cas de no efectuar-
se així, es declararà caducada la concessió i vacant de la parada.
Article 42
1. Tindran dret a succeir “mortis causa” el titular mort, a petició de part, atenent el
següent ordre de prelació:
El cònjuge superstite.
Els fills.
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Els ascendents directes o descendents de segon i tercer grau.
Els col·laterals per consanguinitat o afinitat, fins al tercer grau.
2. Dins del mateix grau tindrà preferència qui justifique la seua col·laboració amb el
causant titular a la parada, durant els dos últims anys anteriors a la mort.
3. Per al cas de no existir cap dels prèviament indicats, o en el cas que renuncien al seu
dret, la parada serà considerada vacant.
Article 43

Tampoc podran traspassar el dret de la parada els parents o tutors de titulars
menors d’edat o majors incapacitats sense la corresponent autorització judicial.
Article 44

S’autoritza la tramitació de la concessió a favor dels/de les assalariats/des del
titular que porten més d’un any dedicant-se a l’activitat i que complisquen les
condicions generals que s’estableixen en aquesta ordenança.
Capítol II. Extinció de les concessions.
Article 45

El dret a la titularitat de la parada de venda es pot extingir pels següents motius:
Per renúncia fefaent del titular. En aquest cas, aquest haurà de cursar avís a
l’administració municipal en termini màxim de 15 dies, des de la data en què fóra
l’activitat.
Acabament del termini per al qual es va atorgar
Causes sobrevingudes d’interès públic, encara abans de l’acabament del termini pel qual
s’atorgue, sense perjudici del respecte dels drets dels titulars de les concessions.
Concessió de parada a un/una tercer/a sense el compliment dels requisits establerts en
aquesta ordenança.
Pèrdua d’alguna de les condicions que van originar el dret a la titularitat de la parada.
Tancament no autoritzat de la parada de venda per més de 15 dies consecutius, o del
mateix termini en forma alterna en el període de 3 mesos.
Greu incorrecció comercial o incompliment greu de les condicions que originaran el
dret.
Incompliment reiterat de les condicions sanitàries o de les ordres rebudes sobre neteja i
condicions de les parades.
Falta de pagament dels compromisos econòmics del/de la titular amb l’administració
per causa de l’adjudicació de la concessió i de les taxes per prestació de serveis de
mercats.
Sotsarrendament de la parada.
Dissolució i liquidació de la persona jurídica titular de la parada.
Mort del/de la titular, excepte allò que s’ha disposat per a aquest supòsit en aquesta
ordenança.
Article 46

Els/Les titulars de les parades, en acabar la concessió, qualssevol que fóra la
causa, hauran de deixar lliures, buits i a disposició de l’Ajuntament, les parades objecte
d’ocupació.
Article 47

L’administració municipal podrà en tot cas acordar i executar per si mateixa el
llançament en via administrativa.
TÍTOL IV. Drets i deures dels titulars de les parades.
Capítol I. Drets.
Article 48
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Poden els/les titulars de les parades utilitzar els béns de servei públic necessaris
per poder portar a terme les seues activitats en la forma establerta, sense perjudici de
l’abonament de les taxes corresponents.
Article 49

La corporació atorgarà la protecció que cal als/a les titulars de les parades perquè
puguen prestar degudament el servei.
Article 50

L’Ajuntament no assumirà responsabilitat per danys, sostraccions o
deterioraments de mercaderies dins del mercat, excepte per negligent conservació dels
edificis que li fóra imputable o de mesures adequades de seguretat i vigilància.
Article 51

Quan per les raons que fóra la corporació haja de fer desocupar algun mercat,
per trasllat a un altre nou emplaçament, els venedors de les respectives parades fixes del
mercat manat desallotjar tindran dret a ocupar-hi una parada de la mateixa classe en el
nou sense el requisit de subhasta, mitjançant el pagament que corresponga en relació
amb el cost de les obres.
Article 52

En el cas de supressió de mercats, els/les ocupants d’aquest estaran obligats a
ocupar les parades que l’Ajuntament assenyale en altres mercats, sempre que siguen de
categoria semblant a la que ocupaven, dins del mateix nucli urbà.
Article 53

En tot cas, l’elecció de la parada dins del nou mercat, excepte les disposicions de
la corporació, s’efectuara seguint l’ordre d’antiguitat de l’anterior llicència d’ocupació.
En cas d’igual antiguitat, es determinara per sorteig.
Capítol II. De les obligacions.
Article 54

Els/Les titulars de la concessió d’una parada de venda fixa als mercats
municipals estaran obligats/des a:
Tenir a disposició de qualsevol funcionari/ària municipal el títol o carnet acreditatiu de
l’ocupació de la parada.
Conservar en bon estat la porció de domini, i les parades, obres i instal·lacions
utilitzades.
Usar les parades únicament per a la venda i dipòsit, si fa al cas, de mercaderies i
objectes propis del seu negoci.
Exercir la seua activitat comercial ininterrompudament durant les hores de mercat
assenyalades per l’Ajuntament, amb la deguda perfecció i cura.
Contribuir a la neteja, conservació i vigilància del mercat en la forma i condicions
establertes per les ordenances corresponents.
En aquells mercats que disposen de llocs apropiats per al fem i les deixalles, els
venedors estaran obligats a dipositar-los en ells.
Tenir cura que les seues respectives parades estiguen netes, lliures de residus i en
perfectes condicions higièniques i de prestació.
Vestir correctament i netament la indumentària apropiada.
Satisfer totes les exaccions que li pertoquen com a conseqüència de l’activitat.
Atendre els compradors amb la deguda amabilitat i deferència.
No negar-se a la venda de gèneres que tinga en la seua posada al públic que pague el
preu assenyalat.



21

Abonar l’import dels danys i perjudicis que el titular, familiars o dependents d’aquest,
causaren als béns objecte de la llicència d’autorització, a les instal·lacions o a l’edifici
del mercat.
Justificar quan foren requerits, el pagament dels impostos i exaccions municipals per
raó de l’exercici del seu comerç a les parades ocupades.
No col·locar embalums als corredors en hores de venda.
Complir les obligacions dimanants d’aquestes ordenances.
Article 55
Els/Les titulars de la concessió estan obligats a ocupar la parada de venda objecte
d’aquesta directament o per mitjà del seu cònjuge, ascendents o descendents.
Les parades també podran ser servides per personal contractat pel titular de la concessió.
En aquest cas la persona física o jurídica titular de la concessió estarà obligada amb els
seus empleats/des a satisfer les obligacions laborals i de seguretat social legalment
establertes.
Les parades els titulars de les quals siguen menors o incapacitats seran representades,
segons els casos, pels pares o tutors segons el que disposa la legislació civil.
Les parades de les persones jurídiques seran ateses pels qui les represente, o pels seus
empleats/des.
Article 56
1. Totes les parades dels mercats municipals hauran d’estar obertes al públic durant els
dies i hores assenyalats per l’Ajuntament.
2. A aquests efectes, l’obertura d’un establiment quan la quantitat i classe d’articles
posats a la venda no es corresponga al que pot considerar-se activitat normal de la
parada, es considerarà venda simulada o aparença de venda.
Article 57
1. Els/Les venedors/es ocupants de parades de venda estaran obligats a satisfer els drets,
taxes i la resta d’exaccions per l’expedició de les llicències, ocupació, utilització de
serveis i la resta de conceptes que procedisca, assenyalades en les ordenances fiscals.
2. Els titulars de les parades de venda estaran obligats al pagament del cànon respectiu
que assenyale el plec de condicions de la concessió o, si no n’hi ha, l’ordenança fiscal
corresponent.
3. La manca de pagament de l’esmentat cànon durant un semestre s’entendrà com a
renúncia a la titularitat de la parada, que es declararà vacant, si requerit el pagament,
l’obligat no el fera efectiu en el termini de quinze dies, entenent per tant caducada la
concessió.
4. Seran en tot cas de compte dels titulars de les parades les despeses d’aigua, gas,
electricitat, telèfon, cambra frigorífica, etc., de les quals doten les seues aturades. En el
cas que aquest servei fóra prestat per l’Ajuntament, i a aquests efectes, el titular de la
parada figurarà com un contribuent més.
Article 58

Els/Les venedors/es hauran d’estar en possessió del carnet de manipulador
d’aliments (quan es dediquen a la venda d’aquests).
Article 59
1. No podran romandre a les parades de venda per més de 24 hores els envasos buits
utilitzats pels/per les venedors/es per al transport de les seues mercaderies.
2. A efectes de facilitar-ne la destrucció, especialment dels no retornables, la corporació
facilitarà els llocs adequats.
Article 60
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1. Els instruments de pes i mesura a utilitzar pels/per les titulars de les parades en
mercats municipals hauran d’ajustar-se als models aprovats pels organismes
competents, i passar les revisions periòdiques que aquests o el mateix Ajuntament
establisca.
2. En tot cas, la seua ubicació es farà de forma que el comprador puga, en tot moment,
tenir coneixement de quantitats i mesures amb la seua simple lectura.
Article 61
És obligació dels/de les titulars de les parades de venda atendre a la conservació, neteja i
vigilància del mercat on resideix la parada.
L’anteriorment assenyalada obligació es desglossa en les següents:
Contribuir a les despeses de conservació i entreteniment ordinari de l’edifici, patis i la
resta de llocs d’utilització comuna i instal·lacions no sotmeses a règim de concessió.
Abonament de les despeses de neteja de corredors, entrada, distribuïdors i la resta
d’elements comuns.
Contribuir en les despeses ocasionades per obres de millora.
La contribució en les despeses assenyalades en els punts a, b i c d’aquest mateix apartat
s’establiran en la participació proporcional que regisquen per a l’adjudicació en cada
cas.
3. Les despeses de neteja de les parades objecte de la concessió seran a càrrec en
exclusiva del/de la titular. Tot això a més de les altres obligacions que en aquesta
ordenança s’estableixen.
Article 62
1. Els/Les titulars de la concessió estaran obligats a satisfer l’import dels danys que
causen al mercat o a les seues instal·lacions.
2. Respondran igualment dels danys i perjudicis que en la seua actuació puguen causar a
l’administració o als usuaris.
TÍTOL V. Obres.
Capítol I. Instal·lacions, obres i serveis.
Article 63

Les obres i instal·lacions a les parades dels mercats municipals que queden units
permanentment al pis, parades i la resta d’elements integrants del mercat, quedaran de
propietat municipal extingida la concessió.
Article 64
1. Per a la realització d’obres a les parades de mercat es requerirà la prèvia llicència
municipal d’obres.
2. En cap cas s’autoritzarà la realització d’obres que atempten l’estètica del mercat o
que afecte elements estructurals de l’edifici. A l’efecte, i per donar compliment a les
previsions establertes en l’article 8.i, l’Ajuntament aprovarà les condicions tècniques
que han de reunir les parades de venda prèvia audiència als interessats/des.
3. Les llicències s’atorgaren per l’òrgan municipal competent previs els informes tècnics
corresponents.
4. Abans d’iniciar l’activitat, els/les titulars de les parades hauran d’obtenir la preceptiva
llicència municipal per al seu exercici.
Article 65
1. Les obres i instal·lacions que els/les titulars de les parades dels mercats pretenguen
realitzar-hi seran pel seu compte i al seu càrrec.
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2. També ho seran les despeses ocasionades per les instal·lacions a efectuar des de les
preses generals a les parades concretes, per al subministrament d’aigua, gas, telèfon,
etc., i les despeses de conservació d’aquestes.
TÍTOL VI. Inspecció sanitària en inspecció de consum.
Capítol I. Inspecció sanitària.
Article 66
1. Correspon als/a les veterinaris/àries titulars la inspecció sanitària del mercat que
tinguen assignat així com els articles que s’hi venen.
2. En l’exercici de les seues funcions inspectores, els/les veterinaris/àries portaran a
terme totes les actuacions necessàries per a la comprovació de les qualitats, estat i
presentació dels productes oferts.
Capítol II. Inspecció de consum.
Article 67
1. Independentment de les funcions assignades als/a les veterinaris/àries titulars, la
inspecció de consum desenvoluparà les seues funcions també als mercats municipals.
2. A més de les que en cada cas estime convenient realitzar, les tasques d’inspecció se
centraran en:
a) Comprovació de pes i mesures.
b) Comprovació que les qualitats ofertes corresponguen a les venudes.
Atenció que els preus siguen els oferts i control de la seua publicitat.
Altres anàlogues.

Capítol III. Disposicions comunes a la inspecció sanitària i inspecció del
consum.

Article 68
Tant la inspecció sanitària com la de consum actuaran de forma permanent i a iniciativa
pròpia.
Atendran les denúncies que se’ls formulen sobre l’estat dels productes venuts, prenent
les mesures oportunes per evitar els fraus que pogueren cometre’s.
Dictaminaran, quan algun comprador formula reclamació o els òrgans gestors
municipals ho requerisquen.
Tramiten els expedients corresponents, sense perjudici de les actuacions de l’Oficina
Municipal d’Informació al Consumidor i d’altres òrgans o persones jurídiques que
tinguen competència en la matèria.

Article 69
Els/Les titulars de les parades no podran oposar-se a la inspecció.
Tampoc podran oposar-se al decomís per causa justificada de les mercaderies, això
sense perjudici de l’exercici de les accions legals que en dret hi haguera lloc.
El gènere declarat en males condicions sanitàries serà destruït de forma que no puga ser
consumit.

TÍTOL VII. Organització i funcionament dels mercats.
Capítol I. Organització dels mercats.
Article 70
Els mercats municipals s’organitzen en parades de venda fixes.
A fi de facilitar la localització dels distints productes alimentaris i vetlar per les
condicions higienicosanitàries dels mercats la distribució i el nombre de parades
destinades a la venda dels distints gèneres s’estableix en aquesta ordenança.

3. Les parades de venda estaran incloses en algun dels epígrafs següents:
A.—Comestibles.
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Al—Peix i marisc.
A.2.—Pollastres, ous i aviram.
A.3.—Cansaladeria, xarcuteria

Formatgeria i saladures.
I.—Cansaladeria.
2.—Xarcuteria

Formatgeria.
3.—Saladures i conserves.
A.4.—Carnisseria
I .—Despulles.
2.—Carnisseria.
3.—Carn de cavall.
A.5.—Fruites i verdures.
1.—Fruites i verdures.
2.—Fruita seca.
A6.—Forn, pastisseria i productes lactis.
1.—Forn i pastisseria.
2.—Productes lactis.
A.7.—Queviures.
A.8.—Aliments congelats.
A.9.—Herbolari i productes dietètics.
A.10.—Plats precuinats.
B.—No comestibles.
Bl. Drogueria i productes de neteja.
B.2.—Quiosc

Diaris.
B.3.—Ferreteria

Bricolatge.
B.4.—F1ores i plantes

C.—Bar.
D.—Altres.
4. A més de les assenyalades, l’Ajuntament podrà atorgar autoritzacions per al
desenvolupament d’activitats com ara: (en aquest cas tindran cabuda en l’epígraf D.—
Altres)
Agència de viatges
Objectes de regal.
Farmàcia.
Estanc
Jogueteria.
Reparació de calçat
Cistelleria.
Merceria
Roba de llar.
Pisa.
Altres no consignats expressament en aquestes ordenances, no dedicats en general a la
venda de productes alimentaris.
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5. Per a totes les activitats, és absolutament necessari que els productes s’expenguen
d’acord amb les condicions higienicosanitàries i de conservació i les normes de
seguretat previstes per la llei.
6. A efectes de definir el contingut de cada un dels epígrafs caldrà considerar que
comprenen:
A.1.—Peix i marisc: inclou la venda de tota classe de peixos, marisc i cefalòpodes
frescos i congelats i articles semielaborats, refrigerats i precuinats que els ingredients
principals siguen els propis de la denominació.
A.2.—Pollastres, ous i aviram: comprèn la venda de carns de pollastre, gallina, paté,
oca, colom i altres aus comestibles, caça, conill, caragols i aus de totes classes.
Igualment poden vendre articles alimentaris semielaborats, congelats, refrigerats i
precuinats els ingredients principals dels quals siguen els de la denominació.
Comprendrà també la venda d’ous de totes classes d’aus.
A.3.1.—Cansaladeria: comprèn la venda de la carn de porc i cansalada fresca, refrigerat,
salat i congelat i tots els articles semielaborats, frescos, refrigerats i congelats així com
embotits en els quals la carn de porc siga l’ingredient principal.
A.3.2.—Xarcuteria
Formatgeria: inclou la venda d’embotits de tota classe, pernils, mantega, patés i la resta
de productes del porc secs, fumats o curats derivats semielaborats i precuinats frescos o
congelats. Es podran a més detallar formatges de tota classe.
A.3.3.—Saladures i conserves: comprèn la venda de tota classe de peix salat fresc o
remullat, o en salmorra, i en escabetx, a granel; olives preparades o adobades i confitats
de tota classe, ambdós a granel; tota classe d’articles animals o vegetals sotmesos a
processos de conservació (entenent-se pels primers els continguts en llandes
degudament retolades), gelees i codonys, mel, espècies envasades, maionesa, sucs, olis,
vinagres, aladrocs en vinagre, nyores i pimentons secs, hòsties i pastes per a canelons,
sal, així com els precuinats propis d’aquesta activitat. Són els únics autoritzats per
detallar conserves vegetals i de peix.
A.4.1.—Despulles: inclou la venda de tota classe de despulles d’animal boví o oví,
frescos refrigerats o congelats així com articles semielaborats, congelats, refrigerats i
congelats en els quals el principal ingredient siguen les esmentades despulles.
A.4.2.—Carnisseria: inclou la venda de tota classe de carn fresca frigoritzada o
congelada, de bou, vaca, vedella, moltó, corder, cabrit i bou, així com les despulles
roges d’aquests animals. Cada una d’aquestes carns ha d’exposar-se i entregar amb
l’adequada separació de les altres. Igualment es podran vendre articles semielaborats,
congelats, refrigerats i precuinats els ingredients principals del qual siguen les carns que
comprenen la denominació.
4.3.—Carn de cavall: comprèn la venda al detall de tot el que es refereix a la carn de
cavall.
A.5.1.—Fruites i verdures: comprèn la venda de tota classe de fruites fresques,
frigoritzades i congelades; tota classe de llegums, fresques, frigoritzades i congelades;
tota classe de verdures i herbes alimentàries fresques, dessecades, frigoritzades i
congelades; bolets comestibles, creïlles, moniatos i la resta de tubercles; alls i cebes,
així com articles alimentaris precuinats que els referits productes constituïsquen
l’ingredient principal de forma quantitativa.
A.5.2.—Fruits secs: comprenen la venda de fruits secs, oleaginoses, arròs i llegums
secs, pastes per a sopa, sopes preparades i tota classe d’espècies i de mel.
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A.6.1.—Forn i pastisseria: comprenen la venda de pa en totes les seues varietats,
ensaïmades, tortells amb o sense farcit de dolç, i pastisseria ordinària fabricada amb
llevat de pa siguen en oli, mantega o llet, hòsties, neules, coques i semblants.
A.6.2.—Productes lactis: comprèn la venda de llets, derivats lactis de totes classes,
glaçats, margarines, cacaus i els seus derivats, xocolates, galetes, dolços, neules,
pastisseria, pa de motlle, pastes seques, fruites en almívar, caramels, bombons, torrons,
massapans, sucres, cafès i begudes refrescants i alcohòliques en general.
A.7.—Queviures: comprèn la venda d’aliments i alimentaris que es presenten
degudament envasats i retolats, que s’entreguen sense detallar i que no necessiten del
fred per conservar-se, com a pastes per a sopes, grans i llegums; farines i sèmoles; purés
i sopes preparades; fruita seca i torrada; pans de motlle i torrats; galetes, bescuits,
hòsties, pastes seques, dolços i torrons; confitures, melmelades, codonys, gelees i fruites
en almívar; caramels i bombons; xocolates, cacaus, sucres, cafès i infusions, tota classe
d’espècies, salses i condiments; comestibles embotellats, conserves de tota classe
envasades en llanda o en vidre, sucre; sucs, refrescos, vins i licors. Amb la instal·lació
frigorífica adequada podrà incloure l’apartat A.o.2. Excepcionalment es podran detallar
els productes de pastisseria industrial.
A.8.—Aliments congelats: comprèn la venda de tota classe de congelats.
A.9.—Herbolari i productes dietètics: venda de tota classe de productes naturals i
elaborats que a més del valor nutritiu posseïsquen una funció terapèutica i es destinen a
l’alimentació de règim. També es podran vendre plantes medicinals, aromàtiques i per a
infusions.
A.10.—Plats precuinats: comprèn la venda de tota classe de productes la presentació i
conservació dels quals puga portar-se a terme amb aquestes característiques de forma
que el consumidor haja únicament de completar el procés a través de tècniques com ara:
completar coccions, microones, etc.
B. 1.—Drogueria i productes de neteja: comprèn la venda de: sabons, lleixius, blavets,
detergents i anàlegs, drogues i productes químics de totes classes, pintures i vernissos,
articles de perruqueria, articles de perfumeria, polvoritzadors, brotxes i corrons; articles
d’higiene i neteja personal; articles domèstics; papers i plàstics per decorar, hules,
linòleum, bosses per a aigua, fem o gel, bosses per a la compra, fundes, guarda-robes,
perxes, tubs de goma per a gasos o líquids, articles de tocador, màquines d’afaitar i
bijuteria ordinària.
B.2.—Quiosc
Diaris: comprèn la venda de tota classe de periòdics i revistes, entenent amb això les
publicacions periòdiques. Inclou la venda de xiclets, caramels, pipes i llepolies.
B.3.—Ferreteria i bricolatge: ferreteria, manyeria, clavaó, ganiveteria i semblants,
tallants, ferramentes i instruments de metall, coberteria i articles de taules metàl·lics,
safates, vaixelles sempre que en la seua fabricació no s’empren metalls preciosos,
parament de cuina no metàl·lic i utensilis per a xicotetes reparacions de la llar.
B.4.—Flors i plantes: comprèn la venda de tota classe de flors i plantes naturals,
igualment comprèn la venda de llavors.
C.—Bar: comprèn el servei públic només en forma de consumició tota classe d’articles
per a menjar i beure.
D.—Altres: tindran cabuda en aquest epígraf les vendes autoritzades per l’Ajuntament
als mercats municipals que no tinguen cabuda en cap dels anteriors.
Article 71
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Únicament podrà canviar-se l’activitat a què estiguen destinades les parades de venda,
en els següents casos:
En aquells en què l’adjudicació haja resultat deserta.
Quan el/la titular d’una parada sol·licitara o li fóra traspassada la contigua i desitge
dedicar la totalitat de l’espai resultant de la fusió a l’activitat autoritzada en titular.
Quan l’activitat a què es pretén accedir no existisca en el corresponent mercat o,
existint, siga declarada d’interès comercial per l’Ajuntament.
2. En els supòsits assenyalats en l’apartat anterior a més de les consultes i informes
corresponents, la petició s’anunciarà durant deu dies en el tauler d’anuncis del mercat
corresponent i dins d’aquest termini podran presentar-se les reclamacions i
suggeriments que estimen convenients pels qui resulten afectats sense perjudici de la
comunicació personal als legals representants dels comerciants.
Capítol II. Funcionament dels mercats.
Article 72

Els mercats municipals funcionaran durant els dies i hores marcats per
l’Ajuntament, la seua fixació es farà per Resolució de l’Alcaldia.
Article 73

Els/Les venedors/es podran entrar i eixir dels mercats de zona, dues hores abans
o després de les assenyalades, per obrir i tancar les seues parades de venda, preparar,
aprovisionar o retirar els seus gèneres.
Article 74

Aquells venedors/es que necessiten més temps per a la preparació dels articles
de venda, o per a l’aprovisionament de les unitats comercials, ho sol·licitaran del
Departament de Sanitat i Consum, a efectes d’ampliar l’horari d’entrada als mercats.
Article 75

Totes les operacions de venda en aquests mercats seran al detall, i per regla
general, al pes, excepte aquells articles que es venen per unitats.
Article 76

La descàrrega dels gèneres que s’hagen de vendre al mercat, s’efectuarà fins a
les nou del matí. Després d’aquesta hora, només es podran descarregar aquells gèneres
adquirits en mercats o majoristes que fera impossible la descàrrega abans d’aquesta
hora.
Article 77

Quan les mercaderies arribaren per a la seua descàrrega al mercat fora de les
hores assenyalades, hauran de justificar-se davant de l’encarregat/da del mercat els
motius que les van ocasionar.
Article 78

L’Ajuntament no contraurà cap responsabilitat per pèrdues, deterioraments de
gèneres i danys resultants de força major.
Article 79

No es permetrà de cap manera vendes a l’engròs, que només podran realitzar-se
al mercat corresponent.
Article 80

El/La venedor/a estarà obligat/da a conservar els albarans de compra, a fi que
puga procedir-se a la seua comprovació pels funcionaris municipals, si així fóra
necessari.
Article 81
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Els/Les venedors/es no podran vociferar la naturalesa i preu de la mercaderia, ni
cridar o interessar en la compra els/les possibles compradors/es, això sense perjudici de
les promocions comercials col·lectives de venedors o les seues associacions que els
foren autoritzades.
2.—Tampoc es podrà exposar les mercaderies fora de la parada respectiva ni
obstaculitzar amb això la lliure circulació dels corredors.
3.—Els/Les venedors/es no podran, de cap manera, estacionar-se drets o asseguts fora
de la seua respectiva parada obstruint la lliure circulació dels/de les compradors/es.
Article 82
1.- Els/Les compradors/es per a qualsevol reclamació sobre el pes o qualitat dels
gèneres comprats, hauran de fer-ho constar davant dels/de les municipals, això sense
perjudici de la seua constància en els corresponents fulls de reclamació.
2.- A més d’això, els/les compradors/es, en defensa dels seus drets podran acudir a
l’Oficina Municipal de Consum i la resta de mitjans legalment previstos. En el primer
cas s’obrirà la corresponent informació per esbrinar la necessitat dels fets i depurar les
responsabilitats que en dret tingueren lloc.
Article 83
1.- Els/Les assistents als mercats municipals estan obligats/des durant la permanència en
aquests a guardar les normes sanitàries i de convivència necessàries per al bon ordre i
desenvolupament de l’activitat comercial.
2.- En cas d’infracció d’aquestes podran ser sancionades conforme a les ordenances
municipals.
Article 84.

Els/Les venedors/es estan obligats/des a tenir degudament marcats els preus dels
gèneres exposats a la venda, especificant el del quilogram, la dotzena, o peça, com
també la classificació de l’article.
Article 85
1.- A més de les obligacions genèriques, queda prohibit als/a les venedors/es:
Rentar peix o altres mercaderies destinades a la venda a les parades on s’expenga.
Mesclar mercaderies de distinta procedència sense assenyalar amb claredat la seua
classe i qualitat.
Deixar a les parades de venda substàncies o productes que puguen produir mala olor o
perjudicar les condicions higienicosanitàries del mercat.
Article 86

A més de les genèriques, els/les venedors/es estaran obligats: a recollir les
deixalles ocasionades en raó a l’exercici de l’activitat dipositant-les als llocs assenyalats
a l’efecte.
TÍTOL VIII. Faltes i sancions.
Capítol I. Responsables i procediment.
Article 87
Els/Les titulars de les parades seran responsables de les infraccions que es cometen a les
disposicions d’aquesta ordenança, ells, els seus familiars o assalariats que presten
serveis a la parada.
L’exigència de responsabilitat en aquest ordre serà independent de la que puga produir-
se per les vies jurisdiccionals ordinàries.
Article 88.

Serà competent per ordenar la incoació de l’expedient i sancionar la faltes
comeses l’alcalde president a proposta de l’instructor de l’expedient.
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Article 89
Excepte en els supòsits de faltes lleus que podran imposar-se quan de la

denúncia i antecedents apareguera comprovada la infracció i prèvia audiència a l’/la
interessat/da, es requereix per a la imposició de sancions la tramitació d’un expedient
sancionador conforme al que preveu la Llei del Procediment Administratiu.
Article 90

Sense perjudici de les facultats sancionadores que es refereixen en aquest títol,
l’administració municipal adoptarà les mesures complementàries que calguen per a la
correcció de les anomalies que es produïsquen a fi d’assegurar les condicions mínimes
de sanitat i seguretat del servei.
Capítol II. De les faltes.
Article 91
Es consideraran faltes lleus:
a) Els altercats que no produïsquen escàndol.
b) Les discussions no violentes amb altres venedors/es, o amb els/les compradors/es.
c) El mal comportament contrari als bons costums i normes de convivència.
d) Un deficient proveïment.
e) La negligència respecte a la neteja de les persones i de les parades.
f) El tancament no autoritzat per més de tres dies i menys de set.
g) La inobservança de les instruccions donades per l’administració municipal.
h) Qualsevol infracció no qualificada com a falta greu o molt greu.
Article 92
S’estimaran faltes greus:
a) La reincidència de qualsevol falta lleu.
b) Els altercats o baralles que produïsquen escàndol dins del mercat.
c) La desobediència clara i ostensible a les disposicions de l’administració municipal.
d) Les ofenses de paraula i obra als/a les funcionaris/àries municipals i al públic o a

altres persones.
e) El tancament no autoritzat per més de set dies i menys de quinze.
f) Causar danys a l’edifici, parades o instal·lacions, per negligència.
g) No conservar l’albarà justificatiu dels gèneres comprats.
Article 93
S’estimen faltes molt greus:
a) La reincidència en les faltes greus.
b) Els danys causats fraudulentament a l’edifici, parada o instal·lacions del mercat.
c) La cessió no autoritzada de la parada.
d) L’incompliment de les normes assenyalades pel traspàs de la parada.
e) El tancament de la parada per més de quinze dies seguits o alterns durant tres mesos.
f) La venda de gèneres en males condicions, degudament comprovades.
g) La venda, sense la deguda autorització de l’Ajuntament.
h) El no pagament del cànon de la concessió o de fins a tres mensualitats de la taxa per

prestació de serveis de mercats.
i) Incompliment de les obligacions establertes en els plecs que van servir de base a la

concessió i que siga causa de pèrdua de la concessió, en especial les referides a
l’incompliment de l’horari mínim establert.

Capítol III. De les sancions.
Article 94
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1.- Les sancions que poden imposar-se per infraccions a les disposicions d’aquest
Reglament són les següents:
a) Advertència.
b) Multa de fins a 901,52 €.
Suspensió temporal de la concessió de fins a 3 mesos.
Pèrdua de la concessió sense dret a indemnització.
2. L’advertència, que es farà sempre per escrit, s’imposarà en cas d’infraccions lleus o
greus no doloses sempre que no hi haja reincidència o reiteració.
3. La suspensió podrà ser cautelarment declarada per l’Alcaldia en el supòsit de faltes
greus que comporten un risc per al funcionament del mercat i es comunicarà
immediatament a l’/la interessat/da o interessats/des i a la representació legal del
col·lectiu de venedors si n’hi haguera. En el termini de cinc dies des de la suspensió
cautelar i a la vista dels corresponents informes l’autoritat que la va decretar haurà de
confirmar-la o alçar-la entenent que en el cas de falta de resolució expressa aquesta
s’entendrà alçada. En tot cas es donarà audiència a l’/la interessat/da i es comunicarà a
l’associació de venedors per termini de 15 dies inclòs el termini de suspensió cautelar.
4. En cas de revocació de la concessió sense dret a indemnització per causes imputables
en titular, s’acordarà sense perjudici de la indemnització dels danys i perjudicis que
poguera correspondre al/a la infractor/a.
5. Les sancions pecuniàries podran ser imposades de forma independent o junt amb les
altres en aquest Reglament assenyalades.
Article 95

Les faltes lleus seran sancionades:
a) Advertència.
b) Multa de fins a 300,51 €.
Article 96
Les faltes greus amb les següents sancions:
Multa de 300,52 € a 601,01 €.
Advertència de suspensió de venda.
Suspensió temporal de la concessió de 5 a 20 dies hàbils.
Article 97
Les faltes molt greus amb les següents sancions:
a) Multa de 601,02 € a 901,52 €.
b) Suspensió temporal de la concessió de fins a 3 mesos.
c) Pèrdua de la concessió sense dret a indemnització.
Article 98
Dins del màxim autoritzat la quantia de les multes es fixarà discrecionalment tenint en
compte les circumstàncies del cas i els antecedents de l’infractor.
TÍTOL IX. Dels venedors i la seua representació col·lectiva.
Article 99
1. A l’empara de la vigent legislació d’associacionisme sindical o professional els/les
venedors/es podran associar-se en agrupacions, gremis, cooperatives i associacions.
2. En el cas que es constituïsquen o existisquen aquestes organitzacions al si dels
mercats municipals a l’entrada en vigor d’aquesta ordenança, previ el registre pertinent
d’aquestes per l’Ajuntament, aquest les reconeixerà en l’àmbit del seu objecte, fins i
competències com a interlocutors en l’exercici dels drets col·lectius que dels seus
associats o integrants desenvolupen en relació amb el que determina aquesta ordenança i
la resta de normativa aplicable en matèria de mercats.
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Article 100
Aquesta representativitat aconseguirà el caràcter de considerar-les, legítimament,

interessats en qualsevol procediment o actuació administrativa municipal que afecte
l’activitat de mercats, i implicarà l’obligació per a l’Ajuntament a través dels seus
serveis competents, de notificar tots els actes, resolucions i acords que es dicten en
aquesta matèria i que afecten els interessos col·lectius representats per aquelles.
Article 101

Per facilitar i agilitar el compliment de les obligacions i l’exercici dels drets
recíprocs, de tots els implicats en l’activitat de venda en mercats, l’Ajuntament proveirà
en la seu física de cada un d’ells, a la dependència que s’habilite per al respectiu
encarregat/da o en lloc idoni, l’existència i publicitat de la següent normativa:
Ordenança reguladora de l’activitat de mercats.
Ordenança fiscal reguladora de l’activitat de mercats.
Plec tipus, d’existir, d’adjudicació de les concessions administratives per a parades o
llicències de vendes.
Normativa vigent en matèria de sanitat i consum.
Article 102

En la seu de cada mercat municipal i en lloc idoni es proveirà la fixació d’un
tauler d’anuncis per a general informació de concessionaris/àries, venedors/es i públic
en general, en el qual s’inseriran tots aquells actes, resolucions i acords municipals que
afecten tant la generalitat del mercat com qualsevol dels seus integrants o
concessionaris/àries. Aquest tauler romandrà sota la custòdia del corresponent
encarregat de mercat
Article 103

L’Ajuntament, en cas d’existir organitzacions col·lectives de venedors legalment
constituïdes i registrades al si de qualsevol mercat municipal, hi habilitarà un local idoni
per a ús privatiu d’aquests col·lectius, per facilitar l’exercici de la seua activitat i per a
foment de la col·laboració amb la gestió administrativa municipal en matèria de
mercats.
Article 104

Els/Les concessionaris/àries de parades de venda en mercats municipals o les
entitats que legalment representen els seus interessos col·lectius en la forma
anteriorment detallada, tindran dret a participar en els tràmits i expedients administratius
que s’inicien per a la revisió, modificació, creació o supressió de qualsevol taxa, tribut,
impost o exacció de caràcter municipal que puga afectar-los.
DISPOSICIÓ TRANSITÒRIA.
Primera.— Les previsions d’aquesta ordenança seran d’aplicació en la seua totalitat al
mercat municipal situat al nucli urbà de Sagunt ciutat, una vegada siguen adjudicades
les concessions de les unitats comercials que el componen conseqüència de les obres de
remodelació que s’han seguit.
Segona.— Respecte al mercat municipal situat al nucli urbà del Port de Sagunt, i mentre
no es regule el sistema de concessions actualment vigents, aquesta ordenança s’aplicarà
en tot allò en què no s’opose a aquestes. No obstant això, seran d’aplicació en tot cas les
previsions contingudes en el títol I (disposicions de caràcter general), títol II (classes de
mercats), títol IV (dels drets i deures dels titulars de les parades), títol V (obres), títol VI
(inspecció sanitària i inspecció de consum), capítol II del títol VII (funcionament de
mercats), i títol VIII (faltes i sancions). Ho seran també en la mesura que es puga les
clàusules relatives a la transmissibilitat de les concessions.
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DISPOSICIÓ ADDICIONAL.
Única.— En tot el que no preveu aquesta ordenança, regirà el que estableix el plec de
condicions jurídiques i economicoadministratives que van servir de base per a
l’adjudicació de l’explotació de les parades dels mercats municipals, el Reglament de
Serveis de les Corporacions Locals, el Reglament de Béns de les Entitats Locals i
legislació complementària.
DISPOSICIÓ DEROGATÒRIA.
Única.— A partir de l’entrada en vigor d’aquesta ordenança queda derogada tota
reglamentació municipal reguladora de la matèria i tots els actes i acords de caràcter
general que s’hi oposen, contradiguen o resulten incompatibles amb el contingut i
previsions d’aquesta ordenança.
DISPOSICIÓ FINAL.
Única.— Aquesta ordenança entrarà en vigor conforme al que disposa l’article 70.2 de
la Llei 7/85, de 2 d’abril, reguladora de les bases de règim local.

Obert el torn d’intervencions, pren la paraula el portaveu d’Unió Valenciana, Sr.
MONTESINOS: “En aquest tema, nosaltres volem dir que compartim el punt primer,
referent a refondre en un sol text i adaptar l’ordenança de mercats, estem d’acord. El
que ocorre que en el punt segon, fent ús del que disposa l’article 56.2 d’aquesta
ordenança, introdueix una sèrie de modificacions en el Règim de Mesures Disciplinàries
i les seues corresponents sancions en aquest ordre. Llavors tenim una sèrie de dubtes,
dubtes que la Comissió que es va efectuar l’altre dia, dimarts passat, per descomptat, jo
no vaig estar, però va estar el meu assessor, i no es van poder recollir una sèrie de
dubtes que es van presentar i que avui torne a fer insistència, en el que diu el següent: si
s’ha negociat aquestes modificacions, si s’han negociat amb els titulars de les parades o
amb els seus representants; quines són les seues respostes; si són mesures impositives;
si s’ha consensuat, o si ha sigut un dictamen per part vostra. Simplement, esperant un
segon torn saber de quin tipus o com s’ha plantejat aquest tema.”

Intervé el Sr. ALCALDE per dir: “Moltes gràcies, Sr. Montesinos. El que no es
munten parades lògicament perjudica a tots, a venedors, públic i Ajuntament.”

A continuació, fa ús de la paraula la Sra. DOMÍNGUEZ: “Mire vostè, com bé ha
indicat, en l’article 93, que és en la primera premissa que ha indicat vostè, les
ordenances reguladores de mercats és, indica, o siga, el primer, la modificació és
adaptar-les, la primera modificació, adaptar-les a la llei que avui en dia regeix en
mercats, correcte? Llavors, en el punt segon que indica vostè que és l’article 56.2,
simplement és que diu que: les parades que romanguen tancades més de 15 dies
ininterrompudament o en dies alterns, o en un període de tres mesos, excepte el cas
autoritzat exprés per autorització municipal o per estar degudament justificat, es
considera vacant. S’ha hagut de refondre i fer-ne un només perquè tal com indicava
aquest precepte, la imposició immediata d’una sanció, es considera vacant, porta amb si
la tramitació en un moment de seguida del procediment sancionador o eliminar la
parada. Estava la duabilitat que no havia quedat clar, no és, açò, s’imposa per tant,
suprimir en el punt 50 de l’article 56, pel 93, que indica que el ja que estem parlant, per
exemple, que no ha complit els requisits deguts, si se li sanciona llevant-li la parada, no
és sanció, o siga, se li elimina la parada, però no paga la sanció, la multa corresponent
per l’incompliment de l’article que està regint. O siga, era una completa, sí, veurem, un
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senyor que té un ja que no compleix l’obertura del temps degut, té una sanció; eixa
sanció…”

Intervé el Sr. ALCALDE: “Sra. Domínguez, el Sr. Montesinos ha preguntat
també si s’ha parlat amb l’Associació de Comerciants de Mercats i etc., etc. Si hi ha
hagut reunions prèvies en aquest cas per a tractar aquest assumpte.”

Continua la Sra. DOMÍNGUEZ: “Aquest assumpte no cal ser tractat pels
comerciants ja que és una llei que regeix, i per endavant ells saben perfectament les lleis
que regeixen quan opten per una parada de mercat, però hi havia el que estem parlant
ací, que si una parada està 15 dies, sanció vol dir una sanció però no obliga
immediatament segons posa en l’altre article, que se li elimine la parada. Llavors estem
parlant que en articles diferents, la mateixa situació es contempla, o bé per eliminació
d’una parada, o bé per la sanció corresponent, i davant de l’eliminació d’una parada,
primer la sanció, perquè el que no pot ser és que se li lleve el lloc sense haver complit el
requisit degut que és la sanció. Estem parlant d’un perjudici però clarament notable. Per
tant, açò no és qüestió que s’haja fet res de nou, ni hàgem tingut necessitat. Açò és una,
veient, veient administrativament que hi havia una il·legalitat en la redacció, s’ha fet el
resultat d’una legalitat en eixe article, que no estava completament clar. Ací no s’ha fet
ni s’ha imposat res a cap comerciant, sinó davant d’una irregularitat legal, fer una
legalitat. El mateix, però amb diferent sentit; un, una sanció i l’altre tancar, què fem?;
allò lògic és, primer la sanció. I complint la sanció pot seguir, si vol, indicant el motiu
pel qual no la tenia oberta en el temps corresponent. En el cas que reincidisca és quan ja
pot començar a retirar-se-li la parada de mercat. Ací crec que reunir-se amb els, no
estem fent cap canvi ni estem fent res. No correspon, és un article intern de regulació de
mercats. Gràcies.”

S’inicia un segon torn d’intervencions, fent ús de la paraula el Sr.
MONTESINOS: “Simplement aclarir que ens sembla molt bé el que, la responsabilitat
que ostenta vostè, aquestes coses tenen que tenir-les en compte, i nosaltres som també
partidaris d’alguna manera, d’activar i de no descuidar-se en l’activitat del mercat. Això
està clar i estem tot el món d’acord i no seria gens positiu que hi haguera parades
tancades, un dia sí, un dia no, etc., etc. En eixa línia estem, crec, que pràcticament tot el
món d’acord. I de la preocupació de vostès com correspon. Això quede clar. L’altre
tema a aclarir, és dins d’eixa modificació legal, que era la meua pregunta que es fa, de
tipus sancionador, si d’alguna manera, prèviament a haver-lo portat ací, perquè s’havia
tingut, perquè no sé si el tema d’haver-lo pogut comentar, directament amb les persones
que realment, amb els afectats, amb la gent del mercat. Simplement era eixa la pregunta.
Me l’ha contestat, m’ha dit que no era necessari, que era una modificació d’una reforma
de la llei, però no obstant això, la meua pregunta era eixa, si havia consensuat, la meua
pregunta era eixa, si havia comentat que eixa modificació s’anava a realitzar. Vostè
m’ha parlat d’una modificació de la llei. No obstant això, ja li dic, no haguera estat de
més, jo sé que anem molt malament de temps tot el món, però perdre cinc minuts més i
haver-lo comentat, no haguera estat de més. No li lleve mèrit a la seua gestió, quede
clar, però en aquest cas, no haguera estat de més haver-ho, prenga-ho pel costat que
correspon, no haguera estat de més haver-ho comentat amb els corresponents
responsables dels dos mercats.”

Pren la paraula la portaveu de SP, Sra. MARTÍNEZ: “Vegem, és que li hem
demanat l’expedient a la secretària accidental, i ocorre el següent, vegem, no hi ha
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informe de la Secretaria General, no és preceptiu ja que és majoria simple l’aprovació
del Reglament, però a mi sí que em xoca una qüestió, i és que amb caràcter general la
Llei de Procediment estableix que la potestat sancionadora de l’administració pública,
requereix normativa de rang legal. Llavors jo sí que entenc que en una reglamentació
d’un servei, vull dir, en eixa reglamentació del servei l’administració diga que si el
concessionari de la caseta, deixa d’obrir-la en 15 dies o 20, donarà lloc a caducitat o a
resolució d’eixa concessió. El que no entenc en cap cas aplicable legalment és la
imposició de la sanció. Ho dic perquè hi ha un principi de reserva de llei formal
claríssimament, la llei, vull dir, la Llei de Procediment Administratiu i en tot el Règim
Jurídic de l’Administració Pública. Llavors, com que no tenim clar aquest punt,
sol·licitem un informe jurídic que aclarisca la possibilitat legal d’imposar sancions via
reglamentària, quan la doctrina del Tribunal Constitucional i la del Suprem ha establert
claríssimament que no es pot imposar eixe tipus de sancions. Llavors, si en una
reglamentació d’ús o de concessió servei, l’administració local pot posar multes, que es
faça un informe aclaridor d’això. El que sí que entenem que és acollible en dret i que és
pertinent és que si s’incompleixen les condicions de la concessió, pot donar lloc a
suspensió, a caducitat, a revocació d’eixa concessió, però en cap cas imposar una
sanció. Llavors demanem, anem a abstenir-nos en base a aquest pronunciament i volem
conèixer un informe jurídic que aclarisca açò, per una raó, Marisa, perquè com no
pertoque posar sancions i es recórrega, farem el ridícul, un ridícul més gran que una
casa.”

El Sr. ALCALDE explica: “És una modificació i ve informada per la tècnica
d’AFIC, i ara l’oficiala major té la paraula i llegirà una Sentència.”

La Sra. SECRETÀRIA GENERAL per substitució procedeix a la lectura de la
sentència, que diu: “Sentència del 29.05.90: Fonament de Dret 1r. En el primer motiu de
l’apel·lació, l’apel·lant addueix inconstitucionalitat de la sanció administrativa que li ha
sigut interposada per mancar el Reglament Municipal del Serveis d’Abastiments i
Mercats Detallistes de l’Ajuntament de la Palma, del rang legal exigit per l’article 25.1
de la Constitució, per definir faltes i imposar sancions, al·legació que ha de ser rebutjada
per desconèixer la reiterada doctrina constitucional, que en les relacions de subjecció
especial, com ho són les que regulen l’organització dels mercats municipals (S. del
Tribunal 29 de desembre de 1987, 28 de novembre, 19 de desembre de 1989), la reserva
de llei de l’indicat article 25.1 de la Constitució, perd gran part de la seua fonamentació
material, ja que, en aquests casos no es tracta d’exercir l’ius puniendi de l’administració,
sinó d’organitzar els serveis públics. Altres sentències: abril 1990, gener 1987,
desembre 1989.”

Per tot això, el Ple de l’Ajuntament, per 17 vots a favor de PP, Bloc-EV, SP i
Grup Mixt, cap vot en contra i 8 abstencions de PSOE i UV, ACORDA: Aprovar la
proposició esmenada amunt transcrita i que es té per reproduïda a tots els efectes.

4 PROPOSICIÓ VOLUNTAT MUNICIPAL INTEGRACIÓ EN CONSORCI
RESIDUS SÒLIDS URBANS CAMP DE MORVEDRE I APROVACIÓ
ESBORRANY ESTATUTS. EXP. 26/02
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Sotmès a votació, d’acord amb el que estableix l’art. 82.3 del Reglament
d’Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les Corporacions Locals, per
unanimitat es ratifica la inclusió de l’assumpte en l’ordre del dia.

Vist que mitjançant Decret 317/1997, de 24 de desembre, del Govern Valencià,
s’aprova el Pla Integral de Residus, en els termes previstos en els articles 24 a 27,
ambdós inclosos, de la Llei 10/2000, de 12 de desembre, per la qual es dicten les
normes reguladores sobre residus a la Comunitat Valenciana.

En desenvolupament i millora de les previsions del Pla Integral de Residus, i
d’acord amb el que disposa l’article 28 de la Llei 10/2000, s’aprovaran plans zonals de
residus, entre les determinacions del qual s’inclourà, entre altres i segons el que disposa
l’article 29 en l’apartat j) de la Llei 10/2000:
“j) En cas de residus de competència municipal, les condicions que garantisquen
l’eficàcia d’actuació de les mancomunitats, consorcis o altres fórmules d’associació
entre si o amb altres administracions reconegudes en la normativa sobre règim local, per
al desenvolupament de les operacions de gestió d’aquests residus. En tot cas haurà
d’incloure’s que:
- Representen almenys a més del 50% de la població dels municipis inclosos a la

zona.
- Quede oberta la incorporació de qualsevol dels municipis de la zona en qualsevol

moment.
- Tinguen capacitat econòmica i tècnica per desenvolupar les previsions del pla zonal.

El pla zonal establirà el termini màxim en què podran formalitzar-se aquestes
unions, agrupacions o associacions necessàries per a la seua execució”.

L’entrada en vigor del pla zonal, amb la totalitat de les determinacions que
comprèn l’article 29 i amb el contingut de l’article 30, ambdós de la Llei 10/2000, tindrà
lloc l’endemà de la seua publicació en el Diari Oficial de la Generalitat Valenciana,
d’acord amb el que disposa l’article 31 de la Llei 10/2000, entrada en vigor que en la
data actual encara no ha tingut lloc.

Concretament, l’article 6 de la Llei 10/2000, en els apartats primer al quart,
estableix les següents competències municipals:
“1. Correspon als municipis la prestació dels serveis públics de recollida, transport,
valoració i eliminació dels residus urbans o municipals en la forma que s’establisca en
les seues respectives ordenances i d’acord amb els objectius marcats per la Generalitat a
través dels instruments de planificació sectorial contemplats en aquesta llei, així com la
inspecció i sanció en l’àmbit d’aquestes competències.
2. Així mateix, els municipis de més de 5.000 habitants estaran obligats a implantar
sistemes de recollida selectiva de residus urbans o municipals.
3. Els municipis gestionaran els serveis de recollida, transport, valoració i eliminació en
matèria de residus urbans o municipals, per si mateixos o mitjançant agrupacions,
mancomunitats o qualsevol altra modalitat previstes en la legislació local, conforme a
allò que s’ha disposat pels plans autonòmics de residus.
Així mateix podran prestar-se aquests serveis mitjançant la constitució de consorcis
entre les entitats locals i la Generalitat Valenciana.
4. La prestació d’aquests serveis estarà sotmesa, en tot cas, a la planificació i al règim
d’autorització previst en aquesta llei.”
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La possibilitat que les entitats locals constituïsquen consorcis apareix prevista en
l’article 87 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases de règim local, que
estableix que:
“Les entitats locals poden constituir consorcis amb altres administracions públiques per
a fins d’interès comú, o amb altres entitats privades sense ànim de lucre que
perseguisquen fins d’interès públic, concurrents amb els de les administracions
públiques”.

D’acord amb tot això s’eleva al Ple de la corporació la següent proposta d’acord
de manifestacions de la voluntat política de l’Ajuntament de Sagunt:

PRIMER: D’adherir-se al futur consorci per a l’execució del Pla zonal de residus
de les zones III i VIII, una vegada aquest haja entrat en vigor i en els termes que s’hi
preveuen.

SEGON: De prestar la conformitat amb l’esborrany de proposta d’estatuts per a
constitució d’un consorci per a l’execució de les previsions del Pla zonal de residus de
les zones III i VIII (Àrea de gestió 2), sempre que s’hi introduïsquen les següents
modificacions:
1r) sol·licitar de la Conselleria de Medi Ambient la inclusió entre els municipis inclosos
en el pla zonal del municipi de Benafer.
2n) sol·licitar de la Conselleria que en el règim financer al qual haurà de subjectar-se el
futur consorci es preveja un repartiment equitatiu en funció del nombre de tones a
abocar per cada municipi.

TERCER: De designar representant municipal en futur consorci que es
constituïsca en els termes de pla zonal una vegada aquest haja entrat en vigor, al Sr.
Alcalde-president, o regidor en qui delegue.

Obert el torn d’intervencions, pren la paraula la Sra. ALEGRE: “Jo llegiré de la
meua proposició només els punts següents: perquè ja entenc que vostès ho han llegit,
d’acord amb tot això s’eleva al Ple de la corporació la següent proposta d’acord de
manifestacions de la voluntat política de l’Ajuntament de Sagunt:

PRIMER: D’adherir-se al futur consorci per a l’execució del Pla zonal de residus
de les zones III i VIII, una vegada aquest haja entrat en vigor i en els termes que s’hi
preveuen.

SEGON: De prestar la conformitat amb l’esborrany de proposta d’estatuts per a
constitució d’un consorci per a l’execució de les previsions del Pla zonal de residus de
les zones III i VIII (Àrea de gestió 2), sempre que s’hi introduïsquen les següents
modificacions:
1r) sol·licitar de la Conselleria de Medi Ambient la inclusió entre els municipis inclosos
en el pla zonal del municipi de Benafer.
2n) sol·licitar de la Conselleria que en el règim financer al qual haurà de subjectar-se el
futur consorci es preveja un repartiment equitatiu en funció del nombre de tones a
abocar per cada municipi.

TERCER: De designar representant municipal en futur consorci que es
constituïsca en els termes de pla zonal una vegada aquest haja entrat en vigor, al Sr.
Alcalde-president, o regidor en qui delegue.

El dia 26 de febrer es fa aquesta proposta, el Pla Zonal ja saben vostès que
estava aprovat però no publicat. A mi se’m va dir des de Conselleria que tardarien dues
o tres setmanes en la publicació presumiblement. He de dir, aclarir que es va publicar el
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mateix dia 26 després de fer jo la proposició i entrava en vigor l’endemà, el dia 27. I
aclarir en aquest punt, que en el punt que nosaltres, se’ls havia oblidat en l’esborrany
d’estatuts incloure el municipi de Benafer, sí que està inclòs en el Pla Zonal ja publicat.
Si volen algun aclariment, em fan les preguntes pertinents.”

A les 17 hores i 21 minuts, se suspèn momentàniament la sessió per intervenir,
des del públic, el Sr. MIGUEL AGUILAR: “Bona vesprada, represente la Plataforma de
Residus. En el punt que s’està sotmetent ara a discussió i a votació, s’inicia un procés de
gran importància i únicament volíem fer algunes consideracions a l’inici d’aquest
procés. Per part de la Plataforma continuem manifestant allò que durant aquests últims
anys hem manifestat moltes vegades, i és la nostra voluntat que les propostes del
tractament de residus siguen en una planta de grandària mitjana, de 50.000 tones, que
siga comarcal, i que la recollida selectiva siga des del primer moment. Repetim això
perquè, estudiant el Pla Zonal, les coses no van exactament per ací. Només fer tres
consideracions, la situació de les plantes que el pla zonal proposa, de les quals ens
afecten, en serien dues: una, la de la Vall d’Uixó, que està a la zona del Garrut; una altra
a Algímia, a la Rodana; i hem sentit manifestacions que per part del Sr. Alcalde, que a
Sagunt li interessava més la planta que se situe a la zona del Garrut, per la distància.
Són notícies de premsa, no tenim més informació, l’hem estudiat, hem estudiat aquestes
zones i hem arribat a la conclusió que la distància que hi ha, la planta possible més
pròxima a Sagunt, del Port, on estan els camions, és la d’Estivella. Per tant, no entenem
eixe interès perquè la planta vaja a la Vall d’Uixó. Eixa és la primera consideració.

La segona és que el Pla Zonal apunta que, a més d’una planta per a la Zona III,
que és la que diguem, ens afecta, de les tres comarques de l’Alt Palància, Plana Baixa i
Camp de Morvedre, que tindria una instal·lació d’aproximadament 120.000 tones, hi ha
una qüestió també molt important, i és que el Pla Zonal apunta que de l’Horta es
destinarien més de 300.000 tones a una planta que té tots els punts perquè siga la
d’Estivella. Per tant, açò efectivament, perdó, d’Algímia, estic parlant d’Estivella,
perdó, és Algímia, Algímia. Resulta que no és que el Pla Zonal l’apunte definitivament,
però estudiant-lo resulta que deixa tots els punts, totes les possibilitats que siga
efectivament a Algímia. Llavors, açò, efectivament, tindrà alguna cosa a dir
l’Ajuntament d’Algímia, però no hi ha dubte que també ens afecta com a municipi que
també estem a la comarca. Per tant, és un tema que haurem de discutir i opinar respecte
al fet que si aquest Ajuntament estaria d’acord que una planta de més de 300.000 tones,
admetera els residus de l’Horta.

I en tercer lloc, i acabe, el que proposa el Pla Zonal és que la recollida selectiva,
recollint el fem de la vorera, és a dir, del públic en general, comence a partir de 2002.
Ens sembla que és una data súper retardada per a les necessitats de la recollida selectiva,
i pensem que la planta de recollir ja el fem separada i per tant, la matèria orgànica, des
del primer moment de la seua posada en marxa.”

A les 17 hores i 26 minuts es reprèn la sessió.

El Sr. ALCALDE intervé dient: “Simplement per aclarir que les meues
declaracions, per això que es diu vostè a ell, deixe molt clar en primer lloc que serà una
decisió del futur consorci, i que per distàncies, per distàncies i pel tipus de vehicles que
té l’Ajuntament de Sagunt, recorde que van tres persones en eixe vehicle quan van a
abocador, lògicament la distància és determinant pels temps per a les reduccions de
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despesa. Lògicament, l’altra planta, sobre ser més xicoteta, queda a menys distància, i
això està verificat quilomètricament. Simplement això. Però és el futur consorci qui
prendrà la decisió, això sempre ho dic en primer lloc.”

Pel grup Unió Valenciana, pren la paraula el Sr. MONTESINOS: “Volem fer un
poc d’història quan fa referència a aquest tema, i ens anem a remuntar al Ple del passat
22 de febrer de 2001, i exactament al punt núm. 15, en el qual el Bloc ens presentava
una moció en què en la part dispositiva d’aquesta deixava clara la seua voluntat de quin
era el repte de la societat actual, i deia el següent: el que s’imposa ja no és la recollida i
el tractament dels residus, sinó una gestió integral des del bressol fins a la tomba. I a
més, deia també, d’altra banda, hem d’observar com a factor angular les limitacions
financeres i de recursos tècnics que ens acosta la innovació tecnològica constant en la
gestió dels residus; aquest és un factor que impossibilita de fet la gestió directa. Tenia
molt clar que hi havia prou base legal per portar a terme la proposta d’acord que feia el
Ple, basada en 6 punts i que llig molt ràpidament, que tots recordàreu i que tanta
polèmica i que tantes hores li van dedicar a aquests plens i a aquests temes. I deia en el
primer punt, era construir una planta de reciclatge, compostatge i abocador annex, amb
una capacitat màxima de 80.000 tones anuals, l’àmbit d’actuació de la qual abrace com
a mínim Sagunt i comarca. El punt dos deia, per a la construcció i gestió posterior
d’aquesta planta es proposa la creació d’una empresa mixta, amb el 51% de capital
públic i el 49 de capital privat. El punt tres deia, des de la posada en funcionament de la
planta, l’empresa municipal SAG, que actualment presta aquests serveis, realitzarà la
recollida selectiva en origen; així mateix, l’empresa adjudicatària, per a la construcció
d’una societat mixta, haurà de presentar propostes que resolguen transitòriament i fins a
la posada en funcionament de la planta, l’abocament dels residus sòlids de Sagunt i la
seua comarca. El punt quatre deia, a fi d’iniciar els tràmits per a la consecució d’una
empresa de capital mixt i, segons estableix la legislació vigent, es proposa la creació
d’una comissió formada per interventor, secretari, etc., etc. El punt número cinc deia:
aquesta comissió haurà d’elaborar els estudis tècnics i jurídics i econòmics per a la
constitució de l’empresa seguint els tràmits previstos legalment per a la seua aprovació.
I l’últim punt, el número sis, l’únic que s’ha complit, deia, remetre l’acord adoptat a la
Conselleria de Medi Ambient a fi que tinga coneixement directe de la proposta.

Va haver-hi una petició que es quedara sobre la taula, però va ser desestimada
aquesta petició i durant el debat d’aquesta, el nostre grup va demanar que Sagunt es
garantira dins del capital públic, el 50%, que en plens posteriors es va aclarir que
aquesta era també la voluntat de l’equip de govern. Segregació del Port va presentar una
esmena d’addició al punt segon de la part dispositiva, que consistia a afegir ‘o de
qualsevol altra forma de gestió  pública o privada’; aquesta esmena va ser rebutjada per
l’equip de govern. Aquesta moció aprovada per l’equip de govern, després havia
compromès el seu vot, i havia d’haver fet complir. No ens consta que l’haja complit,
màximament si tenim en compte que el tercer Pla Zonal va ser presentat i sotmès a
exposició pública per rebre al·legacions, durant un mes, el 21 de maig de 2001. Després
de l’estudi de les aportacions com la possible modificació del text, el departament
econòmic l’aprovaria. Els ajuntaments tenien tres mesos per constituir consorcis que
promogueren la construcció d’instal·lacions a què també podria optar l’empresa privada.
I deixava ben clares dues àrees de gestió que afectaven a: Àrea de gestió 1, que era
l’àrea metropolitana de València, amb 647.287 tones/any; Àrea de gestió 2, que
afectava el Camp de Morvedre, Plana Baixa i Alt Palància, amb 90.024 tones/any. No
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obstant això, el departament autonòmic considerava que l’Alt Palància, Plana Baixa i
Camp de Morvedre, feia falta un complex de valoració de 120.000 tones que podria
situar-se a Algímia d’Alfara, Altura, Montant o la Vall d’Uixó. De l’única cosa que
tenim constància en el nostre grup és de la contestació de la Conselleria de Medi
Ambient, amb data 22 de maig de 2001, a l’acord adoptat per aquest Ple de la
corporació municipal en sessió celebrada el 22 de febrer de 2001, relatiu a la moció
presentada de creació empresa mixta, gestió de residus i creació comissió especial, que
es va remetre amb data 1 de març de 2001, i que li remetia els plans zonals, que
establien, en el cas de residus de competència municipal, les condicions que
garantisquen l’eficàcia d’actuació de les comunitats, consorcis o altres fórmules
d’associació entre si o amb altres administracions reconegudes en la normativa sobre
règim local, per al desenvolupament de les seues operacions de gestió d’aquests residus.
En tot cas haurà d’incloure’s açò el que deia la contestació de la Conselleria de Medi
Ambient, que representen almenys el 50% de la població dels municipis inclosos a la
zona, ho contemplava, ho recollia. En el segon punt és queda oberta la incorporació de
qualsevol dels municipis de la zona en qualsevol moment, també. El tercer era que tinga
capacitat econòmica i tècnica per desenvolupar les previsions del pla zonal, estic
convençut que també. I acabava aquest escrit dient-nos que el Pla Zonal establirà el
termini màxim que podran formalitzar-se aquestes unions, agrupacions o associacions
necessàries per a la seua execució. En aquest sentit el Pla Zonal de les zones II i VII que
està inclosa la comarca del Camp de Morvedre, s’ha elaborat i s’ha publicat l’anunci
oficial del Diari Oficial de  Generalitat Valenciana, 17 de maig de 2001, per al seu
sotmetiment a informació pública. El període d’informació pública s’obri en el termini
d’un mes, comptat a partir del dia següent a la publicació d’aquest anunci en el DOGV,
termini en el qual podran presentar-se totes les al·legacions i suggeriments s’estimen
oportunes. Així mateix, una vegada aprovat el Pla Zonal, podran vostès formalitzar les
iniciatives que consideren oportunes dins del que estableix aquest.

Amb tot allò que s’ha exposat, queda ben clar en relació amb l’acord plenari que
només s’han limitat a complir el punt número 6 de la moció, que és remetre l’acord
adoptat de la Conselleria de Medi Ambient, a fi que tinga coneixement directe de la
proposta.

Queda clar també que en l’escrit que ens contesta la Conselleria de Medi
Ambient, en cap moment ens diu que el nostre acord plenari siga il·legal. En tot cas, ens
remet als Plans Zonals que van ser sotmesos a informació pública amb data 8 de maig
de 2001, i se’ns va comunicar a aquest Ajuntament, amb data 21 de maig de 2001, amb
l’objecte de sol·licitar informe. Desconeixem quin va ser l’informe que vam enviar.

Queda clar, doncs, després de tot el que s’ha dit, que s’ha incomplit l’acord
plenari i que durant aquest període s’ha dedicat a verificar com s’omplia el pic dels
Corbs a un ritme accelerat, suportant els abocaments de l’àrea metropolitana i
incomplint tots els acords establits, amb el conegut risc de despreniments, fins i tot fent
vertaders malabarismes els camioners que pujaven a descarregar els abocaments en
èpoques plujoses. Després de tanta espera, ens presenten una proposta d’esborranys
d’estatuts perquè els expressem la nostra voluntat d’integració, en un consorci de
residus sòlids urbans, en el qual ens donen el mateix tractament que a altres poblacions
d’inferior nombre d’habitants, exemple: una ciutat amb 44 habitants estarà representada
en el consorci amb un vot, i Sagunt, amb 60.000 habitants, només estarà representada
amb 8 vots. Amb aquest repartiment de poder ens diuen ben clar que serem un més, i
que 9 ciutats de les 102 que estaran representades, que només sumen entre elles 10.000
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habitants, tindran el mateix poder dins de l’organització de Sagunt. Jo crec, o els
pregunte, no els sembla que açò és il·lògic, que 10 poblacions de menys de 10.000
habitants tinguen ja més poder que Sagunt amb 60.000, dins d’aquesta reglamentació
d’estatuts?, quina rendibilitat obtindrem amb la nostra incorporació?, una altra
incògnita. La major és que amb la major voluntat de ser solidaris i d’agrupar-nos en
unes condicions dignes, ens lleven vostès la voluntat de fer-ho. Lamentablement en cap
moment ningú ha dit quins seran els nostres beneficis i quina rendibilitat obtindrem,
encara sabent que som els més perjudicats, perquè hem perdut la possibilitat de disposar
d’un abocador la duració de la qual estava prevista per a 10 anys més, el que tenim, o el
que teníem, perquè tenim tota una organització de mitjans humans i materials,
especialitzada en el tractament de residus sòlids urbans, que es veurà afectada per un
futur incert i, el que és pitjor, si ningú ho remeia, a partir de ja, anem a haver de suportar
un increment en la nostra taxa de fem, d’acord amb els barems que establisca el nou
avocador. En la proposta, pensem que hi ha moltes qüestions pendents i sol·licitem
formalment que aquest punt quede sobre la taula per estudiar-lo o intentar consensuar-lo
amb més detall.”

Pel grup Segregació del Port, pren la paraula la Sra. MARTÍNEZ: “Hi ha
informe jurídic, Sra. Secretària, d’aquesta proposta d’incorporació al consorci?, si hi ha
informe jurídic de la proposta. Perquè ací el que tenim és una proposta de la regidora
delegada de Medi Ambient. Sí, porta una part dispositiva, però si hi ha informe.”

Matisa la Sra. SECRETÀRIA GENERAL: “I eixa proposta consisteix en una
manifestació de la voluntat política de l’Ajuntament de Sagunt.”

La Sra. MARTÍNEZ: “Bé, però eixa manifestació de voluntat política és la
incorporació.”

La Sra. SECRETÀRIA GENERAL: “Es manifesta la voluntat política.”
La Sra. MARTÍNEZ: “Però no voler dir que ens incorporem. És a dir, és un

acord, no produeix efectes jurídics eixa manifestació de voluntat. Però no produeix
efectes. És a dir, si nosaltres diem, manifestem la nostra voluntat d’incorporar-nos, no
és el mateix que si diem decidim incorporar-nos. M’estic explicant?, entesos. És el
mateix o no és el mateix?”

La Sra. SECRETÀRIA GENERAL: “Açò és una manifestació de voluntat
política.”

La Sra. MARTÍNEZ: “Entesos, jo el que li pregunte és si eixa declaració de
voluntat és el mateix, té els mateixos efectes que l’acord de dir que ens incorporem. Bo,
que ens ho diga la secretària. Llavors, no cal informe jurídic, perquè després vindrà un
altre acord en què ja ens incorporarem. O siga, açò és una declaració de propòsits.”

El Sr. ALCALDE: “D’intencions.”
La Sra. MARTÍNEZ: “Molt bé, entesos, això és perquè jo si no veig un informe

que estiga aclarint la majoria absoluta de quòrum que fa falta i una sèrie de
consideracions.”

El Sr. ALCALDE: “Si no sabem de què va, perquè per poder-nos asseure a la
taula cal saber quants som.”

La Sra. MARTÍNEZ: “Em sembla magnífic que s’haja aclarit açò, perquè vostè
sap que la literatura és molt fàcil de tal. Llavors, si açò és una declaració només i no
suposa cap incorporació efectiva, aleshores bé.”

El Sr. ALCALDE: “L’important és fer judicis de valor i tal.”
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Pel grup Socialista, pren la paraula el Sr. VIDAL: “És que tinc la sensació que
ara ens han entrat les presses. Acabeu de dir que no hi ha cap informe jurídic, que açò és
manifestar la voluntat, que no hi ha cap problema, però que després passarà el que
passa. Jo volguera recordar al Sr. Alcalde el prec de l’últim Ple municipal en què li vaig
demanar empara davant de la reiterada negació a contestar per escrit totes les preguntes
que estem fent en els darrers 4 o 5 mesos, respecte al tema del fem, al tema de
l’abocador. I un arriba a la conclusió que, bo, és que estaven fent l’olla i no el tenien
acabat, i no el tenien apunt i calia esperar, no? Però ara em crida l’atenció o em sorprèn
que es diga que no, açò és una cosa de voluntat, o siga, que no serveix per a res. Jo per
descomptat no ho tinc clar, jo el que crec per a mi, el peix ja està tot venut i no sé, a
veure amb quin tipus de vaselina ens la introduiran, no ho sé. Però, deixant açò a banda,
jo volguera començar la meua intervenció recordant que, començant per dir que a l’any
1997 es va aprovar el Pla Integral de Residus i, bo, tot va quedar en paper mullat, des de
l’any 97 fins avui. Que al desembre de 2000 les Corts Valencianes, amb l’oposició del
Partit Socialista, van aprovar la Llei 10/2000, de Residus de la Comunitat Valenciana.
El PP no va voler consensuar l’esmentada Llei en el tràmit parlamentari, no van admetre
ni una sola de les propostes de modificació del grup socialista, i amb la seua majoria
absoluta, el PP va imposar el seu model perquè les empreses privades afins, es facen
càrrec del mercat captiu del tractament dels residus sòlids urbans. I el que va fer en la
Llei va ser plasmar-lo, entregant a la iniciativa privada competències públiques.
Aquesta Llei, que no pretén resoldre el problema existent, sinó més prompte obrir noves
fonts de negoci per a la iniciativa privada, on una vegada més, el lucre preval sobre els
interessos socials i ambientals. Els socialistes discrepem frontalment amb el model que
tracta de ficar els residus davall de l’estora, sense plantejar-se nous hàbits socials de
consum i noves pautes de comportament. Enfront del model de societat opulenta del
consum i balafiament, els socialistes volem construir un altre model de responsabilitat
compartida entre la ciutadania i les seues institucions, en la generació, en la selecció i
reutilització dels residus. Ara diuen que hi ha aprovats uns Plans Zonals, als que ací
reiteradament hem preguntat quina era la situació i què havia fet l’Ajuntament, i la
callada sempre ha sigut la resposta. Però Plans Zonals als que el Partit Socialista també
s’ha oposat. I ens han entrat les presses, i dic que ens han entrat les presses perquè són
uns plans zonals que jo no conec que hagen sigut publicats encara en el diari oficial. I si
no s’han publicat en el diari oficial, encara no han entrat en vigor les determinacions
d’eixos plans zonals. Però és que, a més, en eixos plans zonals s’estableix que hi ha un
termini de tres mesos per crear la mancomunitat, o el consorci, o l’associació que deu
gestionar els residus d’eixes àrees que han establit. Uns plans zonals que, des del nostre
punt de vista, s’han preparat amb nocturnitat i traïdoria; els van encarregar abans que
entrara en vigor la Llei. De la mateixa manera ja es pot dir que hi ha empreses privades
que ha realitzat opcions de compra sobre els terrenys on aquests plans zonals
estableixen la ubicació de les instal·lacions de tractament i abocadors.

A Sagunt no estem d’acord amb la divisió zonal que s’ha fet, amb la unió de la
part de la zona III amb la zona VIII. Podria donar-se el cas d’haver de portar el fem de
Barraques ací a Algímia d’Alfara, això és així. Ens han inclòs en l’àrea de gestió II, que
engloba l’Alt Palància fins a Barraques, amb la Plana Baixa i el Camp de Morvedre,
sent els municipis de possible ubicació de les instal·lacions, almenys els papers que tinc
jo així ho diuen, no sé si hi haurà hagut modificacions posteriors, que es poden instal·lar
eixes instal·lacions, eixe abocador i eixes instal·lacions a Algímia d’Alfara, a Altura, a
Montant i a la Vall d’Uixó. Abans s’ha dit anteriorment, però és assenyalar que la



42

instal·lació proposada per a aquesta zona, que amb unes 80 o 90.000 tones tindríem
prou, han proposat fer una instal·lació de 120.000. No obstant, o siga, en l’àrea de gestió
I que és la zona metropolitana de València, l’Horta Sud, l’Horta Nord, s’hi preveu
desviar 247.000 Tm/any a altres zones entre les quals ens trobem nosaltres. Eixes
247.000 pot arribar a 350.000, també es diu per ací. A Sagunt entenem que hem de
seguir defensant l’altra alternativa per a la comarca del Camp de Morvedre, l’aprovada
pel Ple municipal el 25 de febrer de 1999, instal·lacions per a 50.000 Tm/any,
finançament públic, 30% ajuntaments i 70% la Generalitat; segur que alguns regidors de
la legislatura passada es recorden d’aquestes xifres. Perquè els plans del PP dispararan
els costos i d’ací a uns anys comprovarà la ciutadania el que diem, caldrà esperar, però
ja comprovaran el que estem dient. Si ara, a Sagunt, ens costa dipositar el fem al pic
dels Corbs 6 €, eixa quantitat es convertirà en 48 o 50 amb el consorci, és a dir, unes 8
vegades més. Açò és així. Nosaltres defensem el model socialista i que, per fer-lo breu,
resumiré en mitja dotzena de plantejaments: nosaltres estem per la propietat pública dels
abocadors i plantes de tractament de residus sòlids urbans; estem per unificar els costos
de tractament i abocament a la Comunitat Valenciana en un termini de 4 anys, perquè
això tampoc es pot fer de la nit al matí, disminuint els costos de la gestió pública de
residus en un 15%; estem per dotar a l’entitat de residus, que encara no ha sigut creada,
de la capacitat de desenvolupament dels plans de residus, al costat dels ajuntaments i
mancomunitats, així com de la capacitat d’inspecció i control de les instal·lacions; estem
per incentivar fiscalment a les empreses que desenvolupen plans de minimització de
residus a origen; estem per impulsar la recollida selectiva en tots els ajuntaments; i
estem per incentivar en la contractació de les distintes administracions públiques a les
empreses d’obres, serveis i subministraments que disposen de sistemes de gestió
mediambiental i/o sistemes d’etiquetatge ecològic.

A més, hi ha raons perquè es modifique el contingut de l’esborrany d’estatuts
que se’ns ha presentat aquests dies. N’assenyalaré algunes: a la nostra Comunitat tenim
una experiència de gestió, que és l’Entitat de Sanejament, aquesta experiència presenta
similituds que podríem aprofitar atès que els resultats que s’han obtingut en la depuració
de les aigües residuals amb l’Entitat de Sanejament han sigut positius. No obstant,
encara no està creada l’entitat de residus, per això no es pot tancar un acord amb una
entitat que no existeix, tal com es recull en els estatuts del consorci. Respecte al
finançament de les instal·lacions públiques, els municipis suporten, bo, en l’esborrany
de consorci que se’ns proposa, els municipis suporten el doble del cost que es va
proposar a finals de l’anterior legislatura, per la Conselleria de Medi Ambient. Abans,
els municipis haurien de fer-se càrrec del 30% del cost i de la Generalitat el 70, alguns
ho recordaran com he dit abans, i ara, amb els nous estatuts el consorci, els municipis
han de suportar el 60% dels costos, i la Generalitat i diputacions el 40.

No és proporcional la representativitat municipal respecte als habitants en la
junta de govern, no obstant, en les aportacions econòmiques sí que són proporcionals al
nombre d’habitants. Un vot suposa 651 habitants a l’Alt Palància, 4.472 al Camp de
Morvedre, 2.551 a la Plana Baixa. En la junta de govern del consorci, que és
l’assemblea general, pot estar formada per 55 persones, 1 per Ajuntament, que ostenten
el 60% dels vots; mentre 4 persones, Generalitat i diputacions, ostenten el 40%. En la
Comissió de Govern del consorci la desproporció és encara més evident, 4 persones
representants de la Generalitat i diputacions, ostenten el 45% dels vots, mentre que 5
persones elegides per l’assemblea general ostenten el 55% dels vots. I tot això sense
aclarir adequadament què aportarà la Generalitat i diputacions a les despeses del serveis
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de tractament i valoració dels residus urbans. Jo pense que no hem de tenir pressa, el
fem no es quedarà al carrer, ni costarà el seu tractament ni més ni menys que al primer o
a l’últim municipi que s’integre en el consorci, i que hem d’exigir millors condicions,
hem d’exigir millors condicions. Jo no sé si és ara o en el segon torn, jo he preparat ací
unes esmenes per a aquest, si us sembla us ho dic ja, us la llig, o en el segon torn. Bo, el
llig, el vaig a llegir:

“El Ple ordinari que va tenir lloc el passat 25 de febrer de 1999 va prendre
l’acord, per 16 vots a favor de Grup Mixt, UPV, PSOE i EU, 7 vots en contra del PP i
CIPS i 2 abstencions del Sr. Sanchis i Sr. Almor, d’aprovar la proposició sobre
instal·lació d’una planta de residus per a la comarca del Camp de Morvedre amb una
capacitat de 50.000 t/any, comprometent-se l’Ajuntament a participar en el finançament
amb un percentatge no superior al 30%, mentre que l’aportació de la Generalitat
Valenciana, a través de la Conselleria de Medi Ambient n’assumia el 70%.

Dos anys després, a proposta del BLOC-EV, el Ple ordinari del 22 de febrer de
2001, per 13 vots a favor del PP, BLOC-EV i Grup Mixt, i 11 abstencions del PSOE, SP
i UV, obviant l’acord anterior, en pren un altre que es resumeix en la construcció d’una
planta per a 80.000 t/any i en la creació d’una empresa mixta, amb el 51% de capital
públic i el 49% privat que, com tots coneixem, ha sigut un acord incomplit pels
mateixos que el van prendre.

Ara, després d’haver sigut aprovada pel PP la Llei 10/2000 de Residus de la
Comunitat Valenciana. La Conselleria de Medi Ambient ha elaborat determinats plans
zonals que modifiquen les previsions del Pla Integral de Residus. L’àrea de gestió 2
engloba l’Alt Palància, la Plana Baixa i el Camp de Morvedre, la instal·lació proposada
és d’una capacitat de tractament de 120.000 t/any, sent els municipis de possible
ubicació Algímia d’Alfara, Altura, Montán i la Vall d’Uixó. A més d’aquest tonatge
produït en la mateixa àrea de gestió 2, està previst que l’àrea metropolitana desvie
247.000 t/any a altres zones, entre les quals es troba la nostra.

Aquests plans zonals que encara no es coneix hagen sigut publicats en el DOGV,
per la qual cosa està pendent la seua entrada en vigor, estableixen també que ha de
constituir-se una mancomunitat, consorci o associació en un termini de tres mesos a
comptar des de l’aprovació definitiva el Pla Zonal.

Estudiat l’esborrany d’estatuts del consorci que s’ha presentat per a la prestació
dels serveis de valoració i eliminació de residus urbans, sense descartar la possibilitat
que en un futur puga ser modificat el Pla Zonal de l’àrea de gestió 2 en la direcció de
l’acord Plenari del 25 de febrer de 1999, el Grup Socialista-Progressistes formula les
següents esmenes:

Article 3. Fins del Consorci.
Apartat 4t, afegir: ‘o, si fa al cas, la Generalitat Valenciana’ a continuació de la

referència de l’Entitat de Residus de la Comunitat Valenciana.
Apartat 5è, nou, amb el següent text: ‘El Consorci, amb la col·laboració i

cooperació de la Generalitat Valenciana, desenvoluparà les actuacions derivades de les
condicions a complir per les entitats locals consorciades en compliment de les
prescripcions del Pla Zonal. Així mateix, podrà col·laborar en la recollida dels residus
urbans i municipals, segons el sistema que s’acorde.’

Article 7. Composició dels òrgans.
Apartats 1r i 2n, substituir els dos representants de la Generalitat, designats pel

conseller de Medi Ambient, a ‘un’ representant, igual que la resta d’entitats.
Apartat 6è, afegir al final ‘i haurà de tenir un perfil eminentment tècnic’.
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Article 17. Règim de sessions de la junta de govern.
Apartat 2n, eliminar els apartats a) i b), i substituir-lo per la següent redacció:

‘Els vots de cada ens municipal consorciat que ostentarà en el junta de govern vindran
determinats pel nombre d’habitants del municipi.

Als efectes d’aquest apartat, es considerarà com a nombre d’habitants del
municipi la població declarada oficialment, amb caràcter anual, per l’estat.

Els representants de la Generalitat Valenciana i de les diputacions de València i
Castelló, percentualment, tindran dret al mateix percentatge de les seues aportacions
econòmiques als costos de gestió de les instal·lacions, és a dir, el cost dels serveis de
valoració i eliminació de residus urbans.

Apartat 3r, afegir un punt e), amb el següent text: ‘Tramitació i adjudicació dels
projectes de gestió d’iniciativa privada’.

Article 21. Principis pels següents.
Apartat 3r, substituir la redacció per la següent: ‘El Consorci realitzarà les

inversions necessàries per a la construcció de les instal·lacions previstes en el Pla Zonal
i Projecte de Gestió. La Generalitat Valenciana aportarà el 40% del cost de les
inversions, la Diputació Provincial de Castelló el 15%, la Diputació de València el 15%
i el 30% restant s’aportarà per les entitats locals consorciades en proporció al
d’habitants de’.

Apartat 4t, eliminar les línies a partir de ‘i la resta es finançarà segons…’
Article 23. Règim d’aportacions econòmiques dels ens consorciats.
Apartat 2n, afegir al final ‘Aquest import serà cofinançat per les entitats

consorciades, corresponent el 20% a la Generalitat Valenciana, el 10% a la Diputació
Provincial de Castelló, el 10% a la Diputació Provincial de València i el 60% restant als
municipis consorciats.”

S’obri un segon torn d’intervencions, i pren la paraula el portaveu d’UV, Sr.
MONTESINOS: “En principi no puc allargar el tema perquè no tinc pràcticament de
moment, no tinc rèplica. Potser segurament en un segon torn ja no puga contestar. Però
abans de comentar res, fer-los una observació, fixen-se vostès tot aquest allargament del
Ple, polèmica, discussió, o com puguem dir-li, aquest esborrany, aquesta proposta ens la
presenten perquè fa aproximadament 20 dies, entre el 7 o el 8 de febrer, l’esborrany a
què tots som coneixedors d’ell, i tots ací, bo, expectants, uns se l’estudien, altres no, uns
el valoren en cada grup polític, segons creuen, fa aproximadament 20 dies. Ha passat
pràcticament tot el mes. En la junta de portaveus es comenta, potser va al Ple, demà
dimarts, això va ser el dilluns; en la Comissió, igual es passa per Comissió. Encara
dilluns no era segur que açò anava a passar per Ple, havia de passar per Comissió
dimarts, però ara dijous cal aprovar-lo. Clar, tota aquesta discussió per descomptat que
es fa per a bé, però cada un exposa el seu punt de vista i es fa per a bé, perquè per a això
som ací. Tot açò es podria haver evitat si transcorregut tot aquest mes, ho podríem haver
discutit amb anterioritat a venir ací i contar cada un la nostra pel·lícula. Simplement eixa
observació. Si el rebem a principi de mes, tenim tot el mes per davant per poder-lo
discutir i no en el Ple i, a més, no estava clar que s’anava a portar a Ple. I res,
simplement dir que quant al tema de possible solidaritat comarcal, etc., etc., la veritat és
que a mi em crida molt l’atenció quan parlem de solidaritat i el nostre propi alcalde
prefereix la Vall d’Uixó que Algímia, llavors ací queda la incògnita, queda molt a
discutir, el perquè la Vall d’Uixó en detriment d’Algímia, per què, pel color polític de
qui governa? En fi, són una sèrie d’incògnites, d’interrogants que esvaeixen d’alguna
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manera parlar de solidaritat comarcal. Clar, el problema és que després ja no li puc
contestar, clar, eixa és la pena, que no ha contestat amb anterioritat. Jo crec que per tot
allò que s’ha exposat, tant el company del Grup Socialista com en l’exposició que hem
fet ací, hauríem d’amarrar bé el tema, deixar-lo sobre la taula i estudiar-lo bé per a
benefici de Sagunt, ja no de ningú més.”

A continuació, intervé la Sra. CONTRERAS dient: “En primer lloc diré que els
Plans Zonals han sigut aprovats ja, que la publicació corresponent va tenir lloc el mateix
dia que la comissió informativa, el que passa és que ho vam saber just quan acabava la
comissió informativa, no ho sabíem en el moment de celebrar-les però ja ha sigut
publicat. En segon lloc, que si no s’estava d’acord amb la distribució dels Plans Zonals
perquè han canviat als que en un principi van ser, hi havia un moment i un lloc per
presentar les al·legacions corresponents i no entenc per què es ve ací a dir-ho quan no
correspon. En tercer lloc, dir que en l’anterior acord plenari, quan dèiem que estàvem
d’acord que es fera una planta a Sagunt, que ara no sabem on es farà, amb fons públics,
el 75% de fons públics aportats per la Generalitat i el 25% pels ajuntaments, ens
estàvem referint a les instal·lacions, no al cost de l’abocament ni del manteniment, ni de
les quotes del consorci ni de cap tipus d’associació; ens estàvem referint exclusivament
a les instal·lacions. En tercer lloc, que els costos d’abocament, aportacions de consorci,
etc., etc., suposaran al seu dia, un augment dels costos de fem, però que no pensem que
el cost del fem a l’Ajuntament de Sagunt li creixerà per formar part del consorci; el cost
del fem a l’Ajuntament del consorci li va créixer en el moment en què es tanque el pic
dels Corbs i hàgem d’anar a tirar el fem a un altre lloc, i això serà immediatament i no
dins d’any i mig quan estiga en funcionament del consorci. Així que m’agradaria que no
es lligara una cosa a l’altra perquè no té res a veure. En cinquè lloc diré que les
competències actualment respecte d’això, no les té l’Ajuntament, les té la Generalitat
Valenciana a través de la Conselleria de Medi Ambient i, per tant, només dins del
consorci podrem defensar els nostres interessos, siguen els qui siguen. I, per finalitzar,
diré que, bo, jo pense que tot açò que acabe de dir, tots vostès ja ho sabien, i no entenc
per què s’estaven mal interpretant les situacions en la intervenció anterior.”

Pren la paraula la Sra. MARTÍNEZ: “Mire, ho dic per la intervenció que ha
tingut vostè, Sra. Contreras. A mi no em va arribar el 8, no sé quin dia et va arribar a tu,
Montesinos, a mi em va arribar el 13 o una cosa així. Bé, però que t’arribe un esborrany,
el que tu estaves explicant, perquè jo l’he mirat, és una forma participativa. Però a mi,
que vostè s’atrevisca a dir que en la Comissió, quan va tenir lloc la comissió on es va
veure aquest conveni, el dilluns, el dimarts?, el dimarts. I que vostè li estiga contestant
al Partit Socialista que no havia entrat en vigor però el dimarts, després de la Comissió,
ja se sabia que entra en vigor, em sembla que només demostra una cosa, com es porten
les coses. Nosaltres demanarem que es quede sobre la taula, perquè entenem que no és
de rebut que un tema que suposarà un cost, amb consorci o sense consorci, evidentment,
que suposarà un cost elevat de la taxa de fem, ni tan sols hi haja una reunió prèvia amb
els ajuntaments integrants del consorci, que són els que van a haver de satisfer eixes
despeses de funcionament i de tractament de residus i així, vull dir, seguint les directrius
de la Generalitat, ens tirem en planxa. Em sembla que és una política molt inadequada
de defensar els interessos municipals i la butxaca dels veïns, aprovar esborranys
d’aquest calibre, sense que prèviament els pagans majoritaris d’aquesta operació
s’hagen reunit i debatut. Així de clar, això és un tema bàsic, Sra. Contreras, i no es pot
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portar el dimarts, sí, sí, si em sembla molt bé, ací ens han portat un esborrany que han
intentat colar com a declaració d’intencions, però que ja hi ha un representant que és
l’alcalde, i que s’estan qüestionant uns percentatges. Evidentment eixos percentatges
s’han duplicat. Després veurem una moció de pacte local per a transferències als
ajuntaments; doncs fixen-se vostès, si ens transfereixen transferències i no ens
transfereixen finançament o suport econòmic, fixe’s vostè la gràcia. Evidentment no és
de rebut que un tema d’aquesta transcendència se sotmeta a votació, i si vostè es queda
tan tranquil·la perquè dimarts el va tractar en una comissió informativa en aquests
termes, és la seua responsabilitat, la nostra no serà. I allò sensat, dic, allò sensat és que,
prèviament, aquest Ajuntament es reunisca amb els altres afectats, que es faça una
valoració de tots els municipis afectats, de cost i de percentatges i d’una sèrie de temes
que s’han posat de manifest ací. No, no, eixe no és l’acord, ací ens estem adherint a un
esborrany que ja està fixant percentatges, representació, costos i una sèrie de temes.
Això no és l’esborrany, parlarem abans amb els altres ajuntaments afectats, estudiarem
el tema, i fem causa comuna per intentar que el tractament dels residus els isca el més
barat possible i el més rendible possible als nostres veïns. Pense que eixa és la nostra
obligació com a regidors, perquè jo tinc molt clar que a mi m’han votat per defensar els
interessos dels veïns, jo crec que a vostè també. Doncs allò lògic en un tema d’aquests
és que els ajuntaments afectats es reunisquen i plantegen una estratègia comuna enfront
de la Conselleria i de les diputacions. Veritat que açò és el a, e, i, o, u per a altres temes?
Doncs a veure si ací l’abecedari l’aprenem també.”

El Sr. ALCALDE matisa: “La diferència és enfront. El que pretenem els
ajuntaments és asseure’ns a la taula a negociar. I per a asseure’t, com en una taula de
pòquer, has d’acceptar unes regles de joc inicials.”

El Sr. VIDAL: “Serè molt breu. Jo, M. Dolors, ací tinc el contingut exacte de
l’acord de 25 de febrer de 1999, que no vaig a llegir-lo, faltaria més, però si vols te’l
deixe perquè et tragues una còpia perquè me n’he adonat que tens la memòria molt
curta, et traus una còpia i te’l tornes a llegir, te’l vas a llegir; si vols te’l deixe i et traus
una còpia; perquè ja no se’n recorda. Mira, aleshores en cap moment s’hi fa referència,
precisament el problema era on s’ubicaven les instal·lacions, i nosaltres dèiem que la
Conselleria fera un estudi i al lloc més idoni, que hi anaren i no havia de ser a Sagunt ni
de bon tros, això sempre és el que dèiem, no havia de ser com tu has dit a Sagunt, no,
no, ni de bon tros. Per descomptat que el 70 i el 30 era per finançar les instal·lacions,
clar, com que nosaltres ara estem dient i estem plantejant, que eixe mateix percentatge
es mantinga ara també, perquè ara uns municipis han de pagar el 60 i abans el 30, jo dic
que no, jo vull millorar eixes condicions que he dit abans, hem de millorar eixes
condicions d’eixe esborrany. I per això he fet unes propostes i unes esmenes a
l’esborrany. Nosaltres, és a dir, jo no he volgut estar enfront, ni de bon tros, sinó amb la
Conselleria i les diputacions, hem d’anar amb la Conselleria i amb les diputacions, és a
dir, jo no vaig a posar-me davant a resoldre aquest problema, ni de bon tros. I a més,
estem d’acord que cal crear un consorci, atenció, estem d’acord que cal crear un
consorci, però a veure el contingut i les condicions d’eixe consorci. I jo el que dic és
que hem de millorar eixes condicions. Com?, a base de presentar esmenes. I després el
consorci farà moltes coses que encara estan en l’aire, són incògnites, incògnites, i fins i
tot com jo he anunciat en la mateixa esmena que nosaltres no renunciem a desenvolupar
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l’acord de 25 de febrer de l’any 99 perquè és possible, jo dic que és possible, fa falta
voluntat.”

Per part del Sr. ALCALDE: “Efectivament, Sr. Vidal, el Pla Zonal el que
determina precisament és això, quines zones són les que reuneixen condicions el terreny
per poder abocar, això és el que ha ocorregut, i són eixes les que ha determinat el Pla
Zonal. Una altra cosa és el consorci el que decidirà.”

Tanca el debat la Sra. ALEGRE: “Jo crec que contestaré a les persones per ordre
d’intervenció. Amb el Sr. Miguel Aguilar vaig estar parlant l’altre dia, sé les seues
idees, dir-li el que li vaig comentar l’altre dia, iniciar el meu caminar per aconseguir el
tema de solució de residus va ser basant-se en aquelles 50.000 tones. He rebut i escoltat
moltes propostes i, bo, la situació de la Generalitat és la que és i han fet les seues
propostes. Ja vam parlar l’altre dia, Miguel, i ja saps les coses com estan. Quant a
Montesinos, dir-li el mateix, la proposta que vam fer de les 80.000 tones, per cert, que
no està el Sr. Montesinos; bo, doncs li conteste igual. La proposta que vam fer de les
80.000 tones, comarcal mixta, i per això es va elevar a la Conselleria i no va ser
acceptada per la Conselleria. Es va crear una comissió especial on va arribar un estudi
tant jurídic com econòmic, de la futura empresa mixta. En iniciar aquesta comissió
especial vam rebre la notícia de la Conselleria que no és possible aquesta proposta per
part de l’Ajuntament. El Pla Zonal està aprovat i està publicat el dia 26; vostès tenen els
esborranys des del dia 5 que ix d’Alcaldia, perquè el Pla Zonal no ha canviat, els
esborranys dels estatuts els tenen des del dia 5 de febrer. Jo retarde pensant-me, perquè
em van dir que podia eixir la publicació, però se’m va fer arribar la notícia que podria
tardar dues o tres setmanes. Per això vam decidir el dia 26 presentar en la comissió
informativa, presentar per a la seua aprovació, l’esborrany. El dia 26, l’endemà, jo em
vaig assabentar que s’havia publicat eixe dia i que entrava en vigor el dia 27, està ací el
Pla Zonal ja publicat. Jo no sé si he d’entrar a valorar les zones III, la zona VIII, el Pla
Zonal és el que és, ens han posat en l’àrea de gestió II, que com ja sabeu engloba la
Plana Baixa, l’Alt Palància i el Camp de Morvedre i, efectivament, per ací hi ha en uns
pobles designats perquè reuneixen les condicions adequades o idònies, segons un estudi
que s’ha fet, per albergar la planta, i tenim assignada en aquestes zones una planta de
fins a 120.000 tones. Quant a l’àrea de València està assignada, que és l’àrea de gestió I,
que és la zona VIII de la qual nosaltres partíem i de la que se’ns incorpora l’àrea III, es
queda zona de gestió I i ací està prevista la planta de 400.000 tones de Quart de Poblet,
una planta de transferència si és necessària per portar a l’àrea III, perquè no se sap el
fem que sobre d’eixa zona; i un abocador en Dos Aigües. Això és així, el Pla Zonal, no
és el mateix, per això vostè diu, Sr. Vidal, que hi ha possibilitats d’una mancomunitat o
un consorci, ha de ser un consorci perquè vostè sap que les mancomunitats són només
de municipis i el consorci intervé o Diputació o Conselleria, per això s’han de
consorciar. El Partit Socialista l’any 1996, si no estic mal informada, a través del Sr.
Girona va intentar ja una solució per a aquest tema; segur que ell va posar ja tot l’afany
perquè això fóra així, estic segura, però no ho va poder aconseguir. També tindria el
model socialista i, bo, és lamentable però en aquell any no va poder portar-lo a terme;
estic segura que faria tot el que es puga per poder-lo portar però no el va poder portar.
Bo, ara ha passat una altra època, l’any 97 ha partit el PIR estant el PP i UV en el
Govern de València, i l’any 2000 s’aproven ja els plans zonals nous, es publiquen el dia
27 i definitivament ja apareix la possibilitat de consorciar-se. I el que ací estem tractant
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per poder portar a terme tots els temes que ací se’ns ha dit és la voluntat d’integrar-se en
eixe pla zonal després. Ací ja s’han reunit tots els alcaldes de la comarca, tots, per
descomptat, tenen els esborranys dels estatuts, jo he parlat amb alguns d’ells i hem
intercanviat opinions, com és natural. El que avui es demana, és a dir, a la Conselleria és
la nostra voluntat d’integrar-nos en eixe consorci. Una vegada estiga format eixe
consorci s’hauran de plantejar a quin lloc anem, l’àrea de gestió II elegirà el seu lloc,
l’àrea de gestió I elegirà el seu lloc i, a més d’això, s’haurà de començar a treballar per
veure quina és la qüestió més adequada segons el barem del consorci. Ací s’ha parlat
que si hi ha 8 vots per al municipi de Sagunt, 1 per a altres, les comparacions. Bé, és
possible que siga així i és així, però jo sí que crec que la comarca, no perquè siga un
poble xicotet anem a deixar-lo sense veu. I, més o menys, és tot el que jo volia dir, que
és la voluntat d’integrar-se al consorci, que és el consorci el que ha d’estudiar la
ubicació i totes aquestes preguntes de veure com les propostes que es presenten, quina
és la gestió i ja començarem a parlar de preus, etc., etc.”

El Sr. Montesinos proposa que l’assumpte quede sobre la taula.
Sotmesa a votació aquesta proposada, queda rebutjada per 13 vots en contra de

PP, Bloc-EV i Grup Mixt, 5 vots a favor de SP i UV, i 7 abstencions de PSOE.

A continuació, el Sr. Vidal presenta una esmena, que diu literalment:
“El Ple ordinari que va tenir lloc el passat 25 de febrer de 1999 va prendre

l’acord, per 16 vots a favor de Grup Mixt, UPV, PSOE i EU, 7 vots en contra del PP i
CIPS i 2 abstencions del Sr. Sanchis i Sr. Almor, d’aprovar la proposició sobre
instal·lació d’una planta de residus per a la comarca del Camp de Morvedre amb una
capacitat de 50.000 t/any, comprometent-se l’Ajuntament a participar en el finançament
amb un percentatge no superior al 30%, mentre que l’aportació de la Generalitat
Valenciana, a través de la Conselleria de Medi Ambient n’assumia el 70%.

Dos anys després, a proposta del BLOC-EV, el Ple ordinari del 22 de febrer de
2001, per 13 vots a favor del PP, BLOC-EV i Grup Mixt, i 11 abstencions del PSOE, SP
i UV, obviant l’acord anterior, en pren un altre que es resumeix en la construcció d’una
planta per a 80.000 t/any i en la creació d’una empresa mixta, amb el 51% de capital
públic i el 49% privat que, com tots coneixem, ha sigut un acord incomplit pels
mateixos que el van prendre.

Ara, després d’haver sigut aprovada pel PP la Llei 10/2000 de Residus de la
Comunitat Valenciana. La Conselleria de Medi Ambient ha elaborat determinats plans
zonals que modifiquen les previsions del Pla Integral de Residus. L’àrea de gestió 2
engloba l’Alt Palància, la Plana Baixa i el Camp de Morvedre, la instal·lació proposada
és d’una capacitat de tractament de 120.000 t/any, sent els municipis de possible
ubicació Algímia d’Alfara, Altura, Montán i la Vall d’Uixó. A més d’aquest tonatge
produït en la mateixa àrea de gestió 2, està previst que l’àrea metropolitana desvie
247.000 t/any a altres zones, entre les quals es troba la nostra.

Aquests plans zonals que encara no es coneix hagen sigut publicats en el DOGV,
per la qual cosa està pendent la seua entrada en vigor, estableixen també que ha de
constituir-se una mancomunitat, consorci o associació en un termini de tres mesos a
comptar des de l’aprovació definitiva el Pla Zonal.

Estudiat l’esborrany d’estatuts del consorci que s’ha presentat per a la prestació
dels serveis de valoració i eliminació de residus urbans, sense descartar la possibilitat
que en un futur puga ser modificat el Pla Zonal de l’àrea de gestió 2 en la direcció de
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l’acord Plenari del 25 de febrer de 1999, el Grup Socialista-Progressistes formula les
següents esmenes:

Article 3. Fins del Consorci.
Apartat 4t, afegir: ‘o, si fa al cas, la Generalitat Valenciana’ a continuació de la

referència de l’Entitat de Residus de la Comunitat Valenciana.
Apartat 5è, nou, amb el següent text: ‘El Consorci, amb la col·laboració i

cooperació de la Generalitat Valenciana, desenvoluparà les actuacions derivades de les
condicions a complir per les entitats locals consorciades en compliment de les
prescripcions del Pla Zonal. Així mateix, podrà col·laborar en la recollida dels residus
urbans i municipals, segons el sistema que s’acorde.’

Article 7. Composició dels òrgans.
Apartats 1r i 2n, substituir els dos representants de la Generalitat, designats pel

conseller de Medi Ambient, a ‘un’ representant, igual que la resta d’entitats.
Apartat 6è, afegir al final ‘i haurà de tenir un perfil eminentment tècnic’.
Article 17. Règim de sessions de la junta de govern.
Apartat 2n, eliminar els apartats a) i b), i substituir-lo per la següent redacció:

‘Els vots de cada ens municipal consorciat que ostentarà en el junta de govern vindran
determinats pel nombre d’habitants del municipi.

Als efectes d’aquest apartat, es considerarà com a nombre d’habitants del
municipi la població declarada oficialment, amb caràcter anual, per l’estat.

Els representants de la Generalitat Valenciana i de les diputacions de València i
Castelló, percentualment, tindran dret al mateix percentatge de les seues aportacions
econòmiques als costos de gestió de les instal·lacions, és a dir, el cost dels serveis de
valoració i eliminació de residus urbans.

Apartat 3r, afegir un punt e), amb el següent text: ‘Tramitació i adjudicació dels
projectes de gestió d’iniciativa privada’.

Article 21. Principis pels següents.
Apartat 3r, substituir la redacció per la següent: ‘El Consorci realitzarà les

inversions necessàries per a la construcció de les instal·lacions previstes en el Pla Zonal
i Projecte de Gestió. La Generalitat Valenciana aportarà el 40% del cost de les
inversions, la Diputació Provincial de Castelló el 15%, la Diputació de València el 15%
i el 30% restant s’aportarà per les entitats locals consorciades en proporció al
d’habitants de’.

Apartat 4t, eliminar les línies a partir de ‘i la resta es finançarà segons…’
Article 23. Règim d’aportacions econòmiques dels ens consorciats.
Apartat 2n, afegir al final ‘Aquest import serà cofinançat per les entitats

consorciades, corresponent el 20% a la Generalitat Valenciana, el 10% a la Diputació
Provincial de Castelló, el 10% a la Diputació Provincial de València i el 60% restant als
municipis consorciats.”

Esmena que és rebutjada per 13 vots en contra de PP, Bloc-EV i Grup Mixt, 12
vots a favor de PSOE, SP i UV.

Sotmès a votació el fons de l’assumpte, d’acord amb la proposició de la
Regidoria de Medi Ambient, el Ple de l’Ajuntament, per 13 vots a favor de PP, Bloc-EV
i Grup Mixt, i 12 vots en contra de PSOE, SP i UV, ACORDA:

Aprovar la proposició inicialment transcrita i que ací es té per reproduïda a tots
els efectes.
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5 COMPLIMENT DE LES CONDICIONS ESTABLERTES EN
L’APROVACIÓ PROVISIONAL DEL PAI DEL SUNP VI – SANT JOSEP. EXP.
25/00

En data 26.7.01 es va adoptar acord d’aprovació i adjudicació del PAI SUNP VI-
SANT JOSEP, i que en la seua part dispositiva establia, entre altres punts, el següent:

“QUART: Aprovar i adjudicar provisionalment el programa d’actuació
integrada a l’Agrupació d’Interès Urbanístic denominada Vilamar 2000, per ser l’oferta
més avantatjosa, i econòmica, de les presentades, per un import total i tancat de
511.411.146 pessetes; i el contingut del qual haurà d’abraçar les precisions recollides en
el punt número 11 d’aquest dictamen. Aquesta adjudicació estarà condicionada:

- Haurà de justificar-se si hi ha propietari o propietaris cadastrals, no tinguts en
compte, i afectats per l’actuació, amb motiu de la incorporació de terrenys de sòl No
Urbanitzable al Nord del Camí de Sant Josep. En cas de confirmar-se l’existència de
propietaris no tinguts en compte en la informació publica del programa; caldrà donar-los
audiència en els termes recollits en l’art. 46 de la LRAU.

- Haurà d’aportar-se estudi d’impacte ambiental de la franja de sòl no
urbanitzable afectada per l’actuació; procedint-se al tràmit d’informació pública en els
termes de l’art. 46 de la LRAU, per als programes.

- Aquesta adjudicació provisional estarà oberta als resultats i conseqüències de
l’anterior informació pública, i a incorporar al programa els resultats d’aquesta.

- Encara que al document d’homologació del Pla se li dóna el qualificatiu de
declaratiu, la veritat és que aquest document i Pla Parcial, amb caràcter general,
reuneixen els requisits per al seu tràmit com a homologació modificativa, que és el
caràcter que s’entén que té. En qualsevol cas l’aprovació provisional d’aquests
instruments que van supeditats a la correcció en aquest sentit; a la plasmació de
l’aprofitament real del sector, en el cas de minorar-se aquest s’estaria al pronunciament
d’aquest Ajuntament, recollit en el punt número 9 d’aquest dictamen; i les precisions de
les illes R-1; R-2 i R-9; en els termes donats en la contestació de les al·legacions de
NABLA 10 sobre aquest particular.

En compliment dels anteriors condicionants, que l’Ajuntament considera
esmenables permetrà la remissió de l’expedient a la Conselleria d’Obres Públiques,
Urbanisme i Transports de la Generalitat Valenciana per a la seua aprovació definitiva,
la qual és la competent per a això.”

En relació amb aquests condicionants, cal tenir en compte el següent:
1. Respecte del primer condicionant:
- Haurà de justificar-se si hi ha propietari o propietaris cadastrals, no tinguts en

compte, i afectats per l’actuació, amb motiu de la incorporació de terrenys de sòl No
Urbanitzable al Nord del Camí de Sant Josep. En cas de confirmar-se l’existència de
propietaris no tinguts en compte en la informació publica del programa; caldrà donar-los
audiència en els termes recollits en l’art. 46 de la LRAU.

En data 19.12.01 s’aporta per l’agent urbanitzador còpia d’escrit notificat en data
4 d’octubre de 2001, al Sr. AGUSTÍN CONVERSA GARCÍA, titular afectat per
l’ampliació de l’àmbit, així com la contestació d’aquest, en la mateixa data, indicant, a
més d’altres consideracions, el seu desig de rebre la màxima informació que es dispose
sobre aquesta actuació.
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Això determinava la necessitat de procedir a obrir el període d’informació
pública de 20 dies a favor exclusivament de l’interessat en els termes indicats en l’acord
plenari.

No obstant això, en data 12.2.02, s’ha aportat escrit en el qual el titular cadastral
manifesta la seua renúncia al tràmit d’informació pública de 20 dies hàbils, així com als
tràmits subsegüents, la qual cosa fa innecessari l’obertura d’aquesta tramitació.

En conseqüència s’entén complert aquest condicionant.
2. Respecte del segon condicionant:
- Haurà d’aportar-se estudi d’impacte ambiental de la franja de sòl no

urbanitzable afectada per l’actuació; procedint-se al tràmit d’informació pública en els
termes de l’art. 46 de la LRAU, per als programes.

En data 29.11.01 s’aporta aquest estudi. S’ha procedit a la seua remissió a la
Conselleria de Medi Ambient en data 1.2.02 als efectes que procedisca a la preceptiva
Declaració d’Impacte Mediambiental.

El tractament de la informació pública d’aquest estudi s’efectuarà en els termes
de l’art. 22 del Decret autonòmic núm. 162/90, pel qual s’aprova el Reglament per a
l’execució de la llei 2/89, d’impacte ambiental i que preveu la possibilitat d’informació
pública realitzada per la CMA quan no s’haja realitzat per l’òrgan instructor de
l’expedient.

En concret assenyala l’esmentat article 22 que Si en el procediment substantiu
no estiguera previst el tràmit d’informació pública, o estant-ho, l’Estudi d’Impacte
Ambiental no haguera sigut objecte d’aquesta informació pública, l’Agència del Medi
Ambient procedirà directament a sotmetre el referit Estudi d’Impacte ambiental al
tràmit d’informació pública durant un termini de 30 dies hàbils, perquè els qui es
consideren afectats d’alguna manera per la realització del projecte puguen fer les
observacions pertinents. L’anunci d’aquest tràmit es publicarà en el DOGV.

En tot cas, l’Agència del Medi Ambient podrà demanar els informes que
considere oportuns.

En tot cas, la declaració haurà de realitzar-se amb caràcter previ a l’aprovació
definitiva d’aquest PAI per la COPUT, i condicionarà la decisió última d’aquesta.

S’entén per tant complert el condicionant impost.

3. Respecte de la condició consistent en:
- Encara que al document d’homologació del Pla se li dóna el qualificatiu de

declaratiu, la veritat és que aquest document i Pla Parcial, amb caràcter general,
reuneixen els requisits per al seu tràmit com a homologació modificativa, que és el
caràcter que s’entén que té. En qualsevol cas l’aprovació provisional d’aquests
instruments que van supeditats a la correcció en aquest sentit; a la plasmació de
l’aprofitament real del sector, perquè en el cas de minorar-se aquest s’estaria al
pronunciament d’aquest Ajuntament, recollit en el punt número 9 d’aquest dictamen; i
les precisions de les illes R-1; R-2 i R-9; en els termes donats en la contestació de les
al·legacions de NABLA 10 sobre aquest particular.

En data 19.12.01 s’ha aportat el document d’homologació, i el document de pla
parcial adaptat, que són informats favorablement per l’arquitecte municipal en data
22.1.02.

Aquest document, respectant la distribució d’usos de la proposta inicial, i no
alterant-la per tant, ha incorporat a la seua solució tècnica i normativa les conseqüències
d’incrementar l’aprofitament fins a allò que s’ha permès pel PGOU-92, així com la
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limitació d’estudis de detall a les parcel·les R-1, R-2 i R-9, fixant la parcel·la mínima
respecte d’això (remissió a la zonificació Z-3).

En data 12.2.02, es presenta documentació de planejament que substitueix la
presentada el 19.12.01, i que sent idèntica en el seu contingut corregeix el paràgraf núm.
3 que s’havia afegit en la pàgina 19 del document del pla parcial, i que en no ser
conseqüència directa dels condicionants imposats en l’acord d’aprovació provisional,
tenia caràcter innovador i anava més enllà de la mera labor de refosa.

Per tant, el document de Pla Parcial que s’informa per mitjà d’aquest és el
presentat el 12.2.02 i no el presentat el 19.12.01. No obstant, el document
d’homologació que s’informa per mitjà d’aquest és el presentat el 19.12.01.

La resta de modificacions de plans i articulat són conseqüència lògica de
l’increment d’aprofitament i de la imposició de parcel·les mínimes a les illes
expressament indicades.

Es conclou per tant que totes les condicions imposades en l’acord plenari
d’aprovació provisional han sigut complides i que es pot remetre a la COPUT per a la
seua aprovació definitiva.

Obert el torn d’intervencions, pren la paraula el Sr. MONTESINOS: “Vull
recordar que en el passat Ple ordinari del 26 de juliol l’equip de govern aprovava
l’adjudicació provisional condicionada, del Programa d’Actuació Integrada SUNP-VI
Sant Josep. El nostre grup va demanar llavors que es quedara sobre la taula aquest
expedient per a major estudi, perquè entenia que hi havia molts dubtes i calia dedicar-li
major temps que el que se’ns havia proporcionat per poder estudiar-lo amb major detall
i dictaminar amb millor criteri. La nostra petició va ser desestimada per l’equip de
govern perquè, pel que sembla, hi havia molta urgència a aprovar aquest expedient, a
pesar que coneixien un informe contradictori que oferia molts dubtes, presentat per
l’altra empresa que optava a l’adjudicació, en aquest cas Nabla 10. Potser vostès
l’havien estudiat amb més temps i el van aprovar amb major seguretat. Nosaltres ara,
després de llegir amb major deteniment el recurs de reposició presentat per aquesta
empresa el passat 31 d’octubre, tenim més dubtes encara que en l’aprovació inicial. I
molt ens temem que aquest PAI porte conseqüències econòmiques a aquest Ajuntament.
Per tant, seguint en la mateixa línia que en els anteriors, continuem mantenint el nostre
vot d’abstenció, igual que ja ho vam fer anteriorment.”

Pel grup Segregació del Port, intervé el Sr. GIL: “Aquest assumpte, en el Ple
anterior celebrat el 26.07.01, va comptar amb la nostra abstenció, entre moltes de les
condicions era que faltava el compliment de condicions que creia que eren bàsiques i,
que ara, es recullen com complimentades. És una qüestió merament administrativa i, en
estar recollides aquelles condicions que en principi ens posaven dubtes, doncs bé,
l’anem a votar a favor. Està principalment la que parla de l’aprofitament màxim que
dóna el Pla General, la presentació de l’impacte ambiental, i la presentació del
propietari del camí al nord del camí de Sant Josep amb la seua aprovació. Per tant, és
una qüestió merament administrativa i açò ho votem a favor.”

A continuació intervé el portaveu del PP, Sr. CASTELLÓ: “Vull recordar-li al
Sr. Montesinos que si algú tenia urgència a portar eixe expedient al Ple era vostè que, al
mes d’abril ens va requerir perquè el portàrem a la major urgència, perquè estava sofrint
retards, en primer lloc. En segon lloc, que pense que serà vostè dels pocs privilegiats
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que han vist el recurs de l’empresa, per tal com l’únic recurs que s’ha discutit en aquest
Ple va ser el que es va debatre en unes sessions plenàries en què es desestimava el
recurs administratiu. Si vostè ha vist el recurs contenciós administratiu, enhorabona,
perquè potser siga l’únic regidor que l’ha vist. Finalment volia dir-li que no estaria
malament que, d’una vegada per sempre, explicara vostè per què s’absté en aquest tema
i ens contara en què està en desacord, perquè li dóna major vigència als arguments que
presenta una empresa que als arguments que presenten els tècnics municipals, és qüestió
que no entenem; perquè suposem que serà o estarà basat en qüestions tècniques que
vostè habitualment diu que sol desconèixer, al mateix temps que dóna plena vigència als
informes dels tècnics municipals. Amb la qual cosa, em tem que vostè té un xicotet
embull amb aquest tema, i hauria d’explicar alguna vegada per què s’absté en aquest
tema, i si és simplement perquè no el veu clar, diga-ho, no el veig clar per açò o per allò
altre, però no crec que s’haja de deixar en la indefinició tal com ho fa vostè. Nosaltres
per què el votem a favor? El votem a favor perquè els tècnics municipals fan una sèrie
d’informes que indiquen que s’ha de votar a favor, tècnics municipals en els quals
almenys tenim la mateixa fe que vostè que fan un bon treball, tal com ha dit en
reiterades ocasions; no entenem com, si creu en el seu treball, és incapaç de votar a
favor dels informes que fan els tècnics municipals.”

S’obri un segon torn d’intervencions, prenent la paraula el Sr. MONTESINOS:
“Molt breu. Explicaré per enèsima vegada com ja ho he fet el perquè no vote en contra
d’un informe tècnic, perquè crec que mai ho he fet, i ho he dit un muntó de vegades. En
contra d’un informe tècnic no votaré, com vostè ha dit, jo no sóc un especialista en
urbanisme. Que si jo tenia o no tenia informes de tal, bo, ací els informes, tot el món té
els informes que ha de tenir, d’una empresa, d’una altra i d’una altra, i totes les
empreses han estat ací recorrent tots els grups polítics per parlar de les seues
possibilitats, totes les empreses, amb tots els grups polítics. És a dir, que tots hem tingut
accés a tot. I, simplement, li donaré un detallet de dubte, que no és un dubte tècnic
perquè no se’l puc aclarir tècnicament, perquè no és a més un tema ja que em
competisca a mi tècnicament. El 26 de juliol de 2001 s’aprova açò, s’adjudica,
condicionada; tres dies abans, Comissió d’Urbanisme, se’ns presenta; dotze dies abans
d’aquesta Comissió d’Urbanisme el Sr. Alcalde rep en audiència un grup de propietaris,
que jo vaig llegir ací un escrit, que són els que estaven en contra de tota aquesta
moguda, dotze dies abans, els rep ací, els rep amb els tècnics, els rep amb la responsable
d’Urbanisme. I la contestació a la seua preocupació d’aquest grup de propietaris, la
contestació per part del regidor delegat és la següent: aquest tema està molt verd, açò cal
estudiar-lo amb tranquil·litat, açò no corre pressa, açò ja el veurem, no posar-vos
nerviosos i ja l’estudiarem perquè açò encara està molt verd. Se’n van els veïns. Dotze
dies després, Comissió d’Urbanisme i a continuació l’aprovació plenària. Tinc o no tinc
dubtes? Jo crec que sí. I no parle tècnicament, parle de la forma d’executar els temes, la
forma de portar-los endavant, si estava tan verd dotze dies abans, per què a tota pastilla
ens el fiquen?”

El Sr. ALCALDE: “Simplement els tècnics no tenien acabat l’informe, no estava
tan verd. Simplement això.”

Tanca el debat el Sr. CASTELLÓ: “Gairebé és cert que tots, que ambdues,
l’Agrupació d’Interès Urbanístic i l’altra empresa, han parlat amb tots els grups, gairebé
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és cert que tots han parlat amb tots els grups. Ara, hi ha una cosa que és absolutament
certa: només una de les dues empreses anava amb Cicerone acompanyant per tot
l’Ajuntament, i no era l’adjudicatària, eh, Sr. Pintos? Només hi havia una que anava per
ací amb Cicerone: seguisquen-me, no és per ací, no, aquest és despatx de, vinguen amb
mi. En fi, només hi havia una amb Cicerone, a veure si és mentida, o és que no l’han
vist aquests ullets, o els de molta altra gent d’aquest Ple? Vostè diu una cosa que no és
veritat, bo, una altra més, diu una altra cosa que no és veritat, que jo em vaig reunir amb
els propietaris dissidents de l’Agrupació d’Interès Urbanístic dotze dies abans. És
mentida, és mentida. Però, sap per què sé que és mentida? Perquè, clar, açò ja fa un any,
sap per què sé que és mentida?, perquè com vostè ho va dir en la premsa, vaig dir, vaig
a comprovar-ho perquè no em sona que fóra així. I me’n vaig anar a l’agenda d’Alicia,
que és la que porta l’agenda de l’alcalde, la secretària de l’alcalde, i li vaig dir: Alicia,
busca’m una reunió amb aquests senyors que em va dir l’alcalde que hi anárem Antonio
Lapiedra i jo. I no és dotze dies abans, Sr. Montesinos, és un mes i mig abans del Ple, és
un mes i mig abans del Ple, en l’única reunió que he tingut jo amb aquests senyors,
l’única. En la qual ja es volia mig insinuar que els informes que feren els tècnics ens
donarien igual, i que la decisió seria política, i vaig dir que en absolut, que nosaltres
faríem estrictament el que digueren els informes tècnics, després d’haver dit en principi,
bon intent per la teua part. Però no, farem el que diguen els informes tècnics, eh, Sr.
Montesinos? Que no li conten pel·lícules. Quan vostè m’estava reclamant en aquest Ple
que em donara pressa a tramitar l’expedient, en eixe moment estem esperant, des de feia
més d’un mes, que l’empresa que va resultar adjudicatària portara documentació a
l’Ajuntament; portem més d’un mes esperant-lo, i està en els informes dels tècnics, ho
diu, que feia mes i mig que estaven esperant-lo. És a dir, ja n’hi ha prou de dir mentides,
Sr. Montesinos, ja n’hi ha prou. És realment sorprenent que vinga vostè donant lliçons
d’independència sobre aquest tema, perquè segurament no és tan independent com vostè
diu.”

Per tot això, d’acord amb del dictamen de la Comissió Informativa d’Urbanisme,
el Ple de l’Ajuntament, per 17 vots a favor de PP, Bloc-EV, Grup Mixt i SP, i 8
abstencions de PSOE i UV, ACORDA:

PRIMER: Entendre complides les condicions establertes en el punt dispositiu
quart de l’acord plenari de 27.7.01, pel qual s’aprovava provisional l’aprovació i
adjudicació del PAI SUNP VI-SANT JOSEP.

SEGON: Remetre a la COPUT la documentació, als efectes de la seua aprovació
definitiva.

6 APROVACIÓ I ADJUDICACIÓ DELS PROGRAMES D’ACTUACIÓ
INTEGRADA I DELS ESTUDIS DE DETALL DE LES UNITATS D’EXECUCIÓ
NÚMEROS 20 I 21 DEL VIGENT PLA GENERAL. EXP. 35/00

1. Que en data 28 de juny de 2000, registre d’entrada 9301, el Sr. Diego
Cuadrado Gil, en nom de Construcciones Decur SL, presenta proposta de Programa
d’Actuació Integrada de les Unitats d’Execució nombre 20 i 21, constitutiva
d’Avantprojecte d’Urbanització i Projectes elèctrics.

2. Que en data 12 de juliol de 2000, registre d’entrada 10018 i 10019, se
sol·licita informe sobre les cèdules d’urbanització per a ambdues unitats.

3. Que l’Oficina Tècnica d’Urbanisme en data 26 d’octubre de 2000 informa:



55

Es completa la proposta de l’Alternativa Tècnica del Programa d’Actuació
Integrada presentada anteriorment amb els següents documents:

Avantprojecte d’urbanització de la Unitat UE-20.
Avantprojecte d’urbanització de la Unitat UE-21.

1. Avantprojecte d’urbanització UE-21.
El disseny s’ajusta a allò disposat en el Pla General.
Quant a la qualitat i adequació dels materials, l’informe sobre aquest criteri es basarà en
el que dictaminen les oficines supervisores de projectes.
2. El disseny s’ajusta al que disposa el Pla General.
No obstant, cal manifestar que aquesta Oficina Tècnica d’Urbanisme, per indicació de la
Direcció de Secció, està redactant un estudi de detall en l’illa limítrofa que amplia 3
metres l’ample del carrer Cap Sant Martí, la qual cosa ocasionarà una col·lisió amb
l’alineació prevista en aquest programa.
Quant a la qualitat i adequació dels materials, l’informe sobre aquest criteri es basarà en
el que determinen les oficines supervisores de projectes.

4. Que en data 29 de gener de 2001, es remet còpia a l’urbanitzador dels
informes emesos per la Unitat de Manteniment, supervisió de l’obra urbanitzadora,
referent a les unitats d’execució abans esmentades.

5. Que en escrit de data 22 de febrer de 2001, es presenta documentació per
completar l’expedient consistent en avantprojecte d’urbanització per a la UA 20 i
avantprojecte d’urbanització per a la UA 21.

6. Que amb data 6 de febrer de 2001, es presenta annex a l’avantprojecte
d’electrificació de la Unitat d’Execució número 20.

7. Que amb data 28 de febrer de 2001, l’enginyer tècnic industrial informa la
documentació abans esmentada.

“Examinat l’annex a l’avantprojecte d’urbanització amunt indicat, amb data
d’entrada en aquest Ajuntament 6 de febrer de 2001, us informe que les deficiències
indicades en informes anteriors es consideren esmenades, per això s’emet informe
favorable a aquest avantprojecte.

Igualment us indique que una vegada finalitzades les obres haureu de sol·licitar a
l’agent urbanitzador que es presente en aquest departament la següent documentació:

Butlletí de la instal·lació elèctrica d’enllumenat degudament diligenciat pels
Serveis Territorials d’Indústria i Energia.

Certificats amb les modificacions que hagueren pogut sorgir durant l’obra en què
es reflectisquen les instal·lacions definitives, per a coneixement d’aquest Departament.

Petició, imprès d’instal·lacions d’enllaç i documentació acreditativa d’estar
aquest ajuntament en condicions de realitzar la contractació de les instal·lacions
d’enllumenat públic en el seu nom.

Còpia dels certificats i autoritzacions de les instal·lacions de subministrament
d’energia elèctrica (centres de transformació, xarxes de baixa i mitjana tensió.)”

No consta informe del tècnic municipal referent a les determinacions
d’electrificació en l’avantprojecte de la Unitat d’Execució número 21, per aquest motiu
les concrecions que es recullen en el projecte d’urbanització per part del tècnic
municipal, al seu dia, seran vinculants.

8. Que en data 25 d’abril de 2001 es presenta:
Avantprojecte d’urbanització de la UA 21, reformat.
Estudi de detall de l’illa M.21.
Avantprojecte d’urbanització de la UA 20, reformat.
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Estudi de detall de l’illa M.20.

9. Que en data 18 de juny de 2001 es presenta:
Estudi de detall reformat de la UA 20.
Estudi de detall reformat de la UA 21.
10. Que en data 19 de juny de 2001, l’Oficina Tècnica d’Urbanisme informa:
Es redacten sengles estudis de detall per a les illes situades en ambdós marges de

la prolongació del carrer Illa de Còrsega, que formen part de les unitats UE-20 i 21,
qualificades com A.3 en el Pla General d’Ordenació Urbana. En tenir objectius distints
s’informen separadament.

ESTUDI DE DETALL UE 20.
Es redacta a causa de la minva superficial soferta en quedar afectada l’única illa

per la nova alineació del carrer Cap Sant Martí. L’aprofitament es manté, augmentant
les plantes màximes per desenvolupar adequadament l’edificabilitat patrimonialitzable.

Pel que fa a aprofitament davall rasant, s’augmenta la capacitat estenent-la en
una superfície equivalent a la minva de 129 m2.

En concret:
NOMBRE PLANTES: passa d’IV + aprov. sobre cornisa.....a V + aprov. sobre

cornisa.
SUPERFÍCIE APROFITABLE EN SUBSÒL: augmenta el perímetre de l’illa en

129 m2, quedant en 964 m2.
S’APRECIA.
Els promotors es basen en els continguts de l’estudi de detall que afecta l’illa

veïna, on s’ha autoritzat l’augment d’una planta real (PB+III+aprov. sobre cornisa
PB+IV) així com l’ocupació de l’espai lliure recaient al carrer Illa Còrsega, a més de
recents interpretacions sobre aquest mateix assumpte en una altra illa pròxima.

Tenint en compte l’existència d’un futur edifici de V plantes conseqüència de
l’estudi de detall esmentat, en continuïtat amb l’immoble objecte d’aquest projecte,
entenem raonable aplicar la mateixa tolerància de V plantes, més aprofitament sobre
cornisa, amb les limitacions que sobre el particular estableix l’art. 97 de les Normes
Urbanístiques del Pla General.

Pel que fa a aprofitament al subsòl, a fi de facilitar el compliment de la reserva,
es considera adequat incrementar la superfície resultant en els 129 m 12 de minva,
podent disposar-los en la forma que millor convinga, sempre complint l’art. 8 de les
NNUU.
ESTUDI DE DETALL UE-21.

Es redacta a fi de disposar un porxe perimetral en la totalitat de l’illa.
S’APRECIA.

Encara que segons el nostre parer la normativa del Pla és suficient en l’apartat
Z.3 per a una aplicació directa, s’ha preferit utilitzar la figura de l’estudi de detall. Per la
nostra part no es veu cap inconvenient.

11. Que en data 10 d’octubre de 2001, s’informa per la Unitat de Manteniment
l’avantprojecte d’urbanització de les unitats d’execució números 20 i 21, de la següent
manera:

Examinats els avantprojectes d’urbanització amunt indicats, amb data d’entrada
en aquest Ajuntament el passat dia 25 d’abril de 01, li informe que les deficiències
indicades en informes previs d’aquest Departament, han sigut en general esmenades, si
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bé hauran de tenir-se en compte les següents consideracions per a la redacció del
projecte d’execució.

Així mateix, i a fi de normalitzar materials i solucions constructives a emprar,
s’adjunta annex de normalització a fi que el projecte d’execució reculla els criteris
constructius que ve emprant aquest Ajuntament.

PROVEÏMENT D’AIGUA
* Haurà de justificar-se el dimensionat de la instal·lació mitjançant els càlculs

oportuns.
* Proposem l’eliminació de la connexió proposada a la xarxa existent del carrer

Riu Túria, enfront del carrer Riu Miño. D’altra banda proposem connectar la xarxa
proposada a l’existent al carrer Cap Sant Martí (en compte de finalitzar en tap). El tap
proposat com a final de xarxa al límit nord-oest hauria d’anar precedit per una vàlvula.

CLAVEGUERAM
* Les connexions de sanejament corresponents a l’illa oest, es realitzen a un

col·lector existent de limitada capacitat. Entenem que hauria de plantejar-se un ramal
des de l’extrem nord-oest de la unitat fins a l’encreuament del carrer Illa Còrsega amb
Riu Túria.

* Per als càlculs de la xarxa d’aigües pluvials haurà d’adoptar-se una intensitat
de pluja de 147,6 mm/h o bé considerar la intensitat resultant de l’estimació dels temps
de concentració de la conca considerada (període de retorn de 25 anys).

* Han de preveure’s connexions de les edificacions a la xarxa d’aigües pluvials,
en el mateix sentit, proposem que les connexions dels ramals 6-7 i 4-5 es realitzen a un
nou pou anterior al P.19, pròxim als pous 5 i 7.

* Proposem que el pou 8 se situa en el cantó de la unitat i el 6 enfront del carrer
Cap Formentor.

* De cara a la redacció del projecte proposem que es considere l’aportació
d’aigües pluvials i residuals de les unitats 16, 17, 18 per al dimensionat dels col·lectors
de la unitat 20.

JARDINERIA, REG I EQUIPAMENT URBÀ.
En la redacció del projecte d’execució s’hauran d’aportar la definició de les

espècies considerades i detalls constructius de la xarxa de reg i equipament urbà.
S’haurà d’aportar definició i detalls constructius de les diferents unitats d’obra.

URBANITZACIÓ.
En la documentació de projecte s’hauria d’aportar major informació a nivell de

rasants i detalls constructius.
Consideració escassa la dotació de jocs infantils.
Proposem que es continua l’alineació d’arbratge en la ronda.
Proposem, a petició del Departament de Trànsit, que es dote els aparcaments de

proteccions en els extrems. Així mateix, en els plans de trànsit de l’avantprojecte
presentat, s’han incorporat unes notes relatives a senyalització a incorporar en la
redacció del projecte d’execució.

Entenem que el projecte hauria de recollir solucions constructives de
l’encreuament del carrer Illa Còrsega amb la ronda, a nivell de vessament d’aigües
superficials i funcionalitat de trànsit.

El projecte haurà de recollir mesures d’integració per al CT.

ANNEX. NORMALITZACIÓ DE SOLUCIONS CONSTRUCTIVES:
AIGUA POTABLE:



58

Les canonades de proveïment d’aigua hauran de ser de polietilè d’alta densitat
PE-100, de pressió nominal 10 atm, i unió entre tubs mitjançant soldadura a tocar.

Les canonades quedaran recobertes amb arena fins a 30 cm per damunt de la
generatriu superior, instal·lant-se a més una cinta senyalitzadora per a aquest tipus de
canonades, a uns 25 cm per damunt de la generatriu superior.

Les vàlvules de tall de la xarxa general de proveïment situades en vorera
quedaran enterrades, disposant una trampa de fosa per a la seua manipulació. Les
situades en calçada s’allotjaran en arquetes de dimensions apropiades, en funció del
nombre de vàlvules que queden ubicades a l’arqueta, disposant d’una tapa de registre de
diàmetre 60 cm, a més d’una trampa per cada vàlvula. El marc i tapa de registre de 60
cm seran de fosa dúctil, classe D-400, segons UNE-EN 124, amb junta elàstica per
absorbir vibracions i llegenda que les identifique com pertanyents a la xarxa de
proveïment.

Les connexions disposaran d’una vàlvula de comporta de tancament elàstic.
Els collarins de les connexions d’aigua seran de fosa dúctil amb protecció epoxy,

d’ample especial per a canonada de polietilè.
Els hidrants de protecció contra incendis compliran la Norma UNE 23-407-90.

SANEJAMENT:
Les canonades de PVC a emprar tindran una rigidesa circumferencial de 8

KN/m2.
Les canonades quedaran totalment recobertes de formigó HM-10, com a mínim fins a
15 cm per damunt de la seua generatriu superior.
Els pous de registre de la xarxa general tindran un diàmetre interior mínim de 80 cm. I
disposaran de marc i tapa de registre de fosa dúctil de diàmetre 60 cm. Classe D-400
segons UNE-EN 124, amb junta elàstica per absorbir vibracions.
Les tapes de registre de les arquetes sifòniques seran de fosa dúctil, classe B-125 segons
UNE-EN 124, excepte en entrades de garatges on s’utilitzaran C-250.
Els embornals tindran reixeta articulada de fosa dúctil, classe C-250 (aprox.
700*360mm), amb connexions de PVC D250.
JARDINERIA:
Els comptadors d’aigua per a la xarxa de reg seran de classe C, i estaran allotjats en
casetes de dimensions adequades, amb les seues corresponents vàlvules de tall i
retenció.
Les conduccions de reg sota paviment s’executaran amb una funda de PVC-160.
URBANITZACIÓ:

El rastell de calçada serà de format 14/17x28x100 bicapa.
Les papereres seran de tipus impermeable al vent.
12. Que en data 31 d’octubre de 2001, l’Oficina Tècnica d’Urbanisme informa:

En relació amb la sol·licitud de cèdula d’urbanització per al Programa d’Actuació
Integrada de les Unitats d’Execució UE-20 i 21 es fa constar que, d’acord amb el que
disposa la Llei Reguladora de l’Activitat Urbanística (arts. 31.2 i 33.8), es fa
innecessària la seua expedició.

No hi ha organismes afectats per l’execució del programa.
13. Que aquesta proposta de programa s’ha sotmès a informació pública en el

diari Levante de data 21 de novembre de 2001, i en el Diari Oficial de la Generalitat
Valenciana número 4143 de data 7 de desembre de 2001, havent remès als titulars
cadastrals de l’actuació proposada i no havent-hi presentat al·legacions.



59

14. Que en data 9 de gener de 2002, número de registre d’entrada 284 i 285, el
Sr. Diego Cuadrado Gil, en nom i representació, com a administrador únic de la
mercantil Construcciones Decur SL, presenta propostes juridicoeconòmiques:

Unitat d’actuació número 20 que ascendeix a 256.920,31 €, IVA inclòs.
Unitat d’actuació número 21 que ascendeix a 370.149,25 €, IVA inclòs.
15. Que en data 25 de gener de 2002, l’oficina tècnica d’urbanisme informa la

proposta juridicoeconòmica de la UA-20 de la següent manera:
OFERTES CONST. DECUR

Terminis d’entrega de
documents.

Proj. urbanització (entrada en vigor del programa sense data).
Proj. reparcel·lació (ídem)

HAN D’ESTABLIR-SE
DATES

ACTA REPLANTEJAMENT Es proposa un mes des de
l’adjudicació del PAI.

VEURE CONCLUSIÓ.
GARANTIES 7% cost PAI.
INICI DE LES OBRES 1 MES des de data acta de replantejament, amb un mes per

formalitzar-la.
TERMINIS D’EXECUCIÓ DE
LES OBRES.

12 mesos mes 6 optatius, a criteri de l’urbanitzador, des de data
acta replantejament.

TERMINI EXCESSIU PER A
UNA ÀREA TAN
REDUÏDA.
Ha d’acceptar-se un màxim de
12 mesos improrrogables
excepte cas de força major.

PENALITZACIONS No consta.
ENTREGA DE LES OBRES No consta.
MANTENIMENT ENTRE
AMBDUES APROVACIONS,
PROVISIONAL I
DEFINITIVA.

No consta.

RELACIÓ AMB ELS
PROPIETARIS.

Propietari únic.

REPERCUSSIONS
ECONÒMIQUES.

COSTOS PAI.
PEM OBRES D’URBANITZACIÓ
Obres urbanístic. comunes                                      150.000
Obres urbanístic especials                                        -
TOTAL PEM                                                          150.000
PPTO CONTRACTA                                             178.500
DESPESES TÈCNIQUES, TRAM. I GE                  21.350
ALTRES                                                                      9.096
SUMA (sense IVA)                                                 208.946
Retri.Urb.  6%                                                            12.537
TOTAL COST PROGRAMA                                  221.483

Conclusió: hauran d’establir-se nous terminis d’acord amb els apartats apuntats.
Com a apreciació pròpia haurà d’incorporar-se en el Conveni o acord d’adjudicació que
s’adopte –OBLIGATÒRIAMENT- la següent clàusula:
“Hauran de replantejar-se les obres per part de l’urbanitzador en un termini màxim d’1
mes des de l’elevació a escriptura pública del projecte de reparcel·lació, amb la
consegüent ratificació i signatura de l’acta per part dels Serveis Tècnics de Planejament.
Sense l’existència d’aqueixa acta no es procedirà a atorgar alineacions i rasants als
efectes de concessió de llicències d’obra”.

16. Que en data 25 de gener de 2002, l’oficina tècnica d’urbanisme informa la
proposta juridicoeconòmica de la UA-21 de la següent manera:
OFERTES CONST. DECUR

Terminis d’entrega de
documents.

Proj. urbanització (entrada en vigor del programa sense data).
Proj. reparcel·lació (ídem)

HAN D’ESTABLIR-SE
DATES

ACTA REPLANTEJAMENT Es proposa un mes des de
l’adjudicació del PAI.

VEURE CONCLUSIÓ.
GARANTIES 7% cost PAI.
INICI DE LES OBRES 1 MES des de data acta de replantejament, amb un mes per

formalitzar-la.
TERMINIS D’EXECUCIÓ DE 12 mesos mes 6 optatius, a criteri de l’urbanitzador, des de data TERMINI EXCESSIU PER A
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LES OBRES. acta replantejament. UNA ÀREA TAN
REDUÏDA.
Ha d’acceptar-se un màxim de
12 mesos improrrogables
excepte cas de força major.

PENALITZACIONS No consta.
ENTREGA DE LES OBRES No consta.
MANTENIMENT ENTRE
AMBDUES APROVACIONS,
PROVISIONAL I
DEFINITIVA.

No consta.

RELACIÓ AMB ELS
PROPIETARIS.

Propietari únic.

REPERCUSSIONS
ECONÒMIQUES.

COSTOS PAI.
PEM OBRES D’URBANITZACIÓ
Obres urbanístic. comunes                                      216.000
Obres urbanístic especials                                        -
TOTAL PEM                                                          216.000
PPTO CONTRACTA                                             257.500
DESPESES TÈCNIQUES, TRAM. I GE                  32.650
ALTRES                                                                    11.342
SUMA (sense IVA)                                                 301.032
Retri.Urb.  6%                                                            18.062
TOTAL COST PROGRAMA                                  319.094

Conclusió: hauran d’establir-se nous terminis d’acord amb els apartats apuntats.
Com a apreciació pròpia haurà d’incorporar-se en el Conveni o acord d’adjudicació que
s’adopte –OBLIGATÒRIAMENT- la següent clàusula:
“Hauran de replantejar-se les obres per part de l’urbanitzador en un termini màxim d’1
mes des de l’elevació a escriptura pública del projecte de reparcel·lació, amb la
consegüent ratificació i signatura de l’acta per part dels Serveis Tècnics de Planejament.
Sense l’existència d’aqueixa acta no es procedirà a atorgar alineacions i rasants als
efectes de concessió de llicències d’obra”.

17. Com a conseqüència de les consideracions efectuades per l’arquitecte
municipal s’estableix:

- Un termini màxim de 3 mesos per a la presentació del projecte
d’urbanització a comptar des de la signatura del conveni.

- Un termini de 3 mesos per a la presentació del projecte de reparcel·lació des
de l’aprovació definitiva d’aquell.

- Un termini d’UN mes per a la presentació de l’acta de replantejament a
comptar des de l’elevació a escriptura pública del projecte de reparcel·lació.

- Un termini d’UN mes per iniciar les obres d’execució a comptar des de
l’aprovació de l’acta de replantejament.

18. Que amb data 11 de febrer de 2002, l’Oficina Tècnica de Supervisió de
Projecte i obres d’urbanització, en relació amb l’import del Programa d’Actuació
Integrada de les Unitats d’Actuació Integrada de les unitats d’actuació 20 i 21.
Que en data 25 d’abril de 2001 es presenta avantprojecte d’urbanització esmenant
deficiències d’informes tècnics emesos amb anterioritat.
Que en data 9 de gener es va presentar la proposició juridicoeconòmica del programa
indicat.
Que el pressupost d’execució material no és coincident en ambdós documents sent:

UA 20 UA 21
AVANTPROJECTE
(25-4-2001)

PROPOSTA
JURIDICO-
ECONÒMICA

AVANTPROJECTE
(25-4-2001)

PROPOSTA
JURIDICO-
ECONÒMICA

PEM 24.825.770 24.957.900 36.050.876 35.939.376
GG I BI 3.227.350 4.742.001 4.686.613 6.828.481
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TOTAL 28.053.120 29.699.901 40.737.489 42.767.857
IVA 4.488.499 4.751.984 6.517.998 6.842.857
TOTAL AMB
IVA

32.541.619 34.451.885 47.255.487 49.610.715

Partint de les dades de l’avantprojecte, que són els que dedueixen el pressupost
d’execució material, obtenim les següents repercussions:

UA 20 UA 21

Superfície de l’àmbit (m2) 3.173,45 5.094,31 5.094,31

Superfície solars segons estudi de

detall (m2)

835,69 Mínima
1.523,65

Màxima
1.724,14

Superfície a urbanitzar

(àmbit – solars) (m2)

2.337,76 3.570,66 3.370,17

Pressupost de contracta (sense iva) 28.053.120 40.737.489 40.737.489
Repercussió vial

(cost urbanització) (ptes./m2)
12.000 11.409 12.000

Repercussió vial

(cost urbanització) (€/m2)
72,12 68,57 72,12

En línies generals, es considera que el PEM està dins de la mitjana del mercat
tenint en compte que l’execució de les obres dista dels estàndards habituals en les obres
d’urbanització per l’absència de zones verdes en les dues unitats d’actuació. En concret,
en la Unitat d’Actuació núm. 20, de la superfície a urbanitzar (2.337,76 m2) més del
55% es correspon amb viari de vianants i zones de tractament més específic i la resta
calçada per al trànsit rodat. A la Unitat d’Actuació núm. 21 aquest percentatge varia en
funció de la superfície màxima de solar que s’abaste segons l’estudi de detall podent
arribar a més d’un 50% de zones de vianants amb “tractament dur” enfront de la calçada
per al trànsit rodat.

Que a la vista de la informació aportada, no es poden establir consideracions
econòmiques de major detall, en vista de la generalitat de la documentació aportada.

19. De l’informe de l’arquitecta municipal indicat, es dedueix que els preus
d’execució material que s’han de tenir en compte són els que figuren en l’alternativa
tècnica presentada en el seu moment, i no els que figuren en la proposició
juridicoeconòmica.

En conseqüència, es partirà per a la supervisió del correcte de les despeses
complementàries, de les següents quanties:

PEM de la UA núm. 20 ------------- 168.602’65 euros.
PEM de la UA núm. 21-------------- 244.837’24 euros.
Tot això sense IVA.

20. Que s’ha procedit a una anàlisi dels preus de les despeses complementàries,
aliens al pressupost de contracta, de les pliques d’ambdues unitats, amb subjecció als
criteris establerts per aquest Ajuntament en anteriors programes aprovats; i determinats
en base al següent:

- Preus de referència del col·legi d’arquitectes any 2001.
- Substancialment, tarifa d’honoraris professionals del col·legi d’advocats.
- Cost estimat d’inscripció de les finques registrals.
- Cost estimat dels anuncis de periòdics i butlletins oficials.
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- Aquest import es completa en un 3% sobre aquests imports, atenent a possibles
diferències que es produïsquen fonamentalment amb els dos últims conceptes, i altres de
caràcter general.

- I el 13% de despeses generals, referenciades a despeses administratives de
personal i altres enquadrades dins d’aquesta naturalesa.

- Així com 6% màxim sobre el pressupost d’urbanització, més despeses
complementàries, en concepte de retribució a l’urbanitzador.

En base a tot això, es procedeix a fer una quantificació d’aquest capítol de
despeses.

Respecte de la Unitat 20 s’observa el següent:
La quantificació de despeses complementàries, abans del 6% de la retribució de

l’urbanitzador, que ascendeix a un total de 30.446 euros, es troba per davall dels criteris
de valoració aplicats amb caràcter general per aquest Ajuntament, i això a pesar que la
base de càlcul de PEM dels primers era més àmplia que la dels segons.

S’accepten per tant els 30.446 euros com a despeses complementàries de la UA
20.

No ocorre així amb la UA 21, en la qual se sobrepassen lleugerament aquestes
quantitats, en els següents termes:
DESPESES COMPLEMENTÀRIES DE LA UA 21.
HONORARIS TÈCNICS
Estudi de detall 750
Projecte de reparcel·lació 1831
HONORARIS D’URBANITZACIÓ 23.053
HONORARIS JURÍDICS: 4500
NOTARIA/ REGISTRE 4000
Publicacions 2.103
SUMA 36.237.
IMPREVISTOS 3% 1.087
DESPESES GENERALS 13% 4.852,13
TOTALS DESPESES COMPLEMENTÀRIES 42.176,24

L’agent proposava un total de despeses complementàries que ascendien a
43.992,25 euros.

Es procedeix en conseqüència a la reducció també d’aquesta partida.
21. Que en base a això i tenint en compte l’import del pressupost de contracta

abans dit, les despeses complementàries, acceptades en el cas de la UA núm. 20,
reduïdes en el cas de la UA núm. 21, i el 6% de retribució de l’urbanitzador més l’IVA,
el cost total dels programes és el següent:

UA núm. 20
PRESSUPOST DE CONTRACTA  168.602,65 euros.
DESPESES COMPLEMENTÀRIES    30.446 euros.

           -------------------------
SUMA 199.048,65 euros.

6% RETRIBUCIÓ DE L’URBANITZADOR   11.942,92 euros.
SUMA            210.991, 57 euros.

16% IVA    33758’65 euros.
TOTAL GENERAL                        244.750, 22 euros.
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D’això es desprèn que l’import de la plica abans d’aplicar l’IVA ha tingut una
disminució al voltant de 10.500 euros, com a conseqüència d’aplicar el PEM de
l’alternativa tècnica.

UA NÚM. 21
PRESSUPOST DE CONTRACTA  244.837, 24 euros
DESPESES COMPLEMENTÀRIES    42.176,24 euros

           -------------------------
SUMA 287.013,48 euros.

6% RETRIBUCIÓ DE L’URBANITZADOR 17.220, 81 euros.
SUMA             304.234, 29 euros.

16% IVA   48.677,49 euros.
TOTAL GENERAL                        352.911, 78 euros.

D’això es desprèn que l’import de la plica abans d’aplicar l’IVA ha tingut una
disminució al voltant de 15.000 euros, com a conseqüència de reduir la quantia del PEM
i d’aplicar a l’import de les despeses complementàries els criteris municipals establerts
per a la fixació d’aquests.

22. Que de la proposta juridicoeconòmica presentada per l’entitat es desprèn que
pretén la retribució en metàl·lic i no en terrenys, punt admissible de conformitat amb el
que estableix l’article 71 de la Llei Reguladora de l’Activitat Urbanística.

La liquidació de quotes s’efectuarà per l’agent urbanitzador prèvia aprovació per
la Comissió de Govern dels certificats parcials d’obra executada presentades per l’agent
urbanitzador.

Atès que aquest projecte es tramita conforme al que disposen els articles 32, 44 i
46 de la Llei Reguladora de l’Activitat Urbanística de la Generalitat Valenciana.

Obert el torn d’intervencions, pren la paraula el Sr. GIL: “Vegem, la meua
intervenció va dirigida a veure si aclarim alguns aspectes d’informe que se’ns va
facilitar. En l’informe de la part de clavegueram, vaja, i açò isc a dir-ho per veure si
corregim d’una vegada per sempre els defectes que apareixen a les unitats d’execució en
els PAI, que a vegades no es completen, i els pose l’exemple de la Unitat 28, que ha
calgut afegir posteriorment en l’acabar-la l’arbratge al centre del carrer, que no tenia
res, era terra pura i dura. Sí, però home, a veure si poseu arbres que donen ombra, no
palmeres, perquè les esgotareu, esgotareu les palmeres. Bo, doncs en l’informe que es
facilita de les unitats 20-21 hi ha algunes xicotetes coses que crec que hem d’aclarir,
diu: clavegueram, entenem que s’hauria de plantejar un ramal des de l’extrem nord-oest
de la unitat fins a l’encreuament del c/ Illa Còrsega amb Riu Túria. Entenem, diu
l’informe tècnic, clar jo dic, caldrà aclarir si l’enteniment és que s’ha de posar tal com
diu, sembla que vol dir ací o com queda, en l’aire? A continuació, en un altre dels punts,
proposem que el pou 8 se situe en el cantó de la unitat i el 6 enfront del c/ Cap
Formentor, es realitzarà així o com?, perquè queda en una ambigüitat gran en
l’escriptura. En el tema de jardineria i equipament urbà diu, en la redacció del projecte
d’execució s’hauran d’aportar la definició de les espècies considerades, i jo li dic,
procuren en la part que vaja de zona verda a veure si posem, en comptes de palmeres,
arbratge que tinga fulla, per què no?, perquè anem ara a convertir el poble en un poble
de palmeres, caldrà canviar-lo un poc; la unitat 20-21 no connecta amb el que
anomenem el vial de l’arquitecte.

Un altre punt, en la documentació del projecte diu, s’hauria d’aportar major
informació a nivell de rasants i detalls constructius. Com que s’hauria? Haurà d’estar
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fet, o siga, queda com que a veure si el fan. Llavors el que li demane és que aquests
detalls que es queden com un poc en l’aire. A continuació diu, considerem escassa la
dotació de jocs infantils, però quants han de posar? Però, vegem, per què no el tècnic ja
en informar li diu o li dóna una orientació perquè a l’hora que es faça el projecte tinguen
una guia, perquè vindrà al plànol, no correspon al que ell ha pensat, caldrà tornar-lo a
modificar; estem portant i portant papers.

Un altre assumpte, entenem que el projecte hauria una altra vegada de recollir
solucions constructives de l’encreuament del c/ Illa de Còrsega amb la ronda, a nivell de
vessaments d’aigües superficials i funcionalitat del trànsit. Bo, que es realitze, entenem,
vol dir que demanaran que el projecte es realitze així, o quedarà un poc, qui el defineix?
Nosaltres, perquè jo crec que el tècnic hauria de dir un informe que estiguera una
miqueta més clar. Vaja, crec que eren les coses així que trobava jo que sembla que
xocaven un poc amb no tenir-les prou matisades, és l’única cosa que li dic.

I ja que estic ací parlant de les Unitats d’Execució, hi ha alguna possibilitat que
l’enllumenat de les unitats que s’han executat, per exemple la 28, pegat a sa casa, se li
done la llum?, o la zona que està al costat dels habitatges de l’IVSA, a la part costat
nord o a la part costat sud del vial, està allò com la boca d’un llop, jo crec que ha arribat
el moment que algú hauria d’intentar. Com que crec?, però si estem ja, està tres o quatre
mesos acabada l’obra sense tenir enllumenat, si estan tenint una paciència que no me
l’explique. Està sense rebre?, però a què espereu? Si falta res, feu que ho complisquen.
Home, clar, però si els habitatges estan ocupats, el que no poden és estar ocupats i no
tenir els serveis mínims. El mateix et dic ja que aprofite que estic ací, hi ha zones que
estan vivint any i mig sense cèdula d’habitabilitat, no poden estar així els habitatges,
això ha d’estar completament en condicions, estan 6 o 8 xalets tots a un automàtic;
intenteu que açò es corregisca, que és la meua intervenció en aquesta línia.”

Durant el debat abandonen momentàniament la sessió el Sr. Esparza, Sr. García i
Sra. Hernández.

Per tot això, d’acord amb del dictamen de la Comissió Informativa d’Urbanisme,
el Ple de l’Ajuntament, per 22 vots a favor de PP, Bloc-EV, Grup Mixt, PSOE, SP i UV,
i 3 abstencions de la Sra. Hernández, Sr. Esparza i Sr. García (en aplicació de l’art.
100.1 del ROF), ACORDA:

PRIMER: Prestar la conformitat perquè la present actuació es desenvolupe de
manera indirecta d’acord amb les previsions de l’art. 44 de conformitat amb l’art. 7 de
la LRAU.

SEGON: Declarar la no necessitat de cèdula d’urbanització, en el
desenvolupament del Programa d’actuació Integrada de les Unitats d’Execució números
20 i 21, en base a l’informe dels Serveis Tècnics Municipals.

TERCER: Aprovar i adjudicar al Sr. Diego Cuadrado Gil, en nom i
representació com a administrador únic de la mercantil Construcciones Decur SL, el
programa d’actuació integrada de la unitat d’execució número 20, per un cost total i
tancat de 244.750,22 €, IVA inclòs i el programa d’actuació integrada de la unitat
d’execució número 21, per un cost total i tancat de 352.911,78 €, IVA inclòs, havent
d’introduir en els projectes d’urbanització a redactar les rectificacions i concrecions
contingudes en els informes dels Serveis Tècnics Municipals, recollides en els punts
d’aquest acord, sent vinculants per a l’urbanitzador el resultat d’aquestes concrecions,
formulades pels Serveis Tècnics Municipals.
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QUART: Aprovar els corresponents estudis de detall.
CINQUÈ: Facultar l’alcalde president tan àmpliament com en dret corresponga

per subscriure el conveni en qüestió.
SISÈ: Designar als Serveis Tècnics Municipals de l’Oficina de Supervisió de

Projecte i obres d’urbanització, per a portar a terme la supervisió de les obres.
SETÈ: Publicar l’aprovació definitiva del Programa en el Butlletí Oficial de la

Província, prèvia presentació d’aquest en el registre de programes, segons el que recull
l’art. 49.2 de la LRAU; el qual entrarà en vigor en no constar de normes urbanístiques,
amb la publicació de l’acte aprovatori.

VUITÈ: Aprovar el conveni a subscriure entre l’Ajuntament de Sagunt, i
Construcciones Decur SL, representada pel Sr. Diego Cuadrado Gil, el qual forma part
d’aquest acord, com a annex u i únic.

NOVÈ: Que en el termini de 10 dies, comptats a partir de l’endemà de la
notificació d’aquest acord, haurà de prestar la conformitat o no a l’acceptació de
l’adjudicació del programa en els termes en què es defineix.

DESÈ: El conveni serà subscrit dins dels 10 dies següents, comptats a partir de
la seua acceptació.

En qualsevol cas a la signatura del Conveni haurà d’haver constituït l’aval que es
fa esment en el punt següent.

ONZÈ: Fixar en 17.132,51 euros, respecte de la unitat número 20, i 24.703,82
euros, respecte de la unitat número 21 (quantitats resultants d’aplicar el 7% a les
quantitats resultants de les adjudicacions d’aquests programes, i que tenen el concepte
d’avals que garantisquen el compliment de les previsions dels programes (art. 29.B.8 de
la LRAU).

ANNEX U I ÚNIC.
CONVENI URBANÍSTIC ENTRE L’AJUNTAMENT DE SAGUNT I
CONSTRUCCIONES DECUR SL.

A la ciutat de Sagunt, --- de ---- de dos mil dos.
REUNITS,

D’una part, el Sr. Silvestre Borràs i Azcona, alcalde president de l’Ajuntament
de Sagunt, assistit del secretari de la corporació municipal, Sr. Emili Olmos i Gimeno.

I d’una altra part, el Sr. Diego Cuadrado Gil, que actua en nom i representació
com a administrador únic de Construcciones Decur,  la representació del qual ostenta en
virtut de l’escriptura inscrita en el registre mercantil de València, tom 3282, llibre 595,
foli 213, secció 8, full 8339, inscripció 2a, que assegura que està vigent.

La primera de les parts actua en virtut de les facultats que de forma expressa li
ha atorgat el Ple de la corporació en la seua sessió de data ---- de ---- de dos mil dos. 

Ambdues parts es reconeixen amb la personalitat en què respectivament
intervenen, plena capacitat legal per a l’atorgament d’aquest document de conveni
urbanístic i a l’efecte

EXPOSEN
1r. Que segons la Llei 6/94, Reguladora de l’Activitat Urbanística, estableix en

l’article 32.C, que si l’administració local opta per la gestió indirecta del Programa es
formalitzarà en la seua documentació amb CONVENI URBANÍSTIC a subscriure
d’una part, per l’adjudicatari, i d’una altra, per l’administració actuant, a fi que aquesta
regule els compromisos i terminis per a l’execució de la urbanització, així com les
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garanties a prestar per L’URBANITZADOR, i les penalitzacions a què se sotmet per al
cas d’incompliment.

2n. En la sessió del Ple de la corporació celebrat el dia ---- de ---- de dos mil dos,
es va adjudicar el Programa d’Actuació Integrada de les Unitats d’Execució números 20
i 21 d’aquest terme municipal, i es va decidir la gestió indirecta com a
URBANITZADOR a l’entitat mercantil Construcciones Decur SL, la qual accepta ser
adjudicatària.

En base a això, ambdues parts, de comú acord, porten a terme aquest Conveni
d’acord amb les següents:
ESTIPULACIONS
PRIMERA: OBJECTE DEL CONVENI URBANÍSTIC.

L’Ajuntament de Sagunt i l’entitat mercantil Construcciones Decur SL, en la
seua condició d’agent urbanitzador, convenen a regular mitjançant aquest CONVENI,
l’actuació integrada a desenvolupar en les unitats d’execució número 20 i 21 del terme
municipal, mitjançant el Programa aprovat i adjudicat.
SEGONA: COMPROMISOS.

S’ajustaran al que disposa aquest conveni i acord d’aprovació i adjudicació del
programa que formarà part d’aquest, i les condicions recollides en la proposta
economicofinancera, en tot allò que no vaja en contra de les determinacions d’aquest
conveni. Per al que no preveu l’acord d’aprovació i adjudicació del Programa i d’aquest
conveni, s’estarà al que preveu el títol III de la Llei 6/99 i la resta de determinacions
d’aquesta llei.

Construcciones Decur SL s’encarregarà de la gestió de les unitats d’execució
números 20 i 21, redactats els projectes de reparcel·lació i d’urbanització, la inscripció
dels projectes de reparcel·lació en el Registre de la Propietat de Sagunt, així com la
realització completa de les obres d’urbanització i les connexions que siguen necessàries
per a això.
TERCERA: PROPOSTA ECONÒMICA.
La definida en aquest acord.
QUARTA: TERMINIS.

Les obres d’urbanització s’iniciaran en el termini màxim d’1 MES dies a partir
de l’expedició de l’acta de replantejament. Hauran de replantejar-se les obres per part de
l’urbanitzador en un termini màxim d’1 mes des de l’elevació a escriptura pública del
projecte de reparcel·lació, amb la consegüent ratificació i signatura d’acta per part dels
Serveis Tècnics de Planejament. Sense l’existència d’aqueixa acta no es procedirà a
atorgar alineacions i rasants als efectes de concessió de llicències d’obra. Els projectes
de reparcel·lació i d’urbanització hauran de ser redactats i presentats a l’Ajuntament de
Sagunt en un termini de 3 mesos per presentar el projecte d’urbanització i 3 mesos per
presentar el de reparcel·lació comptats a partir d’aprovació d’aquell. Les obres
d’urbanització hauran d’estar completament executades en un termini no superior a
DOTZE  mesos des del seu inici.
CINQUENA: GARANTIES I PENALITZACIONS.

Construcciones Decur SL entregarà dos avals bancaris del 7% de l’import de la
proposició economicofinancera, per un total de 17.132,51 €, respecte de la unitat
d’actuació número 20 i 24.703,82 €, respecte de la unitat d’actuació número 21, a favor
de l’Ajuntament de Sagunt, i en garantia de la seua total i correcta execució, quedant
aquests units al conveni com a annex.
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Si transcorregut un mes des que finalitze el termini per a començament de les
obres aquestes no s’iniciaren, podrà resoldre’s per l’Ajuntament aquest conveni,
executant-se l’aval i quedant aquestes quantitats a favor del municipi, com a
indemnització per danys i perjudicis.

Igualment, s’executarà el referit aval, si transcorregut el termini previst, no
estigueren acabades les referides obres es penalitzarà cada mes de retard amb un 1% de
l’aval, fins a un màxim de cinc mesos, transcorreguts els quals, excepte pròrroga
justificada per causa d’interès públic, es determinarà la caducitat de l’adjudicació), i la
perduda total de l’aval constituït.

L’aval serà indefinit fins a la recepció definitiva per l’Ajuntament de les obres
d’urbanització.

Llegit aquest conveni, els compareixents amb la personalitat que respectivament
intervenen, hi donen el seu ple consentiment, signen en dos exemplars i a un sol efecte
al lloc i les dates indicades.

En aquests moments es reintegren a la sessió el Sr. Esparza, Sr. García i Sra.
Hernández.

7 SOL·LICITUD MUNICIPAL DE CONCESSIÓ D’AIGÜES A LA
CONFEDERACIÓ HIDROGRÀFICA DEL XÚQUER, ÚS INDUSTRIAL. EXP.
14/00

El Sr. Castelló, com ja s’ha comentat amb tots els grups polítics, proposa que
l’assumpte quede sobre la taula.

Obert el torn d’intervencions el Sr. MONTESINOS, portaveu d’UV, diu:
“Simplement de funcionament, a tots menys a mi.”

El Sr. GIL, com a representant de Segregació del Port, diu: “Celebre, Sr.
Castelló, que haja pres aquesta decisió, que és la que li apuntem per part de Segregació
del Port, crec que ha sigut intel·ligent aquesta postura i aconseguirà que hi haja molt de
consens a l’hora de definir les aportacions d’aigua a les grans empreses, jo li recorde
que la primera en la llista ha de ser SIDMED, i vull que tinguen en compte una cosa,
SIDMED ha passat d’un milió de tones a dos i té reconeguts uns cabals i crec que en
cap moment han d’oblidar-se, no estem en contra que FENOSA i al camí de la Mar 1 i 2
i la Vallesa se li done aigua però per damunt de tot per com està d’antiga la petició de
SIDMED, es contemple jo crec la primera o almenys que vagen conjuntes i agafades de
la mà l’aportació que ha d’anar a SIDMED i a les altres grans empreses, des de l’any 92
i 94, estan les peticions fetes de SIDMED a la Confederació i s’esmenta amb molta
claredat els cabals, igual que els ha esmentat FENOSA per als polígons industrials i el
de la regasificadora, per tant, espere, i estic d’acord amb el que ha fet, i per descomptat
celebre que hagen pres eixa decisió.”

El Sr. CRISPÍN, portaveu del Grup Municipal Socialista Progressista, diu: “Per
preguntar què és el que ha passat des de la Comissió d’Urbanisme passada, que dit siga
de passada es va convocar d’una manera precipitada dilluns a les 8 del matí per portar
ací un tema que nosaltres apuntàvem allí que era de la suficient importància com per
estudiar amb més deteniment pels altres grups polítics, no se’ns va fer cas i ara em
sorprèn que hàgem de venir al ple i en el mateix ple es retire, no em sorprèn perquè ací
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el que ha passat cal dir-ho amb claredat és que en la Comissió d’Urbanisme el Bloc votà
a favor de concedir eixos 250 litres per segon a ENFERSA, la quarta part de tot el que
teníem concedit pel parlament espanyol l’any 87, el Bloc li ha donada l’estirada
d’orelles corresponent al regidor que estava en aquella comissió i senzillament com que
l’equip de govern ja no sembla que pot garantir els 13 vots avui perquè ha estat
intentant-ho fins a última hora, em consta que ha estat intentant-ho fins a última hora
entre alguns partits de l’oposició, no és el cas del PSOE, naturalment, al qual
lògicament no ha vingut a cridar a la porta perquè ens sembla absolutament impossible
nostre consens, el nostre acord en aquest tema, absolutament impossible, sembla que
com que pot perdre el tema, el retira, però en absolut ha de veure res amb açò ni en ares
del consens ni de tenir en compte les necessitats futures que puga tenir l’Ajuntament, o
siga el municipi de Sagunt quant a quina política d’assentaments industrials volem, si
volem una empresa sola que es bega tota l’aigua o volem moltes empreses que tinguen
un consum moderat i que lògicament hi haja un teixit més resistent als avatars
econòmics, etc., això no ha primat en absolut perquè ara es vinga ací i es retire en el Ple,
jo el que li pregue al Sr. Castelló i per extensió a la resta de membres de l’equip de
govern és que quan l’oposició faça una proposta amb una certa dosi raonable, des d’un
punt de vista objectiu, no polític, com és en aquest cas, que l’estudien amb més d’afecte
de què el fan, és a dir, no és el no perquè ho diu l’oposició, jo crec que a ningú se li
ocorre que una empresa com FENOSA, que primer es presenta a l’Ajuntament dient que
es depurarà l’aigua del mar i que no consumirà ni una gota d’eixe metre cúbic que ens
va costar molt aconseguir als qui el portàrem ací, no a vostès precisament, al Partit
Socialista, a qui li parla que estava assegut llavors en eixa taula, que vinga FENOSA i
una vegada sembla que ja ha ficat el cabet per ací diga no, ara resulta que com que he
fet comptes i m’ixen uns cèntims més barat l’abastiment d’eixe metre cúbic que
depurar-me-la jo del mar, ara vull aigua i vull la quarta part de tota l’aigua que teniu per
a generar 200 llocs de treball i que agafe l’equip de govern, d’aquest equip de govern
nostre i es pose ferms i al primer temps de la salutació, però és que fins aconsegueixen
en la Comissió que fins al Bloc els secuende, naturalment hi ha hagut estirada d’orelles,
com no hi haurà estirada d’orelles, senyors meus, si això no es pot sostenir, jo estic
desitjant, Sr. Castelló, que em convença, desitjant no, desitjant saber com va a
convèncer-me en eixa Comissió en què lògicament tractarem aquest tema perquè jo com
a regidor i els meus companys de Grup canviem el nostre vot i decidim hipotecar la
quarta part només de l’abastiment que tenim destinat per part del Parlament espanyol a
Sagunt per al seu desenvolupament present i futur perquè l’aigua és una clau per al
desenvolupament, sense aigua no hi ha desenvolupament, així que mesurarem molt bé
què és el que preteníem nosaltres en aquella Comissió, mesurarem molt bé què fem amb
ella perquè, repetisc, va costar moltes colpets de peu i moltes reunions l’any 85-86
perquè al 87 finalment al juliol apareguera el Boletín Oficial del Estado en el qual un
Parlament socialista amb un govern municipal socialista ací concedira a Sagunt un
metre cúbic d’aigua per segon, així que administren-lo bé vostès.”

El Sr. ALCALDE diu: “Com sempre, Sr. Crispín, vostè aprofita qualsevol
situació, després quan s’escolta i coses així, per fer els judicis de valor que vulga,
efectivament és la Llei 30 de juliol de 87 i previsions d’aigua perquè en aquest equip de
govern afortunadament hi ha un del 98 i hi ha un altre del 2000 on vénen i es tenen en
compte totes les necessitats, el mateix que vaig dir en alguna altra ocasió, les necessitats
del municipi fins a l’any 2015 i si és cert i li ho dic a alguns pobles de la Baronia i de
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les Valls, que eixa Llei 30 de juliol de 87 diu clarament amb destinació al consum urbà
industrial en l’àrea de Sagunt, i no parla del Camp de Morvedre ni de cap de les altres
zones, però, en fi, a vegades escoltar porta damunt açò.”

El ponent, Sr. CASTELLÓ, diu: “Sr. Crispín, vostè que sempre demana guant
blanc per a l’oposició, jo crec que en aquest cas així s’ha fet, com en molts altres casos,
en els quals quan han demanat que es quede sobre la taula algun tema per part de
l’equip de govern i d’aquest delegat s’han deixat, però vostè sembla que estiga ficat ja
en campanya electoral i que vol ficar rebombori, i li diré algunes coses molt claretes, i
és que segur que del que avui ha dit ací en el Ple i del que han dits vostès en la premsa
aquests dies arrere es retractaran dins d’un parell de setmanes o tres, segur, segur, segur,
per exemple, però, clar, que és més que possible que el Partit Socialista sí que patrocine
que una sola empresa es porte un quart del metre cúbic, que és més que probable que sí
que es faça amb el vot favorable del Partit Socialista, que sí, se li ha llevat el somriure,
és que no el veig, se li ha llevat, per què segueixen dient coses del tipus que FENOSA
consumirà un quart del metre cúbic, és mentida i vostès saben que és mentida, perquè
altres coses no però el Sr. Vidal sí que es mira els papers, saben que és mentida i que
per a planta de 1.200 megavats l’estudi que hi ha és de 105 litres no és de 200 i escaig,
això és mentida però vostès en base a repetir la mentida i en base que no es contrasta la
informació en algunes ocasions, si em permeten els de la premsa, perquè van dient coses
i vostès van anant i van fent la mentida cada vegada més gran i sembla que siga cert,
però no, és mentida Unió Fenosa demana per al polígon químic la desena part del metre
cúbic, això és cert, Sr. Crispín, mire’s l’expedient, se n’adonarà, hi ha altres empreses
que sí que tenen sol·licitat 260 litres del metre cúbic, clar que n’hi ha, però també li dic
una cosa, jo d’aquest tema m’assabente la setmana passada i tenim pendent fer un
informe sobre l’assumpte, per veure les possibilitats de suport o no suport, d’estudi, i
això en bona mesura és el que implica, a part dels comentaris del Sr. Gil, que ens posem
a veure eixe tema amb tranquil·litat i a veure què és el que succeeix, per a si a veure si
com ell diu aquestes peticions es poden portar de la mà, si els informes així ho
aconsellen, però vostès no, vostès a tensionar, que es creuen que és una bona fórmula
per aconseguir vots encara que siga en les primàries, perquè saben que els altres els
tenen absolutament perduts, i diu que tenim impossible el consens amb vostès en aquest
tema, llavors per a què vol que el deixem sobre la taula, llavors per què em diu el Sr.
Vidal ahir ací fora que hem de parlar sobre aquest assumpte, llavors per què quan li dic
avui que el vaig a deixar fora em diu que hem de parlar sobre aquest assumpte, hem de
parlar o no hem de parlar, es pot consensuar amb vostès o el que vostè diu, no es pot
consensuar aquest tema amb el PSOE, vostès s’autoexclouen, home, per favor, eixe és
el tarannà democràtic del Partit Socialista d’aquest Saló de Plens, i què farem amb els
PAI que hem aprovat que vostè també ha aprovat, què farem amb Camí a la Mar 1 i
Camí a la Mar 2 i amb el polígon de la Vallesa que està en marxa, i amb la prolongació
Ucosa, és que no és aigua per a Unió Fenosa, és que és aigua per a 2 milions de metres
quadrats que l’Ajuntament de Sagunt ha tramitat i que hem imposat com a condició que
es paguen ells la instal·lació i que siga la forma d’abastir-se d’aigua d’eixos polígons,
com que és impossible l’acord, però si l’han aprovat vostès alguns, què volen generar
responsabilitat de cara a l’Ajuntament, no hi ha possibilitat d’acord amb vostès, no hi ha
problema, segur que hi ha grups polítics que sí que volen entrar en aquest tema, a
negociar-lo, inclòs el Sr. Montesinos, estic segur que sí, estic convençut, Sr. Vidal,
vostès s’autoexclouen, no hi ha problema, menor treball, sincerament els dic que per
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exercir de màxim partit de l’oposició estan posant el nivell molt baix, que si li sembla
que la via de la confrontació, que la via de la crispació és l’adequada estan absolutament
equivocats i el que els dic: no passarà ni un mes i vostès es contradiran amb els seus
vots i amb els seus actes a qüestions que aquesta setmana i que avui han dit ací.”

El Sr. GIL, com a representant de SP, diu: “Paraula que jo açò no pensava que
portaria polèmica, creia jo que en deixar-lo sobre la taula aconseguiríem arribar a
debatre-ho i deixar-ho un poc més clar del que està, això és el que jo he intentat en
plantejar que, bo, he aconseguit reunir-me amb el Sr. Castelló i ha tingut al final
l’amabilitat que ens poguérem reunir i parlar de l’assumpte i crec que ha valgut la pena
arribar a un acord i dir no aprovem açò avui, el deixem sobre la taula i el parlem entre
tots, Paco, eixa ha sigut la postura que jo he aconseguit amb els senyors de l’equip de
govern, llavors a mi em sembla que és interessant que puguem asseure’ns en una taula i
que puguem debatre tots, crec que no és una qüestió de 13 vots, parle com parlàvem
l’altre dia de veure si podíem negociar més àmpliament açò així pensava jo que estàvem
actuant, no una part dels regidors, jo entenia que érem tots, crec que el Partit Socialista
és el que en principi dóna el pas a aconseguir el metre cúbic, bo, si esteu implicats des
del principi des de l’any 85, estareu ara fora d’aquesta qüestió, jo crec que no, és una
qüestió molt important, del metre cúbic veurem al final el que ens queda, perquè val la
pena que siga una cosa d’acord amb tots, jo espere que siga així, que al final ens
asseguem tots i puguem negociar alguna cosa que té una importància capital al
municipi.”

El Sr. CRISPÍN diu: “Hi ha un refrany castellà del centre de l’Estat espanyol,
supose que el coneixeràs, per motius obvis, Castelló, que diu que el que se pica ajos
come, i la veritat és que jo no sé on està la crispació per cap banda, he constatat un fet,
he preguntat què ha passat entre la Comissió fet corrent a les 8 del matí perquè durara
10 minuts perquè és preceptiu abans de venir al Ple, d’un tema que mereixia reflexió,
estudi, veure’l per tots els angles i què ha passat, que el Bloc en aquella Comissió va dir
que sí i després hi ha hagut estirada d’orelles i ha dit que no i no tens 13 vots, és el que
ha passat, perquè aquest matí has anat al despatx de Marcel·lí en dues ocasions almenys
a intentar aconseguir els seus vots i com que no els has aconseguit el deixes sobre la
taula, bo, eixa és la meua interpretació, la meua interpretació, si no explica’m per què
no el deixes sobre la taula el dia de la Comissió, en campanya electoral, t’agradaria estar
a tu, Alfred, però sembla que en el teu partit les coses no van per eixe camí, per molt de
temps, en el teu partit et posaran si et designen amb el dit i, si no, no et posaran, per més
que dimitisques d’una Comissió després d’una altra, a veure si crides l’atenció, perquè,
xic, sembla que no et van molt bé les coses, jo no sé, et diré una cosa, encara no he
decidit si vaig a presentar-me o no a unes eleccions primàries, no ho he decidit, però si
ho decidisc és perquè puc fer-ho en el meu partit, tu ni tan sols això, per tant no faces
acudits d’una cosa que el que t’havia de fer és avergonyir com a polític i com a
demòcrata que se t’ompli la boca, i per favor no em dónes tu lliçons de democràcia, no
me les dónes tu, potser una altra persona sí, però tu no, entesos, Alfred, si et molesta ja
et dic, potser hauria de canviar-te d’activitat perquè dius a la gent mentidera amb una
facilitat esbalaïdora, quan el que no ha dit ni una sola veritat ets tu, no has dit ni una
sola veritat, quan parles de FENOSA i parles dels 100 litres per segon parles de la
meitat de la planta que lògicament és el que hi ha ara sobre la taula, i no parles que al
mig de les dues places es posaran les dues unitats, home, i estem parlant dels 200 litres



71

per segon, però em dóna exactament igual, fixa’t, et negue la major em dóna igual 200
litres per segon perquè és doble burrada que 100 litres per segon que és una burrada,
doncs sí el 10 per cent em segueix semblant una burrada, i del que faré jo quan no sé
quina empresa que tu sabràs, perquè la veritat és que m’has deixat absolutament
aclaparat, jo no sé quina decisió prendré que encara ara no sé què he de prendre, jo no sé
quins contactes tens tu amb les altes esferes del meu partit per a no sé quina empresa li
votarem quan el portes ací perquè es consumisquen 250 litres, doncs no ho sé, xic, si
potser és una empresa que resolga definitivament tota la desocupació de la comarca i és
una empresa que dóna molts milers de llocs de treball, naturalment que sí que votaré
però seguiré oposant-me a consumir 250 litres per segon, la quarta part de tot el que
tenim disponible perquè una empresa genere 200 llocs de treball, em sembla que és una
barbaritat, personalment em sembla que és una barbaritat i jo almenys les dades que tinc
ací, Alfred, les dades que tinc ací, que són les teues dades que jo açò no m’ho he tret de
cap part, açò està en el teu expedient, si el sé llegir diuen exactament el següent quan
FENOSA es dirigeix a l’Ajuntament amb un avantprojecte del que farà el 21 de
novembre de 2000, punt 5.2.3.6, sistema de tractament d’aigua bruta quan està
justificant les necessitats diu, llig textualment: per al subministrament d’aigua de serveis
i aigua d’aportació al cicle es realitzarà una captació en el mateix càntir de presa de les
bombes de circulació aquesta captació alimentarà una planta de desalació d’osmosi
inversa en la qual es produirà aigua de qualitat acceptable per als serveis principals de la
planta, protecció contra incendis, regs, llavats, etc., d’acord, ací no m’he inventat jo això
de la planta desaladora, ho diu FENOSA, en els vostres papers MOVILINER, filial de
FENOSA agent urbanitzador del polígon i pel que s’ha vist també dels altres dos, té
alguna cosa a veure perquè demana per tots ací, diu, demandes d’aigua bruta a mitjà i
llarg termini, ho diu ací, no m’ho invente jo, ho dic perquè si estan malament les dades
és una altra qüestió, diu polígon industrial Port Sagunt, cabal mig 208 litres per segon,
cabal punta 208 litres per segon, planta regasificadora 14, cabal punta 14, total
subministrat per la canonada d’ús exclusiu per Unió Fenosa 222 litres per segon, per a
això dit siga de passada es farà una canonada de mig metre de diàmetre
aproximadament, lògicament per mig metre de diàmetre, una canonada caben aquests
litres o algun més, per tant, i per a la resta de polígons parla subministrat per la
canonada d’ús exclusiu per als restants polígons 99 litres per segon de cabal mig amb un
cabal punta de 346’5, els seus papers, les seues notes, els seus nombres, i els d’Unió
Fenosa i no els del Grup Socialista que el que fa és posicionar-se en funció, en aquest
cas, dels documents que vostès ens aporten en l’expedient i algun que podem anar
agafant per ací en funció de la sagacitat d’algun dels membres del nostre Grup.”

El ponent, Sr. CASTELLÓ, diu: “Sr. Crispín, açò tampoc me ho invente jo,
demandes d’aigua bruta, Sagunt 1 curt termini Sagunt 104, Sagunt 1 i 2 llarg termini
208, això és el que diu vostè, a vostè li consta, per premsa almenys, que Unió Fenosa ha
renunciat a fer el segon cicle, per tant el que es té en consideració són els 104 litres,
volen els 104 litres, es calcula la canonada estrictament i està en l’informe dels tècnics
municipals, estrictament per als 104 litres d’Unió Fenosa, calculant-se posteriorment la
resta de polígons les necessitats d’aigua bruta i d’aigua potable, no vulguem enganyar,
per tant, l’assumpte dels 104 litres o dels 108 litres acabe d’una vegada haja quedat
conclòs, espere, així com vostè diu que mai li donaria a una empresa un quart del metre
cúbic,  jo li dic que en segons quines condicions i segons els drets que tinga, Sr. Crispín,
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ja es llegirà l’expedient quan vulga i veurà que açò és normal jo el deixe sobre la taula i
si vol votar-lo sobre la taula perquè l’estudiem tots, doncs bé, si no vote en contra.”

El Sr. ALCALDE diu: “Només dir i reiterar que revisaré l’aigua i que a part del
metre cúbic per segon que ens ve de la conca Xúquer-Túria, la font de Rovira, el pou de
Sabató, la Pedrera, el polígon industrial aporten aproximadament i poden aportar 0’611
metres cúbics per segon a part del canal de Soneja que com saben són 0’225 metres
cúbics per segon, les previsions del creixement de la població fins al 2015 des de l’any
50, en estudi ve realitzant-se i va coincidint i en l’estudi s’havia contemplat la totalitat
de les indústries i polígons industrials que hi ha al municipi de Sagunt, i si només ens
abastírem del metre cúbic per segon el consum seria aproximadament 406 litres per
segon o 0’406 metres cúbics per segon, per això la reserva que va sol·licitar SIDMED al
seu dia i per això que podia cobrir també aquestes necessitats, no obstant el ponent amb
bon criteri i després d’escoltar altres grups polítics, ha sol·licitat que quede sobre la
taula.”

Durant el debat, la Sra. Martínez abandona momentàniament la sessió.

Sotmesa a votació aquesta proposada, el Ple de l’Ajuntament, per 24 vots a favor
de PP, Bloc-EV, Grup Mixt, PSOE, SP i UV, i 1 abstenció de la Sra. Martínez (en
aplicació de l’art. 100.1 del ROF), ACORDA: Deixar l’assumpte sobre la taula.

En aquests moments la Sra. Martínez es reintegra a la sessió.

8 EXP. 23/02. PROPOSICIÓ APROVACIÓ ALTERACIÓ QUALIFICACIÓ
JURÍDICA I CESSIÓ DE TERRENYS A CONSELLERIA DE SANITAT PER A
CONSTRUCCIÓ NOU CENTRE DE SALUT

Sotmès a votació, d’acord amb el que estableix l’art. 82.3 del Reglament
d’Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les Corporacions Locals, per
unanimitat es ratifica la inclusió de l’assumpte en l’ordre del dia.

D’acord amb escrit remès per regidor delegat d’Urbanisme, la Conselleria de
Sanitat s’ha compromès a la construcció d’un centre de salut al nucli del Port de Sagunt,
en ser coneixedora de la necessitat que presenta aquest municipi d’un nou centre
sanitari.

És necessària la cessió per aquest Ajuntament a aquesta Conselleria dels terrenys
necessaris per portar a terme la construcció del nou centre de salut.

Aquest Ajuntament és propietari d’una parcel·la de 4.294’846 metres quadrats,
ubicada a la Unitat d’Actuació B-3 del PERI núm. 1, situada a l’illa E-6, amb façana al
c/ Sagasta i a la zona verda de vianants, afrontant al nord amb el c/ Sagasta, al sud amb
zona verda de vianants, a l’est amb zona de vianants i a l’oest amb zona verda de
vianants.

Aquests terrenys estan qualificats en l’Inventari de Béns i Drets com a Béns de
Domini Públic-Servei Públic, i qualificats com a ús dotacional públic
Santiari/Assistencial, com a conseqüència de l’aprovació definitiva del Projecte de
Reparcel·lació del Polígon B-3 del PERI núm. 1, efectuada per acord del Ple de la
corporació de data 28-01-99.
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Tractant-se d’un bé demanial, a l’empara del que preveu l’art. 5 del Reglament
de Béns de les Entitats Locals, els béns de domini públic són inalienables,
inembargables i imprescriptibles, serà necessària l’alteració de la qualificació jurídica
d’aquests per procedir a la seua cessió, i que l’alteració de la qualificació jurídica
requereix expedient en què s’acredite la seua oportunitat i legalitat i informació pública
durant un mes, conforme a l’art. 8, del Reglament de Béns de les Entitats Locals.

A l’empara del que preveu l’art. 109.2 d’aquest Reglament, en concordança amb
el 79 del Reial Decret Legislatiu 781/86, de 18 d’abril, els béns immobles patrimonials
no podran cedir-se gratuïtament, excepte a entitats o institucions públiques i per a fins
que redunden en benefici dels habitants del terme municipal.

En aquest cas, la cessió dels terrenys es fa a la Conselleria de Sanitat, per a la
seua destinació a la construcció d’un centre de salut, per la qual cosa són obvis els
requisits que es tracta d’una entitat pública i que redunda en benefici dels habitants
d’aquest terme municipal, sent la col·laboració que a això aporta aquest Ajuntament, la
cessió dels terrenys municipals necessaris per a la seua ubicació.

L’art. 109.1) del RBEL preveu la necessitat d’autorització de l’òrgan competent
de la comunitat autònoma quan el valor del bé excedisca del 25% dels recursos ordinaris
del Pressupost, la qual cosa no es produeix en aquest cas, i en tot cas, conforme a
l’apartat 2) del mateix precepte, requereix donar compte a l’autoritat competent de la
comunitat autònoma.

Respecte a la necessitat prevista en l’art. 110.e) del RBEL, de dictamen tècnic
que acredite que els terrenys no estan compresos en cap pla d’ordenació ni són
necessaris per a l’entitat local, cal indicar que, l’informe de l’arquitecte municipal
acredita que els terrenys tenen la qualificació de dotacional públic sanitari/assistencial,
amb la qual cosa la ubicació d’un centre de salut és plenament compatible amb aquesta
qualificació, a la qual cosa cal afegir que, conforme a l’informe emès per la Direcció de
Secció del Departament d’Urbanisme, la construcció d’un centre de salut suposaria
l’execució de les previsions del planejament, amb la qual cosa l’esmentat requisit
s’entén plenament complert.

És competència del Ple de l’Ajuntament l’alteració de la qualificació jurídica
dels béns de domini públic, així com la cessió de béns a altres administracions
públiques, article 50.14 del Reglament d’Organització, Funcionament i Règim Jurídic
de les Entitats Locals, en concordança amb el 22.1) de la Llei 7/85, RBRL.

Per a les alteracions de qualificació jurídica i cessions gratuïtes de béns a altres
administracions serà necessària la majoria absoluta del nombre legal de membres de la
corporació, d’acord amb l’article 47.3.K i L) de la Llei Reguladora de les Bases de
Règim Local.

L’art. 110 del RBEL exigeix, també, el vot favorable de la majoria absoluta del
nombre legal de membres de la corporació per a la cessió gratuïta de béns, prèvia
instrucció de l’expedient d’acord amb els requisits que s’assenyalen.

Obert el torn d’intervencions, el Sr. ADÁN, diu: “Perquè veja el públic que no
tot a l’Ajuntament és com en el punt anterior, en aquest punt sí que he d’agrair la
predisposició que hi ha hagut per part del Partit Socialista, per Segregació del Port,
Esquerra Unida i pels sindicats mèdics, en l’acord aconseguit quant a la ubicació de la
parcel·la a cedir a la Conselleria per a la construcció del nou Centre de Salut, vam tenir
una reunió dilluns passat i ens va permetre arribar a un acord ampli respecte a aquesta
ubicació, es va explicar les característiques de la parcel·la a cedir per part de la
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corporació i es va veure que realment es casava precisament els informes dels tècnics
amb les inquietuds dels grups polítics i dels sindicats per tal com aquesta parcel·la era la
més idònia, em referisc a això en relació al fet que la parcel·la que cedim disposa d’una
superfície de 4.300 metres quadrats quan el que se’ns demana per la Conselleria
aproximadament és uns 2.000 metres quadrats de planta per al Centre de Salut, per
l’accessibilitat de la parcel·la, aquesta parcel·la ubicada aproximadament en el B-3 del
PERI 1 és a dir darrere de la paret Noguera és perfectament accessible a través de l’av.
Camp de Morvedre i per l’av. Alcalá Galiano, carrer Alcalá Galiano, bulevar Alcaldá
Galiano, a més perquè el tràmit és absolutament senzill, la cessió és immediata i no cal
anar a cap expedient d’expropiació, no cal procedir a cap rectificació del planejament i
els costos per a l’Ajuntament són zero, la cessió es fa gratuïta a la Conselleria i no hem
d’expropiar, aquesta agilitat ens permet automàticament amb la col·laboració plenària
d’avui després dels tràmits administratius d’exposició pública i tal el que la Conselleria
tinga a la seua disposició ja el solar per construir el Centre de Salut i a més hi ha annex
a la parcel·la un altre dotacional municipal, dotacional educatiu que ens permetrà dotar
d’aparcament el Centre de Salut fins que eixe dotacional si és procedent es destine a una
altra cosa, també es va passar per comissió, crec que va ser el dilluns o el dimarts, no ho
recorde, i es va fer una esmena d’addició per Segregació del Port respecte al fet que
instar a la Conselleria perquè una vegada tinga la parcel·la cedida, perquè com més
prompte millor agilite els tràmits per a la construcció del Centre de Salut, insistisc agrair
la predisposició de tots perquè trobem un acord respecte al tema aquest i demanar-los
per descomptat que voten a favor de l’expedient.”

El Sr. ALCALDE diu: “Simplement dir que en l’expedient ve una esmena
introduïda per la senyora Martínez i acceptada en la Comissió, i perquè ho sàpiga tot el
Ple.”

El Sr. CIVERA, portaveu del Bloc: “Simplement per dir i felicitar la rapidesa i
clarividència de les persones que han intervingut perquè açò es realitze amb rapidesa,
com tot el món sap era una demanda dels treballadors de la sanitat, també per la
població del Port de Sagunt, i com no podia ser d’una altra manera també pels polítics,
estava reflectit això en xifres, i per descomptat també per les autoritats sanitàries del
poble, això només es va detectar es va portar al plenari també però abans havia passat
per la Comissió de Govern i ràpidament comencem a treballar i tot i que la demanda que
se’ns va fer des de les instàncies sanitàries sobre la idoneïtat del lloc que consideràvem
més correcte que s’acostara més al mar per tal que eixe Centre de Salut poguera atendre
la zona marítima i sobretot el personal que fa ús de la platja a l’estiu, i com no teníem
res respecte d’això jo pense que s’ha trobat un lloc que és excepcional, magnífic perquè
està en un centre de desenvolupament del nucli del Port molt important, d’un carrer que
nosaltres tenim el plaer d’haver col·locat, d’una avinguda al Mestre Villar, i que compta
amb suficient espai perquè allí s’alce el segon Centre de Salut amb aparcaments,
circulació rodada però també de vianants; per tant, felicitar tots els qui han participat en
açò i perquè ben prompte es veja materialitzat.”

La Sra. MARTÍNEZ, portaveu de Segregació del Port, diu: “En la mateixa línia
que el meu predecessor, felicitar-lo, Sr. Adán, per la promptitud que ha portat el tema i
perquè a més ha sigut amb el consens dels sectors que estaven implicats, esperem que
aquesta celeritat de l’Ajuntament en la dotació del solar es corresponga amb les
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declaracions de promptitud del conseller de Sanitat, a veure si és possible que enguany
es tramite i es puguen iniciar les obres.”

El Sr. CRISPIN diu: “Des del Grup Socialista destaquem la importància i la
necessitat de la construcció d’un nou Centre de Salut al Port de Sagunt com així ho
demostra la nostra trajectòria en la defensa de la sanitat pública, fet aquest que
s’evidencia en la presentació en el Ple del passat 29 de novembre d’una moció pel Partit
Socialista junt amb Unió Valenciana i Segregació del Port recollint les reivindicacions
de les organitzacions sindicals de l’àrea de salut núm. 3, UGT i CCOO, sent aprovada
per unanimitat per aquest Ple per donar així resposta a les necessitats d’infraestructura
bàsiques de salut per a Sagunt, el Grup Socialista votarà que sí a la cessió de terrenys a
la Conselleria de Sanitat per a la construcció d’un Centre de Salut però estarem vigilants
en el desenvolupament i seguiment d’aquest expedient, perquè com tots vostès coneixen
en el debat del pressupost de la Conselleria de Sanitat de l’any 2001 aquesta mateixa
proposta va ser rebutjada pel conseller de Sanitat Serafín Castellano, això sí, en la
següent visita a Sagunt, en la següent visita d’aquest conseller uns mesos després
d’aprovat el pressupost de la Generalitat es va comprometre públicament amb l’alcalde
a la seua construcció, no serà una altra promesa electoral a les quals ens té acostumats el
Partit Popular de les que després no es compleixen o s’eternitzen, Sr. Alcalde? Com
tantes altres, el farem, farem tots els anys, farem i anem posposant la inversió per això,
Sr. Alcalde, l’instem que es prenga interès i no dorma el projecte als calaixos d’ací i no
permeta que s’adormen en els de la Conselleria perquè que sapiguem avui no té
consignació pressupostària i això, la consignació pressupostària, és el que realment
defineix la voluntat política del gestor, del qui en té la responsabilitat, medie amb la
Conselleria una consignació pressupostària per a la realització del projecte, contacte
amb el seu partit a la Comunitat Valenciana i complisca’s l’acord plenari de 30 de
novembre de 2001 perquè no siga novament una cortina de fum que no solucione els
problemes sanitaris de l’àrea de salut.”

El Sr. CASTELLÓ, portaveu del PP, diu: “Hi ha una cosa que es complirà i que
és previ a l’acord electoral que és el programa del Partit Popular en matèria de salut,
perquè dèiem que calia fer un nou Centre de Salut al nucli del Port, ves i l’anem a
complir el programa electoral i llija’s vostè les actes del Ple on es va aprovar eixa moció
i s’adonarà com ja vam dir que nosaltres ja el portàvem en el programa i que ja estàvem
realitzant gestions des de feia temps perquè es portara a efecte i no farà falta que li
explique el tema de com es financen obres concretes o partides genèriques en els
pressupostos de la Generalitat, no farà falta que li ho explique perquè açò sembla la
història d’aquest Ajuntament, sempre que ens diuen és que no hi ha partida per fer açò o
per fer això, és que hi ha unes partides genèriques per escometre inversions i el que
seria ximple i seria lligar-se de peus i mans per part de la Generalitat, seria posar
partides específiques per a cada cosa que calguera caminar fent modificacions de crèdit
cada dos per tres, allò lògic és posar partides genèriques i el conseller vingué ací i va dir
que hi havia consignació per realitzar-lo i que s’anava a encarregar el projecte bàsic,
s’anava a encarregar el projecte d’execució per realitzar-lo el més prompte possible, per
això no tenim cap inconvenient a votar a favor l’esmena de SP en la qual es redunda
sobre eixe tema que el més prompte possible, i a poder ser enguany es comence
l’execució, caldrà fer el projecte bàsic d’execució, traure la licitació si es pot iniciar
enguany, que s’inicie enguany, clar que sí,  però això de fer esmenes dient que es faça
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un Centre de Salut al Port amb una consignació, de quant, que on està el projecte bàsic,
és un poc demagògic, la qual cosa no és demagògica com tornem a veure és el programa
del Partit Popular que ja contenia eixe punt inclòs dins del programa de sanitat i que
com veurem s’ha complert en la legislatura.”

El Sr. MONTESINOS, portaveu d’UV, diu: “Simplement una observació, dir
que per damunt de tots està l’interès general, que estem d’acord com tot el món que és
interès de tots però no se si val la pena comentar-ho o no comentar-ho, anem a votar-lo
afirmativament, però el meu grup no va estar invitat o no ens va arribar la notificació
d’aquesta reunió i crec que no faltem a cap acte o a cap reunió ni a cap esdeveniment
que se sol portar a l’Ajuntament, per tant no estàvem notificats i no vam poder assistir,
però, bo, ens alegrem de la notícia i la recolzarem, per descomptat.”

El Sr. CRISPÍN, portaveu del Grup Municipal Socialista Progressista, diu: “La
veritat és que m’ha semblat sentir un autèntic exabrupte per part del Sr. Castelló, supose
que haurà sigut un lapsus, perquè això de dir que seria ximple per a la Generalitat posar
el que farà d’un any per a un altre perquè això li permet més joc, senta, la veritat és que
se m’han posat els pèls de punta, això que en un pressupost hi haja un calaix de sastre i
que després el govern vaja fent les coses com li vinga, la veritat és que això es carrega
el concepte dels pressupostos almenys en l’etapa democràtica jo crec que els
pressupostos i el Parlament Valencià que és on s’aproven perquè els que sí que tenen el
poder i representen el poble, no el govern, sinó el poble, s’asseguen ací tinguen
l’oportunitat de controlar en què es gasten els diners, si tenim un calaix de sastre en què
estan tots els milions ací i després el qui governa se’ls va gastant segons li vinga en
gana, em sembla que això és una barbaritat, jo crec que no haurà volgut dir això, però és
el que ha dit el Sr. Castelló i a més em mirava amb suficiència, doncs que santa Llúcia li
conserve la vista si pensa això perquè en això també estic en absolut desacord amb el
Sr. Castelló, en això i en moltes més coses, lògicament de contingut ideològic,
difícilment podem asseure’ns en la mateixa taula en política el Sr. Castelló i jo com que
no canvie de tarannà i també bona part de la seua filosofia. Respecte al costum de
complir els programes electorals el Partit Popular, la veritat és que no he pogut per
menys que somriure i recordar la ciutat del cine i tantes altres coses que no ve al cas
repetir, les hem repetit durant, ple després de ple, ací estan les promeses i tots els anys,
això sí que cal reconèixer-los que tots els anys fan les mateixes coses perquè com no les
fan els anys anteriors, tots els anys les faran, ho deia jo abans en l’últim punt, en el punt
anterior farem, farem, farem, fixe’s, són vostès els que més faran entre tots els partits
polítics perquè estan sempre instal·lats en l’anem, a veure si alguna vegada van tallant
alguna cinta però d’algun projecte en què vostès hagen tingut la promoció inicial i
l’execució.”

El Sr. ADÁN diu: “No pensava jo que aquest tema suscitaria debat però el Sr.
Crispín estarà d’acord amb mi que aprofita qualsevol ocasió per a, si ho fem ho fem
malament i si no ho fem com no ho fem també ho fem malament, i en aquest cas, vostè
podrà dir el que vulga però l’equip de govern, el Partit Popular, està complint amb el
repte que al Port de Sagunt hi haja un Centre de Salut, eixe és el primer pas i això és
inqüestionable, respecte al que hem fet i el que farem i espere que durant molts anys,
quan vulga discutim en el ple el que des de l’equip de govern s’ha fet des de fa sis anys
amb dades objectives, pessetes per inversió i parlarem, no es pot vendre sempre la ciutat
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del teatre, la ciutat del cine el Don-do i la història, ja està bé, perquè vostè el que no fa
mai és parlar del que hem fet, s’oblida dels poliesportius, s’oblida dels Pomals, s’oblida
de moltíssimes coses, clar, el que fem, mai l’esmenta sempre va al que no hem fet que a
més mai ens competia a nosaltres perquè el Don-do ja em dirà vostè el que és, per tant
insistisc no entenc en un tema com aquest en què jo comence felicitant que ens hàgem
posat tots d’acord aprofita i la mossegada, la mossegada perquè, clar, el Partit Popular
promet i després no compleix, doncs no s’equivoca, promet i compleix i el veuran
vostès com l’aniran veient els ciutadans. Respecte al comentari del Sr. Montesinos,
vaja, jo vaig ser invitat a eixa reunió pels sindicats, no va ser una reunió de l’equip de
govern ni dels grups polítics, la van convocar els sindicats i espere que en eixe tipus de
qüestions ens llevem un poc la careta política i pensem en el ciutadà i ens deixem de
debats estèrils que el que interessa és fer coses i eixe tipus de polèmiques deixar-les per
a altres fòrums.”

El Sr.  ALCALDE diu: “Sembla que ens anem a congratular tots i efectivament
és una bona elecció dins dels dos, tres dotacionales que havia previst per a açò, el
repartiment d’habitants al nucli i districte quart del Port, efectivament els districtes 8, 9,
10, 11, 12, 13, 14, 15, 16, 17, 18, 19, 23 i 24 per la part que cada un hem aportat perquè
ix un repartiment aproximadament d’uns 20.000 habitants del total que figuren dels
37.000 i escaig al districte quart, després l’elecció és sense cap dubte molt bo perquè
permet, encara que té facilitat de comunicació, facilitat d’aparcament, l’ideal és que els
ciutadans puguen arribar a peu i estiga a curta distància i reuneix la zona elegida eixes
condicions, per tant crec que ens podem congratular, perquè Baladre, que forma part del
districte 3, tindrà també la seua solució en un futur.”

El regidor delegat de Patrimoni comunica que en comissió informativa es va
incloure una esmena d’addició a la proposició, a proposta de SP, que figura en el
dictamen com a punt 8è de la part dispositiva, que literalment diu:

“VUITÈ: Que d’acord amb les manifestacions abocades públicament pel
conseller de Sanitat, s’inste aquest perquè enguany s’inicien els tràmits necessaris per a
la iniciació de l’execució de les obres necessàries per a la construcció del Centre de
Salut.”

Sotmesa a votació aquesta esmena, és aprovada per unanimitat.

Per tot això, incorporada l’esmena aprovada a la proposició de la Secció de
Patrimoni, amb l’informe de la secretària general per substitució, i amb l’informe de
l’interventor, el Ple de l’Ajuntament, per unanimitat, ACORDA:

PRIMER: Alterar la qualificació jurídica dels terrenys de propietat municipal
sitis al polígon B-3 del PERI núm. 1, sòl dotacional E-6, de bé de domini públic a
patrimonial, per tal com la construcció d’un nou centre de salut acredita, suficientment,
la seua necessitat i oportunitat.

SEGON: Aprovar, inicialment, la cessió gratuïta a la Conselleria de Sanitat, de
la Generalitat Valenciana, la superfície de 4.294’846 m2, sitis a la Unitat d’Actuació B-
3 del PERI núm. 1, tenint aquesta cessió com a fonament col·laborar amb
l’administració autonòmica, a la prestació d’un servei públic, el fi de la qual redundarà
de forma clara i evident en benefici dels habitants d’aquest terme municipal, previ
compliment dels requisits establerts en l’art. 110 del Reglament de Béns de les Entitats
Locals.
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FINCA QUE SE CEDEIX:
- Dotacional sanitari/assistencial, amb una superfície de 4.294’846 m2.
- Límits: Nord: C/ Sagasta.
                  Sud:   Zona verda de vianants.
                  Est:    Zona de vianants.
                  Oest:  Zona verda de vianants.
- Inscripció en el Registre de la Propietat de Sagunt, a favor de l’Ajuntament de Sagunt
al tom 2228, llibre 586 de Sagunt 2a, foli 24, finca núm. 44456. Inscripció 1a.

TERCER: Els terrenys revertiran, automàticament, a aquest municipi si en el
termini de cinc anys no es destinen al servei públic previst.

QUART: Sotmetre a informació pública l’expedient, per termini d’un mes en el
Butlletí Oficial de la Província, en compliment del que disposa l’apartat f) de l’article 8,
del Reglament de Béns de les Entitats Locals, respecte a l’alteració de la qualificació
jurídica i 110.1 f) del mateix text normatiu, respecte a la cessió gratuïta del terreny.

En el cas que no es formule cap al·legació, s’entendrà aprovada definitivament
l’alteració de la qualificació jurídica del bé i la seua cessió.

CINQUÈ: Donar compte d’aquesta cessió de béns a la Conselleria de Justícia i
Administracions Públiques de la Generalitat Valenciana, atès que no es requereix cap
autorització en no excedir el valor del bé objecte de cessió (387.575’35 €, és a dir,
64.487.113 pessetes.) del 25 per 100 dels recursos ordinaris del Pressupost anual de la
corporació-, art. 109 del Reglament.

SISÈ: Donar de baixa en l’inventari de béns municipals, pendent d’aprovació,
els terrenys que són objecte de cessió.

SETÈ: Facultar l’alcalde per a la formalització dels oportuns documents públics.
VUITÈ: Que d’acord amb les manifestacions abocades públicament pel

conseller de Sanitat, s’inste aquest perquè enguany s’inicien els tràmits necessaris per a
la iniciació de l’execució de les obres necessàries per a la construcció del Centre de
Salut.

9 PROPOSICIÓ UV SOBRE GESTIÓ FALLES DES DE LA FUNDACIÓ
MUNICIPAL DE CULTURA. EXPTE. 16/02-M

Sotmès a votació, d’acord amb el que estableix l’art. 82.3 del Reglament
d’Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les Corporacions Locals, per
unanimitat es ratifica la inclusió de l’assumpte en l’ordre del dia.

Llegida la proposició, que diu:
“Al llarg d’aquesta legislatura, estem assistint a un continu enfrontament entre el

regidor de Cultura, recolzat per l’equip de govern municipal, i les falles. L’origen
d’aquest es va iniciar amb la decisió del responsable de Cultura de traure les falles de la
Fundació Municipal de Cultura, on s’havien enquadrat des de la creació de l’esmentat
organisme autònom per ser part fonamental de la cultura saguntina i valenciana. A partir
d’aqueixa data, el regidor de Cultura ha pretès aconseguir que les falles foren
considerades com a manifestacions festives, encara que les comissions falleres són
entitats culturals, posant tota classe d’imposicions i traves a qualsevol petició de la
Junta Local Fallera de Sagunt que pretenguera consolidar les falles com a manifestació
cultural.
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En aquest sentit s’emmarca la greu decisió del regidor de Cultura, amb el suport
de l’alcalde i la resta de membres del govern municipal per part de les falles, encara que
com ha quedat demostrat no existisca cap impediment que prohibisca aquest ús.

Per tot això, i a fi d’acabar d’una vegada per sempre amb aquest enfrontament
irracional, el Grup Municipal d’Unió Valenciana planteja al Ple de l’Ajuntament la
següent proposta d’acord:
PRIMER: Que l’Ajuntament reconega les falles com una manifestació cultural
fonamental del municipi de Sagunt.
SEGON: Tornar tota la gestió municipal en relació amb les falles a la Fundació
Municipal de Cultura.
TERCER: Notificar aquest acord a la Junta Local Fallera i a les comissions que la
integren”.

Obert el torn d’intervencions, el ponent, Sr. MONTESINOS, diu: “Vull saber, hi
ha hagut una esmena a l’anterior punt de Maribel, no?, de Segregació del Port, no s’ha
votat, està inclosa o no està inclosa?”

El Sr. ALCALDE diu: “Ve el dictamen des de la Comissió, per això ho he dit
des del principi, no s’ha presentat, ací venia ja dictaminada per la Comissió, la Comissió
ja l’havia admès, era per si algun regidor no havia tingut coneixement d’això.”

El ponent, Sr. MONTESINOS, explica: “El tema és reconeixement del Ple de
l’Ajuntament que les falles són cultura i han de ser gestionades des de la Fundació
Municipal de Cultura, i diu el següent: “Al llarg d’aquesta legislatura, estem assistint a
un continu enfrontament entre el regidor de Cultura, recolzat per l’equip de govern
municipal, i les falles. L’origen d’aquest es va iniciar amb la decisió del responsable de
Cultura, de traure les falles de la Fundació Municipal de Cultura, on s’havia enquadrat
des de la creació de l’esmentat organisme autònom per ser part fonamental de la cultura
saguntina i valenciana. A partir d’eixa data, el regidor de Cultura ha pretès aconseguir
que les falles foren considerades com a manifestacions festives, encara que les
comissions falleres són entitats culturals, posant tota classe d’imposicions i traves a
qualsevol petició de la Junta Local Fallera de Sagunt que pretenguera consolidar les
falles com a manifestació cultural.

En aquest sentit s’emmarca la greu decisió del regidor de Cultura, amb el suport
de l’alcalde i la resta de membres del govern municipal per part de les falles, encara que
com ha quedat demostrat, no existisca cap impediment que prohibisca aquest ús.

Per tot això, i a fi d’acabar d’una vegada per sempre amb aquest enfrontament
irracional, el Grup Municipal d’Unió Valenciana planteja al Ple de l’Ajuntament la
següent proposta d’acord:

PRIMER: Que l’Ajuntament reconega les falles com una manifestació cultural
fonamental del municipi de Sagunt.

SEGON: Tornar tota la gestió municipal en relació amb les falles a la Fundació
Municipal de Cultura.

TERCER: Notificar aquest acord a la Junta Local Fallera i a les comissions que
la integren”.

El portaveu del Bloc, Sr. CIVERA, indica: “En primer lloc lamente una vegada
més açò, sens dubte creat i fomentat per la gent interessada en alguna cosa més i d’una



80

cosa distinta al que és el foment del valencianisme i les falles. En la part expositiva diu
barbaritats només amb la finalitat que en les actes no quede constància com si ací
assumírem les coses que diuen, doncs que reflectisca almenys el que s’atén a la realitat.
Diu aquest senyor i aquest grup: “Al llarg d’aquesta legislatura (en perfecte castellà,
evidentment) estem assistint a un continu enfrontament entre el regidor de Cultura,
recolzat per l’equip de govern municipal, i les falles”. Mire, Manolo Civera no està
enfrontat amb ningú i menys amb les falles. Enfrontar vol dir fer front, vol dir encarar-
se contínuament amb algú per alguna cosa que no estàs d’acord amb ell, jo mai, en res
m’he enfrontat a les falles, mai he dit res en contra del que fan les falles, i en moltes
coses podria haver dit però no ho he fet, per tant, l’enfrontament el veurà qui el veja,
segurament perquè té una perspectiva que no és la meua, jo torne a repetir, no m’estic
enfrontant a ningú, i tampoc crec que l’equip de govern. L’exemple més evident d’açò
és que des que estem nosaltres, les falles, en recursos humans, en recursos
d’infraestructures, en recursos econòmics, han augmentat moltíssim més del que en
altres moments, en altres legislatures s’ha fet. Per tant, que es faça vostè ressò d’aquest
enfrontament com a mínim el que està dient és una mentida. Segurament, potser, és
possible que vostè el repetisca com un lloro, perquè ho sent, però jo no tinc la culpa
d’això, vostè està en representació del poble i sembla que siga mentida que vinga amb
aquests arguments. En la segona qüestió diu: “L’origen d’aquest es va iniciar amb la
decisió del responsable de Cultura, de traure les falles de la Fundació Municipal de
Cultura”, mire, traure, jo ni trac ni fique, està clar?, qüestió de falles ni trac ni fique.
Quan jo em vaig fer càrrec de la Delegació de Cultura vaig intentar arreglar, organitzar
el Departament en benefici del que és la cultura i ara ho explique, les àrees que no
estaven definides, que jo entenia que havia d’atendre la Fundació Municipal de Cultura,
i que lògicament les falles podrien i haurien d’estar millor ateses en un departament
específic que tractaren el que són, cultura popular, la cultura popular és la part
possiblement més important de la cultura perquè és l’origen mateix, i açò com fan en
altres pobles hauria, lògicament, de ser tractat en una delegació que a més ja estava feta,
ja estava organitzada, que és la delegació de festes. Jo l’única cosa que vaig intentar és
que per coherència i per beneficiar les mateixes falles, es fera eixe tipus d’organització.
Per tant, traure com diu vostè, jo no sé quin sentit pot tenir traure, jo no trac ni fique les
falles en cap part, jo simplement intentava organitzar en bé de l’Ajuntament, del
municipi, i en bé de les falles la responsabilitat que tenia municipal per la votació de les
últimes legislatives. I puc explicar encara un poc més, mire, la Fundació Municipal de
Cultura encara per culpa d’aquell assumpte que vam tenir hi ha en la cultura que mereix
atenció, per dir-ho d’alguna manera, hi ha una sèrie de qüestions que a partir de les
persones o de les institucions ciutadanes és difícil orientar-les, fer una orientació
política de la política municipal, és per això per exemple que el principi de la
il·lustració, com és l’ensenyament, es fan des d’instàncies públiques, m’entén?, en
l’actualitat allò que ja està aconseguit, tot i que va com va, que l’escola pública
aconseguisca l’ensenyament per a tots, açò s’ha aconseguit en determinades
manifestacions culturals com són la literatura, el teatre, la música, les arts gràfiques, no
sé si vostè m’acaba d’entendre, i hi ha altres que lògicament perquè estan arrelades a la
societat com són les festes, no necessiten una política municipal que les incentive,
perquè elles mateixes tenen un procediment, una forma de fer, que són les tradicions, i
això és el que s’ha de mantenir i potenciar, però que no necessiten política municipal, i
en això venia la meua idea, açò ho he explicat un muntó de vegades. Jo pense que és
molt fàcil d’entendre però vostè segurament no ho entén de cap manera, o el seu grup,
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llevat que tinga evidentment un altre interès, que és el que jo crec que té, que és
embolicar les coses, marejar, fer populisme barat per veure de quina manera recull vots.

I per tercera diu: “A partir d’eixa data, el regidor de Cultura ha pretès aconseguir
que les falles foren considerades com a manifestacions festives”; escolte, les falles
abans que el president de la Fundació de Cultura, o Manolo Civera, tinguera
representació en aquest Ajuntament, i no sols les falles, ja eren festes des de l’inici de la
civilització occidental, o és que vostè es creu que estaven esperant que vinguera jo ací
per fer que les falles foren manifestacions festives?, però, açò en quin cap cap?, açò són
vertaderes barbaritats, afirmar açò, el que llija vostè aquesta proposició, d’ací a uns anys
i estudie objectivament el que deien els regidors s’avergonyiran de les persones que
diguen açò com a representants del poble, lamentaran que aquest poble tinga aquests
representants que no saben aquestes coses tan elementals, açò és de tercer de bàsica, els
xiquets estudien que la cultura d’aquest país, en les festes populars són les falles, açò ho
diuen fins als llibres de tercer i vostè creu que he vingut jo aquí per considerar com a
manifestacions festives les falles. Jo no entenc res, aquest senyor sembla que no entenga
res del que diu. I després diu: “posant tota classe d’imposicions i traves a qualsevol
petició de la Junta Local Fallera de Sagunt que pretenguera consolidar les falles com a
manifestació cultural”, mentides totals i absolutes, jo no m’he oposat en absolut a les
falles, sí que m’he posat però per col·laborar, jo he treballat en una falla, no sóc faller,
però he treballat, he escrit per a les falles, i en tot el que m’han demanat, però per què
no ho he de fer?, jo en contra del faller no he fet res, s’encaboten a explicar açò una
vegada i una altra, segurament per dir mentides, a veure si alguna cosa queda, però no
sé a qui han de convèncer, a mi per descomptat no.

Després vostès com sempre, com que escriuen com escriuen, jo al final no se si
això és el que pensen o és que el que pensen no saben escriure-ho, o és que escriuen tan
malament que diuen aquestes barbaritats, diu: “que la Junta Fallera de Sagunt, tot allò
que pretenguera consolidar”, i després en la primera proposta diu “que l’Ajuntament
reconega les falles com a manifestació cultural”. Escolte, si reconeixem, és que ja estan
consolidades, o és que vostè no sap el sentit de les paraules?, després diu, que jo he
impedit consolidar. Si jo impedisc consolidar és que no estan consolidades, i després
diu, que es reconega com són de fonamental. Total, Sr. Montesinos, mire, no insulta qui
vol sinó qui pot, i vostè el nivell aquest és tan baix, que sincerament el context ja ho he
dit perquè quede constància en les actes, però és tan baix el nivell que no sé. D’açò sí
que m’agradaria que quedara constància en el Ple, està consultant un diccionari, si
l’haguera consultat abans, si és un diccionari enciclopèdic li explicarà molt bé el que és
cultura, perquè, perdone, li diré una última cosa, com si fóra un xiquet d’escola, dir que
les falles són cultura és una obvietat, senyor meu, vostè comprèn que fórem per ací
contínuament dient per exemple que el formatge és un aliment, que la cadira és un
moble, vostè no entén que el concepte aquest és més extensible i amb menys extensió;
naturalment que les falles són cultura, però com no seran cultura, senyor meu?, però
aquest que tipus d’argument és? Vostè no compte amb mi per a açò, i per descomptat,
les falles compten amb nosaltres, amb l’equip de govern per anar endavant, però no per
a anar cap a arrere, i per anar amb millor companyia, perquè si la companyia que porten
és com la de vostè no sé on arribaran.”

La Sra. MARTÍNEZ, portaveu de Segregació del Port, assenyala: “A mi em
sorprèn el tema del Sr. Civera, vegem, vostè planteja que les falles passen a la Fundació
de Cultura, ell sempre ha reivindicat que són cultura i això no ho discutim ningú,
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haguera sigut interessant que haguera vingut avalada per la Junta Local Fallera aquesta
proposta, però tota la problemàtica de les falles s’ha suscitat per l’ús de l’Auditori. Jo
conec els convenis que té vostè signats, i la corporació amb la Conselleria i amb els
sectors implicats, i ací no s’impedeix, llevat que hi haja voluntat política, Sr. Civera,
que s’use l’Auditori. Jo el vaig sentir al Canal 7 amb el Sr. Candel dient que això era
impossible, això no és així, vostè esmente descaradament i li ho dic públicament, i si
vol muntem una comissió o que es veja en una comissió eixos convenis a veure si és
veritat o mentida el que estem dient els uns i els altres. Li ho dic així de clar. Estem
debatent una moció, nosaltres formularem una esmena a la moció d’Unió Valenciana, i
és que les falles tinguen accés a l’Auditori. I sí que ens agradaria i li ho anem a
preguntar en precs i preguntes, vostè es va comprometre amb la Junta Local Fallera a
donar una solució, i l’equip de govern, doncs, Sr. Alcalde, entre altres preguntes li
preguntarem quines gestions està fent de cara a solucionar l’ús de l’Auditori per la Junta
Local Fallera i per les falles. Eixe és el quit de la qüestió, si les falles volen tornar a la
Fundació de Cultura nosaltres no tenim cap problema a aprovar, però volem afegir eixa
esmena, és a dir, que se viabilitze l’ús de l’Auditori per a les falles, que crec que és el
tema fonamental de debat i el que ha suscitat eixa qüestió, i sense perjudici d’això que
el Sr. Alcalde ens informe al Ple per què va adquirir eixe compromís públic davant dels
25 regidors i davant dels representants de les falles, a data d’avui quina gestió ha fet o
ha deixat de fer?”

La representant del Partit Popular, Sra. MURCIANO, diu: “Permeta’m que li
diga, Sr. Montesinos, que el Partit Popular sempre ha considerat les falles com una
manifestació cultural del nostre poble valencià. Les falles són història i tradició en el
nostre cas història i tradició de Sagunt, que conformen tot un llegat de cultura popular
amb una base àmpliament arrelada en la nostra societat. La cultura, Sr. Montesinos, a
més de ser el resultat o efecte de conrear els coneixements humans i d’afinar-se per
mitjà de l’exercici de les facultats intel·lectuals de l’home i de ser un conjunt de mitjans
de vida i costums, coneixements i graus de desenvolupament artístic, científic, industrial
en una època o grup social, a més d’això és el conjunt de les manifestacions en què
s’expressa la vida tradicional d’un poble, i això, Sr. Montesinos, no és que ho diga el
Partit Popular, sinó que ho diu el Diccionari de la Reial Acadèmia de la Llengua
Espanyola. Pensa vostè, estimat col·lega edil, que el Partit Popular és tan atrevit com
per esmenar-li la plana als acadèmics de la nostra llengua espanyola?, creu vostè que
imbuïts pel sopor que espenen certes al·lucinacions de determinats personatges que els
agradaria ser igual d’il·lustres que els acadèmics de la llengua espanyola, el Partit
Popular de Sagunt seria tan, no sé com definir-ho, segurament tan inconscient com per
determinar que els artistes fallers no formen part de la cultura artística valenciana o que
les obres de teatre que realitzen les falles en cada un dels seus casals no són part de la
nostra cultura teatral, o que eixos concursos de pintura que realitzen les comissions
falleres, no contribueixen a l’impuls de la nostra cultura?, i podria relatar-li molts més
fets, actuacions i actes, que es realitzen en les falles o en el seu entorn i que formen part
i contribueixen a impulsar, ampliar i enriquir la cultura del poble valencià i saguntí. No
s’equivoque ni confonga els termes, Sr. Montesinos, ningú excepte ments abruptes
poden pensar que les falles no són part de la nostra cultura, i molt menys el partit a què
represente, el Partit Popular. Una altra cosa, Sr. Montesinos, és que vostè mitjançant
aquesta argúcia dialèctica, i no vull pensar que de forma retorta, pretenga donar-li la
volta a la qüestió, i aquesta moció que vostè planteja tinga una punta de llança
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enverinada i no perseguisca l’objectiu que sembla. Volguera pensar que de veritat a
vostè li preocupa realment la cultura i les falles, perquè si pensara una altra cosa, Sr.
Montesinos, si pensara que vostè utilitza les falles només amb l’única intenció política
de posar l’equip de govern en una tessitura de contradiccions, en una postura de
confrontació que utilitzant i manipulant les falles perseguira la ingovernabilitat del
consistori, llavors, només llavors, si creguera que utilitza les falles només com un
instrument per obtenir vostè un rèdit polític li diria que la demagògia, el vampirisme
polític i la manipulació d’un col·lectiu com les falles, no fa una altra cosa que definir el
grau ínfim de la categoria del polític que el pretén. Mire vostè, Sr. Montesinos,
Maquiavel utilitzava arguments polítics i no preguntes entenebrides pel dubte de la
demagògia per aconseguir els seus fins, però això té poc a veure amb vostè, veritat, Sr.
Montesinos? Una altra cosa és i vull pensar que vostè no està d’acord que en la
delegació de festes que jo assumisc amb l’honor que això comporta i amb la
responsabilitat del que permet la llicència de fer gala, seguisquen ubicades les falles,
però això, Sr. Montesinos, són altres calces, estic segura que si vostè tinguera la majoria
de vots que li permetera ser l’alcalde de Sagunt, vostè no ho permetria, clar error i flac
favor per a les falles, a més que deixaria en mal lloc el president Fundador del seu partit,
Sr. Vicente González Lizondo, qui no sols va mantenir a València les falles en la
delegació de fires i festes, sinó que a més com vostè molt bé coneix les va potenciar.
Però, estimat company, comprenga que vostè no és el responsable del consistori i potser
mai ho siga, i comprenga que aquest equip de govern es va dotar d’una forma i
estructura que va ser aprovada per la majoria dels seus regidors, per la majoria
representativa dels ciutadans i ciutadanes de Sagunt, que vostè no estiga d’acord fins
pot semblar normal, però encara així en la seua moció tampoc ens deixa clara el perquè.
Estimat company i regidor, i per acabar i no allargar-me més en la meua intervenció,
només em queda suggerir-li amb el major dels respectes, això sempre, algunes coses,
llija’s el Diccionari de la Reial Acadèmia de la Llengua, bega de les fonts literàries de
Blasco Ibañez, oblide’s de voler-se semblar a Maquiavel, i amb un poc de sort
plantege’s seriosament si algun dia podria ser l’alcalde de Sagunt, i si arriba a pensar
que sí, és que el plantejament igual que el que vostè ens ha presentat avui amb aquesta
moció està molt, però que molt equivocat.”

En segon torn de paraula, el ponent, Sr. MONTESINOS, diu: “La veritat és que
el Sr. Civera m’ho posa prou fàcil el tema, el tema és molt fàcil i molt senzill,
lògicament cal buscar el difícil de la situació, en aquest cas del Bloc i del Partit Popular,
és una situació molt complicada i sobretot no complicada per part del Bloc perquè el
Bloc ho té clar, és la capseta quadrada i no té problemes, li dóna igual. Però el PP ho té
complicat d’explicar, però ara li ho comentaré a la Sra. Elionor, portaveu en aquest
tema. No parlaré amb l’agressivitat que parla Civera, perquè lògicament està molt més
nerviós que jo, jo estic tranquil perquè estic plantejant un tema de lògica, de coherència
i que pràcticament una gran part de la població està d’acord amb la moció que estic
presentant en aquests moments, per això mateix em dóna eixa garantia, eixa seguretat i
eixa tranquil·litat de parlar com parle, i no amb eixa crispació que vol generar en aquest
hemicicle. Comença dient, lamentar el tarannà, el tarannà, és una moció, estem en una
democràcia, la presente, vote que no i s’ha acabat. Crec que tot el món coneix el seu
tarannà, sectarista al 100%, sectarista, eixe és el seu tarannà, el meu per descomptat no
és sectarista, jo sí que admet molts més suggeriments i propostes de qualsevol grup
polític, vostès no, tarannà, perquè eixe és el seu tarannà i el meu n’és un altre. Diu vostè
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que no està enfrontat a ningú, ho ha dit així textualment, faça una volta per les
Cavalcades, a Sagunt el dissabte passat i el dissabte que ve al Port, i s’adonarà vostè
amb qui està enfrontat, segur que en falles se’n va de vacances, se’n va les Rambles, a
Barcelona, estic convençut però ací segur que no està. Diga’m vostè si no està enfrontat
o mire les visites que tenim periòdicament del món faller a aquest hemicicle, abarroten
l’hemicicle, i no estan en contra de mi, ni del PSOE, ni de Segregació, estan en contra
de vostè, sobretot, dels que el recolzen per descomptat també, però sobretot de vostè
que porta endavant el tema, si això no és enfrontament, és una altra cosa, no sé el que
serà, però per a mi és un enfrontament clar i innecessari.

Diu vostè que ni fica ni trau, realment això sí que és un problema, encara que no
és el meu, que el que vostè fa és organitzar, que està organitzant, mire vostè, l’única
cosa que organitza i crea és crispació, crega-s’ho, li ho dic de veritat, amb sinceritat,
vostè l’única cosa que crea o que organitza és crispació a més no poder. A més crec que
mai en la història de la democràcia s’havia generat en aquest Ajuntament una crispació
com la que hi ha del Sr. Civera, el Bloc, amb el món faller, crec que mai, jo no ho
recorde. I per justificar-se de l’única cosa que ens parla és de les seues virtuts en la
Fundació Municipal de Cultura, eixa és la justificació, cosa que no entraré a debatre-la,
estudiar-la, si és bo o roín, això seria un altre debat, una justificació que jo sóc molt bo
en el que faig, perquè no crec que siga una bona justificació, però és que alguna cosa cal
dir, i eixa és la justificació, que ell és el millor en cultura i que ho fa meravellosament
bé, ja el valorarem en una altra ocasió, crec que no és el moment i no entraré en eixa
dinàmica. Parla també d’avergonyir-se d’ací a uns anys, avergonyir-se, estic molt
orgullós d’haver nascut en aquesta terra, no tinga cap dubte, molt orgullós, sóc valencià
al 100% i potser moltes de les motivacions que em generen o que em crec per estar en
aquesta línia defensant aquest projecte d’Unió Valenciana, potser en el fons els
culpables siguen vostès, mira per on. Sincerament, crec i li ho dic amb tota sinceritat del
món que estan equivocats de residència, crec que s’han equivocat de residència. Quant a
l’esmena de SP efectivament és un tema que l’anem a acceptar, la proposta nostra recull
l’altre, si s’aprova la moció, lògicament les falles en cultura tenen més accés a
l’Auditori, però no està de més a posar-ho més clar encara. Quant a l’exposició que
m’ha fet Elionor, sincerament després d’aquest meravellós i ben dit escrit, el problema
que tenen vostès i ho pot pintar com li done la gana, i a valencià i a faller crec que no
em guanyarà ningú perquè jo he sigut molts anys entre altres coses, el problema que
tenen vostès és el pacte de govern que tenen amb aquests socis del Bloc, eixe és el
problema, això és molt difícil de justificar, vostè ha fet ací una oratòria teòrica, però una
cosa és la teoria, mire, una cosa és la teoria i una altra és la pràctica. Les coses es
demostren practicant-les i no dient-les, i el que estan parlant vostès de no aprovar aquest
tema és teoria, practiquen-lo. No em parle de majories en aquest municipi perquè no
entraré tampoc en eixa dinàmica, no em parle de majories perquè potser es porta alguna
sorpresa, potser no tot l’equip de govern està d’acord amb el que aquests senyors volen i
crec que ni tan sols vostès, el que passa és que han de tragar, eixe és el problema. Li
contestaria entre el que era festes i cultura, però, bo, no ho vaig a dir, en una altra
intervenció li faré una valoració i una comparació, de per què açò està en festes i per
què açò està en cultura, entesos?”

El portaveu del Grup Mixt, Sr. CORTÉS, assenyala: “La veritat és que sentint
les persones que han intervingut cada vegada tinc molts més dubtes. Crec que l’oposició
té l’obligació d’alguna manera ha de fer públic i notori quins són els nostres errors, i
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lògicament jo crec que a ningú se li escapa llevat que no estiga en aquest món que tenim
un greu problema amb el món de les falles, un problema que ve donat perquè no hi ha el
filing eixe que ha d’haver-hi, entre Civera, que conste que jo a Civera l’aprecie com a
amic i company, i el món faller, i això és una realitat, i qui no ho vulga veure, és perquè
està cec i no val venir ací llegint un manifest o dient que s’està fent política baixa o com
vulga anomenar-la. Jo crec que tenim un problema i jo esperava que se li donara una
solució, tot el món parla de les falles com el col·lectiu cultural i festiu més important de
la nostra població, tot el món parla, en aquest cas, Civera, dels diners que li hem
incrementat, i possiblement siga cert, jo no entraré ací, pense que sí, però jo també li
deia a Civera que a vegades açò és com els pares amb els fills, no sols valen els diners
sinó que també fa falta tant o més que els diners a vegades l’afecte, i tal vegada, jo crec
que no hi ha una bona relació entre el president de la Fundació de Cultura i el món
faller. I per tant jo crec que hauríem de posar una solució a eixe problema i no ens torne
a ocórrer el que ens va passar fa ja 9 o 10 anys amb García i Felipe, cobraven un milió,
els vam pujar 6 milions i pel museu faller ens vam enfrontar a tot el col·lectiu faller
quan era molt senzill en comptes d’haver dit un no rotund, com es va dir en aquell
moment, era molt senzill haver dit quan tinguem disponibilitat de locals tindran el
museu, que és el que va fer el PSOE a continuació. Per tant, jo crec que la intel·ligència
està per a alguna cosa, no sé si en el PSOE, o no en el PSOE, però crec que la
intel·ligència està per a alguna cosa.

Per tant sí que vull acabar i diré una cosa que crec que no sé si és important o no,
però, Sr. Alcalde, per tema de lleialtat amb l’equip de govern, si vostè no posa solució a
aquest problema demà tindrà la meua dimissió al seu despatx.”

El Sr. CIVERA, portaveu del Bloc, manifesta: “Jo no sóc perfecte en absolut,
però el que sí que crec que sóc és una persona ètica, jo intente fer les coses el millor que
puc, i evite fins ara, jo pense que sempre, he evitat la demagògia i dir el més bonic i
quedar bé. Possiblement eixe és el meu defecte, que alguns interpreten que no sóc
polític, jo pense que la política no ha de ser demagògia, jo pense que la política ha de
ser l’anàlisi dels problemes concrets i donar solucions. Possiblement em faltarà, a mi,
Miquel Àngel, em faltarà afecte, em faltarà el que siga, jo no sé de quina manera es pot
demostrar més l’afecte a les falles quan els he donat tot el meu suport sempre, quan he
fet despeses que fins i tot no podia fer, quan personalment he dedicat el meu temps no
sols a escriure, cosa que em sembla que serè dels pocs regidors que han dedicat temps a
escriure i dignificar el contingut dels llibrets de falles, que és l’única cosa que sé fer, i
no sols açò, sinó que jo crec que des que jo estic col·laborant en la falla que estava
col·laborant, crec que dignifiquem també la missió dels llibrets, dignifiquem l’acabat, el
disseny, en la meua faceta el que jo he pogut aportar. Segurament jo m’hauré equivocat,
possiblement, però jo no sé de quina manera podria demostrar el meu afecte, però si
serveix com una dada, diré algunes coses a tots els companys, l’enfrontament de les
falles no és exclusiu de Manolo Civera, les falles es van enfrontar amb l’anterior
president de la Fundació Municipal de Cultura i el van nomenar persona no grata, les
falles es van enfrontar pràcticament amb tots els anteriors, i tu, Miquel Àngel, has
recordat el rebombori que es va armar al voltant del museu faller, que fins i tot una
persona tan volguda com Vicent Vayà va acabar molt malament amb ells en aquell
moment, el que vull dir és que alguna cosa passa, a part que Manolo Civera puga fer-ho
bé o malament, jo crec que ací estem per tractar els problemes amb una certa
objectivitat. Jo he dit públicament, i les falles ho saben, a part que el problema que
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diuen que tenen, tu ho saps, que jo els he dit i sóc la primera garantia de buscar-los una
solució, però lògicament una solució que no interferisca en els altres projectes culturals.
Si ara mateix per exemple les falles demanaren utilitzar sistemàticament el Centre
Cívic, possiblement interferirien que el Centre Cívic funcione com funciona,
possiblement i no sé si potser estaria la solució ací, si les falles ens demanaren utilitzar
per fer els seus actes massius, efectivament massius perquè hi va molta gent, el
Poliesportiu com van fer amb el karaoke, potser interferirien la programació i un altre
projecte, igualment cultural però en aquest cas esportiu. En qualsevol cas, ells han
comptat amb la nostra col·laboració en tots els sentits, i és més, des de l’equip de govern
estem treballant per portar endavant una qüestió que tot el món sap i ells són els primers
que ho saben, fins i tot ho reclamen com una iniciativa seua, em sembla bé, acceptaria
fins i tot que fóra una idea d’ells, que l’Ajuntament de Sagunt i concretament a la ciutat
de Sagunt, li falta un saló de convencions on siga possible al mateix temps que es faça
una representació o una presentació, que es faça un sopar, com a vegades s’ha utilitzat
el Belabarce, però potser amb més capacitat, i d’una forma menor formal. En qualsevol
cas que sàpiguen les falles que compten amb nosaltres.

Finalment vull dir-li a la Sra. Martínez que ací, si algú diu mentides, és ella.
Manolo Civera ha publicat, Manolo Civera no ha dit cap mentida, jo dic el que diuen els
convenis, i els convenis diuen que s’ha fet un Auditori, i està en la premsa publicat, per
a fer música, com és natural i obvi, que eixos convenis estan fets a tres bandes, la
Generalitat, l’Ajuntament i el Musical, a part de la col·laboració incondicional que és
qui més ha pagat, Bancaixa, i que lògicament el propietari d’eixe edifici és el Musical i
que el Musical renuncia a fer les seues activitats ací en eixe saló perquè hi ha una gestió
municipal, i ells el que diuen i pense que tenen tota la raó del món, és que si ací es fa
qualsevol tipus d’acte, els primers que han de fer-se són els d’ells, lògicament, amb la
qual cosa es fa incompatible no sols la programació de música a l’Auditori sinó també
el que altres institucions com són les falles, puguen fer-ho, perquè primer ells ocuparen
tot, com a mínim l’utilitzaran per assajar tots els dies. És a dir, darrere de la vostra
proposta o del que tu estàs dient, a mi em fa la impressió perquè en la política no hi ha
coincidències que en vosaltres hi ha un objectiu claríssim, i és carregar-se la
programació de l’Auditori de la Fundació Municipal de Cultura, eixe és el vostre
objectiu, a part de fer inviable possiblement els acords que hi ha.”

La Sra. MARTÍNEZ, portaveu de Segregació del Port, indica: “No volia crispar-
me, Civera, i vaig a intentar-ho. Jo t’he dit que menteixes i t’ho repetisc, els quatre, cinc
o sis, aquest senyor va dir al Canal 7, fixe’s vostè, es menteix conscientment quan un
tergiversa els fets, tergiversació dels fets i de la veritat, això és una mentida, allò altre és
un error, açò és una mentida claríssima, vostè es va atrevir a dir que després de 500
milions llargs de pessetes posats per aquesta corporació per a un edifici de titularitat
privada que la Lira rescindiria, si nosaltres en tenim l’ús, tenim eixe dret durant 30 anys,
vostè es va atrevir a dir que la Lira rescindiria, la Lira no pot rescindir llevat que
assumisca les conseqüències de tot eixe cost. És que ací es diuen unes barbaritats molt
grosses. Jo el que estic proposant és que se viabilitze l’ús de l’Auditori, nosaltres no ens
volem carregar la programació, ja t’has encarregat tu, Manolo, de carregar-te la música
al Port, que tu ets el que et carregues les coses, no els segracionistas, estem plantejant
que es pot viabilitzar l’ús de l’Auditori i en cap conveni està la prohibició expressa
d’altres usos culturals, i tu ho saps, i tu estàs utilitzant el text dels convenis per
tergiversar i t’atreveixes a dir la barbaritat que la Lira rescindirà, què va rescindir la
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Lira, el dret de l’Ajuntament de 30 anys?, què pagarà la Lira els quatre-cents i escaig
milions d’obres d’inversió, de la butxaca de tots nosaltres? Home, per l’amor de Déu,
no digues barbaritats, estàs tergiversant, i ací l’esmena la mantindrem, i em sembla
magnífic que vostè plantege el que ha plantejat perquè és qüestió d’obcecació, i si hi
haguera bona voluntat es podria solucionar el tema, Sr. Cortés, i ho hem dit, li
preguntarem al Sr. Alcalde quines gestions han fet, i en l’esmena figurarà que se
viabilitze l’ús de l’Auditori i és compatible com és compatible en un muntó de
municipis, i no diga vostè barbaritats legals com les que va dir al Canal 7 i ha repetit
ací.”

El Sr. ALCALDE diu: “El Partit Popular presenta la següent esmena de
substitució a la moció presentada per Unió Valenciana.”

La secretària general per substitució llegeix l’esmena: “Les falles valencianes,
expressió viva i popular d’un poble, són festes d’origen artesanal, sorgides i
perfeccionades a través del temps pel poble valencià, com a manifestació artística,
cultural i satírica expressades en les seues falles amb la singular plantà, exposades als
carrers i places de ciutats i pobles com a expressió festiva singular, tal com exposa el
mateix Reglament Faller de la ciutat de València, en l’article primer del seu títol
preliminar.

Segons expressa el reglament anteriorment esmentat, en l’article 38, la regulació
de l’activitat fallera, com a manifestació social eminentment festiva i cultural, és
competència municipal segons el que disposa la normativa vigent de règim local.

Els actes i festejos fallers tenen la consideració d’actes festius que se celebren
amb caràcter anual sota l’organització i supervisió de la Junta Fallera, sent aquests els
següents:

a) ‘Crida’.
b) Elecció de corts d’honor, falleres majors i les seues respectives exaltacions.
c) Exposició del ninot.
d) Cavalcada del ninot.
e) Cavalcada infantil del ninot.
f) Concurs de falles.
g) Ofrena de flors a la Mare de Déu dels Desemparats.
h) Ofrena floral a Sant Josep.
Dins de les activitats i altres actes, se celebrarà amb caràcter anual la

corresponent edició, sota l’organització de la Junta Fallera, de les següents activitats i
actes festius.

a) Campionat de truc.
b) Concursos literaris de teatre i apropòsits fallers.
c) Concursos de declamació en llengua valenciana.
d) Concursos de teatre en llengua valenciana.
e) Concursos de presentacions falleres.
f) Concursos de carrers adornats i carrers il·luminats.
g) Cavalcades del regne.
h) Entrega de premis.
i) Homenatges Sant Josep, mestre Serrano i Maximilià Thous.
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Per tot això, les falles són festes d’origen artesanal, creades i perfeccionades a
través del temps, pel poble, difonent i enriquint amb això, les seues manifestacions
culturals, tradicionals i folklòriques.

Per tradició i el seu propi origen, la celebració dels festejos fallers es realitzen en
honor del patriarca Sant Josep, havent aconseguit per la seua importància i repercussió
la consideració de Festes d’Art d’Interès Turístic Internacional.

D’acord amb això, i tenint en compte els Estatuts de la Fundació Municipal de
Cultura, l’objecte dels quals és la promoció de les instal·lacions que formen part del
patrimoni d’aquesta Fundació i dins de les encomanades; està facultada per realitzar tots
els actes que s’encaminen al compliment dels fins assenyalats anteriorment, i en
particular per:

a) Sol·licitar subvencions, auxilis i altres ajudes d’ens locals provincials
autonòmics o estatals  públics o particulars.

b) Formalitzar convenis i contractes de qualsevol classe.
c) Organitzar els serveis de la fundació.
d) Procedir a l’adquisició del material, estris, efectes i béns excepte immobles i

a la seua alienació quan siguen classificats d’excedents de rebuig o inútils.
Està clar que la FMC no contempla i no té competència per dirigir el govern i

l’administració municipal, que es tracta d’una competència de l’alcalde, sent
competència municipal en els termes de la legislació de l’Estat i de les comunitats
autònomes les activitats o instal·lacions culturals i esportives, ocupació del temps lliure,
turisme, etc., havent-se creat com a organisme autònom local la Fundació Municipal de
Cultura, com a forma de gestionar de forma directa els serveis públics municipals, ja
que l’adequat desenvolupament de les funcions de cultura així ho van aconsellar,
regulant-se la seua activitat pels estatuts que a l’efecte es van aprovar en Ple.

La constitució de les comissions de falles es realitzarà sota la forma jurídica que
lliurement estimen per determinar la seua personalitat jurídica.

Les falles formen part del patrimoni cultural valencià, en la seua qualitat de bé
immaterial del patrimoni etnològic, amb les seues creacions, coneixements i pràctiques
de la cultura tradicional valenciana, però la Junta Fallera, com a entitat constituïda a
l’empara de la Carta de Participació Ciutadana, gaudeix dels drets reconeguts en
aquesta, destacant el règim de subvencions decretat en aquella.

Per tot això, el Grup Municipal Popular presenta la següent esmena de
substitució, a la proposta d’acord presentada pel Grup Municipal d’Unió Valenciana,
per a la seua aprovació pel Ple de l’Ajuntament la següent:

Esmena de substitució:
PRIMERA: Que l’Ajuntament reconeix les falles com la major manifestació

cultural, artística i festiva de la Comunitat Valenciana, fet conegut en tot el món.
SEGON: Que d’acord amb tot el que s’esmenta anteriorment, a gestió municipal

per dirigir el govern i l’administració municipal, no és competència de cap organisme
autònom com puga ser la FMC, sinó de l’alcalde, en els termes de la legislació de
l’Estat i de les comunitats autònomes, mantenint-se les activitats festives i culturals
relacionades amb les falles com fins la data.

TERCER: Notificar aquest acord a la Junta Fallera i a les comissions que la
integren.”

El Sr. ALCALDE explica: “On diu l’alcalde, és les competències que diu
lògicament el ROF. Açò està tret totalment del VIII Congrés Faller, realitzat l’any
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passat i aprovat per l’Ajuntament de València el 22 del 2 de 2002, Junta Central Fallera,
competència municipals, pertany a la delegació de fires i festes, el títol preliminar i el
preàmbul totalment copiat d’allí, els articles 39, art. 62, art. 63, art. 1 del títol
preliminar, així com els del Congrés Faller Local que per descomptat està aprovat per
l’Ajuntament de Sagunt, ja que ací no s’ha presentat a pesar de portar un any. I d’acord
amb el ROF article 4.1.a, on es regulen les competències municipals i qui és competent
per a aquestes, així com els articles 21.1.a de la LRBL, Llei de Règim de Bases
Reguladora Local, l’art. 25.2.m., l’article 85.3.b, l’article 85.c., aquest del Reglament de
Serveis de les Corporacions Locals, i per adequar i poder transferir determinades
competències municipals a la Fundació Municipal de Cultura, lògicament calia
modificar pràcticament els Estatuts de la Fundació Municipal de Cultural, així en base
d’això serien els articles 86.2, i article 87 del Reglament de Serveis de les Corporacions
Locals. I d’acord amb els Estatuts de Cultura, els articles 1, i 3 de la Fundació
Municipal de Cultura. Avui en dia la Llei sense entrar, i en el recent Decret 5/2002, del
8 de gener del Govern Valencià, les competències perquè els jutges no distingeixen més
que d’acord amb les Lleis, saben els qui són els responsables i lògicament Cultura no
pot preparar determinades coses relacionades amb Policia Local, amb carrers, amb
il·luminació, amb delegacions d’eixe tipus, amb protecció civil, etc., etc., cada un les
seues competències, d’ací l’article 62 i article 63 que s’han regulat els actes que
precisament defineixen perfectament la competència municipal i els actes que
defineixen perfectament la competència de la Fundació Municipal de Cultura. De
cultura unes coses com així veníem establint-se, no hi ha cap problema amb les falles,
pot ser que hi haja problemes, però per la pregunta que m’ha fet la Sra. Martínez, els
vaig cridar, vam quedar als dos dies, i hem quedat de reunir-nos tranquil·lament sense
més després de passades les festes, perquè allò lògic és celebrar les falles, que a tots ens
agrada i a tots ens agrada participar, sense més i sense cap tipus de problema,
independentment que les falles com a part satírica i crítica realitzen i facen el que
creguen convenient. Hem quedat a reunir-nos posteriorment de falles. Jo crec que deixe
molt clar, el que és competència municipal i el que és competència de la Fundació
Municipal de Cultura, que no hi ha cap problema.”

El portaveu d’Unió Valenciana, Sr. MONTESINOS, diu: “Per tancar i per
començar aquesta última intervenció, vull dir-li i per donar-li un xicotet tint d’humor
que en aquests moments i futbolísticament, el Bloc 2 el Partit Popular 0, amb dos
autogols en pròpia porta, el primer que acaba de passar fa un moment en el tema que ja
s’ha comentat que ha generat polèmica, clar que genera polèmica perquè són situacions
contradictòries, era el tema d’urbanisme que anava la petició d’aigua a la Confederació
Hidrogràfica del Xúquer, Bloc 1 a 0 i la segona rotund el tema de les falles, 2, 0, perden
vostès, però és que són moltes golejades les que els fica el Bloc, són moltes golejades,
Sr. Alcalde. Sr. Castelló, prenga’s les coses d’una altra manera i, si no ho pot suportar,
doncs, bon vent. Molt breument, quant a la intervenció del Sr. Cortés, no em negaran,
ningú en aquest Ple, no m’ho podran negar i ho dic amb tota sinceritat del món que ha
explicat la situació amb tot l’afecte del món, Sr. Alcalde, i sense cap ànim de crispació,
en una situació complicada perquè és molt complicada la seua situació, m’estan
demostrant que estan tenint responsabilitat. Sr. Alcalde, ja està bé d’aquestes situacions,
d’engolir amb tot, amb tal de mantenir eixa situació i l’Alcaldia a tota costa, ja està bé,
Sr. Alcalde, jo crec que aquest poble es mereix una miqueta més que engolir amb tot el
que estan engolint vostès. El Sr. Civera ja comença a reconèixer que l’enfrontament ja
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no ve d’ara sinó que ve d’altres legislatures anteriors, ja està reconeixent que hi ha
enfrontament, clar que hi ha, senyors, no allarguen més aquesta penitència, aquesta
situació, és molt fàcil, es pot nadar contra corrent i de la forma que ho estan fent vostès,
jo crec que és increïble, i incomprensible. Quant als convenis, els convenis li
contradiuen de totes, totes, i no vull parlar de mentir, però li estan contradient de totes,
li deia vostè mentidera a Maribel i pràcticament Maribel li contestava pràcticament el
mateix. Vostè no s’ha fet valdre dels convenis, simplement els convenis li contradiuen
de totes, o siga que no sé qui menteix ací, i estan ací els convenis. Ara després els
llegiré. Quant a l’esmena que presenta el Partit Popular, lògicament és que és una
situació complicada per mantenir eixa forma d’actuar. És una clara estratègia política,
l’esmena, d’eixir feia endavant, per despistar d’alguna manera, intentar torejar el bou, i
amb els fallers perquè ja parlarem després de falles, i amb vosaltres perquè fiquem
aquesta esmena i a veure si passem el tràmit com siga i ens seguim mantenint ací, és
una clara estratègia política aquesta esmena. Quant a part d’eixa esmena que ens fan
referència, jo els faria, jo els comentaria el següent als senyors del PP, no ens val només
el reconeixement públic amb un escrit meravellós, no ens val, han d’admetre com ha
preguntat el Sr. Cortés la utilització i els accessos a qualsevol de les instal·lacions
públiques i culturals, han d’admetre-ho, un reconeixement públic em sembla magnífic,
però no és, això no és solucionar els problemes, han d’admetre, repetisc la utilització i
accessos a qualsevol de les instal·lacions públiques i culturals, i com a exemple podríem
poder i començar a valorar, seria molt llarg de valorar, seria un altre tema, com
m’expliquen la situació en què per exemple quant al Teatre Romà, està el Sagunt a
Escena, intervenen bombers, colla, protecció civil, creu roja, policia, intervé molta gent,
per exemple tenim també que caldria discutir molt la nit de Sant Joan, que si està en
cultura i no en falles, per què està en cultura i no en festes?, clar, és que és curiós,
podríem discutir per què el mercat medieval està en cultura i no en festes?, hi ha una
sèrie de contradiccions i exemples que podríem posar, i per què les falles no estan en
cultura i sí en festes?, clarament perquè no hi ha voluntat que així siga, tot tipus
d’esmenes són ganes de despistar, d’eixir endavant, de passar aquest glop que està
passant sobretot el Partit Popular perquè el Bloc ho té molt clar, li dóna igual el desgast
que tinga al carrer, l’assumeix, però el Partit Popular haurà de donar resposta també a
l’opinió pública que està abonant aquesta situació. Jo crec que el tema està molt clar, no
admetré eixa esmena perquè és llargíssima i en el primer punt coincidim, és el mateix,
teoria pura i dura. El segon lògicament desvirtua i no coincidim, és el punt fatídic que
preocupa al Bloc, amb eixe tema estaria tot resolt ací no hi hauria més manifestacions,
etc., etc., i el tercer és idèntic l’acord plenari demostrar-se’l a la Junta Fallera i a les
comissions que l’integren, el problema està en el segon punt que desvirtua la moció i no
la canviarem, és la nostra actitud, la nostra postura i mantindrem l’esmena de
Segregació del Port que d’alguna manera recull o amplia més la finalitat de tota aquesta
situació, de tota aquesta problemàtica generada i d’altra banda ens agradaria, ens
encantaria que el Grup Mixt fora valent i recolzara d’una vegada per sempre aquest
tema.”

El Sr. ALCALDE diu: “Jo reitere que amb les falles es va arribar a un clar acord
molt breu i molt bo, ja que tenim voluntat de resoldre tots els problemes, tinguen-ho
clar, i ells mateixos i bona prova d’això és que avui no estan ací, Sr. Montesinos, no han
vingut a recolzar-li la seua moció, tinga-ho molt clar. Reiterar el contingut de l’esmena
presentada és totalment dels congressos fallers recents, respectant totalment el seu
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articulat i el seu esperit, per tant no s’entén, quan es diu clarament el que és festa, el que
és cultura i el que depèn de l’ordenació municipal i de la Fundació de Cultura. Per tant
no tinga cap dubte, Sr. Montesinos, i senyors i senyores regidors, que indubtablement hi
ha una voluntat d’enteniment i que resoldrem tots els problemes com els hem resolt fins
ara, com hem aconseguit duplicar-los la subvenció fins al dia d’avui, se’ls ha duplicat la
subvenció en només quatre anys de 6 milions a 12 milions i escaig.”

El Sr. ALCALDE continua dient: “Jo crec i entenc que quan hi ha dues parts que
estan disposades a negociar i hi ha bona voluntat em sembla que és furtar una
possibilitat de negociar, perquè potser resulta que no és només eixe el problema, hi ha
algun altre que preocupa molt més i no s’ha plantejat ací, i potser es resol així, i de
l’altra manera, però en fi. Hi ha una moció presentada per Unió Valenciana i una de
substitució, i vostè dirà l’esmena a qual l’afig.”

El portaveu del Partit Popular, Sr. CASTELLÓ, diu: “Com a qüestió tècnica Sr.
Alcalde vam retirar l’esmena que hem presentat.“

La Sra. MARTÍNEZ, portaveu de Segregació del Port, assenyala: “Puc
presentar, Sra. Secretària, una moció in voce, si o no?, he plantejat que se’m deixara fer
eixa moció, he transformat l’esmena i he dit des del meu seient que era una moció
independent, es pot presentar una moció independent amb el text que jo he dit? Si vostè,
Sra. Secretària, em requereix la part expositiva jo li la dic, sense cap problema, però
l’alcalde ha inviabilitzat que es presentara com a moció.”

La secretaria general per substitució diu: “Vostè ha comentat abans que l’afegia
a la del PP, i s’ha dit que s’afija a la del PP. Ara no es pot rectificar, després d’haver
votat que s’afegira a la del PP.” La secretària continua dient: S’ha presentat per la
regidora Isabel Martínez una esmena en què es limitava assenyalar una frase, que se
viabilitze l’ús de l’Auditori a les falles, i eixa frase ha sol·licitat que s’afegira a l’esmena
a la totalitat del Grup Popular, això s’ha votat i han decidit que sí, per unanimitat. Ja han
votat.”

El Sr. ALCALDE diu que ells no retiren l’esmena.

Sotmesa a votació l’esmena de SP, queda aprovada per 13 vots a favor de PSOE,
SP, UV i Sr. Cortés, i 12 vots en contra de PP Bloc-EV i Sra. Contreras.

Sotmesa a votació l’esmena a la totalitat presentada pel PP amb l’esmena
d’addició de SP, queda aprovada per 13 vots a favor de PSOE, SP, UV i Sr. Cortés, i 12
abstencions de PP, Bloc-EV i Sra. Contreras, quedant en la part dispositiva de la
següent forma:

PRIMER: Que l’Ajuntament reconeix les falles com la major manifestació
cultural, artística i festiva de la Comunitat Valenciana, fet conegut en tot el món.

SEGON: Que d’acord amb tot el que s’esmenta anteriorment, a gestió municipal
per dirigir el govern i l’administració municipal, no és competència de cap organisme
autònom com puga ser la FMC, sinó de l’alcalde, en els termes de la legislació de
l’Estat i de les comunitats autònomes, mantenint-se les activitats festives i culturals
relacionades amb les falles com fins la data.
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TERCER: Notificar aquest acord a la Junta Fallera i a les comissions que la
integren.

QUART: Que es viabilitze l’ús de l’Auditori a les falles.

10 PROPOSICIÓ BLOC-EV SOBRE COMPENSACIÓ PÈRDUES SECTOR
CITRÍCOLA. EXP. 17/02-M

Sotmès a votació, d’acord amb el que estableix l’art. 82.3 del Reglament
d’Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les Corporacions Locals, per
unanimitat es ratifica la inclusió de l’assumpte en l’ordre del dia.

Llegida la proposició, que diu:
“La pluja i les baixes temperatures registrades a les comarques valencianes

durant les últimes setmanes han produït unes pèrdues en el sector citrícola que poden
situar-se per damunt dels 90 milions d’euros, principalment en la producció de
clemenules, hernandina i clemenvilla.

A més, aquests ruixats han ocasionat pèrdues en els salaris dels més de 80.000
collidors i collidores per un valor de més de 66 milions d’euros, en tot el territori
valencià.

L’elevat índex d’humitat ha provocat en les clementines l’aparició del ‘pixat’
que en alguns camps se situa en el 80%, com és el cas de les clemenules; però també en
altres varietats més tardanes, com l’hernandina i la clemenvilla, el dany és de prop el
60%.

Si a aquest fet li afegim la caiguda de la renda dels llauradors, així com el preu
de la taronja en aquesta campanya, ens trobem davant d’una situació preocupant per a
tot el sector citrícola.

Si els productors de cítrics estan veient com els va de malament l’actual
campanya, els collidors i collidores, així com els treballadors i treballadores dels
magatzems no poden estar tranquils davant de la pèrdua de salaris i, per tant,
d’ingressos econòmics per a les seues famílies.

Davant d’aquesta situació, el Bloc Nacionalista Valencià presenta la següent
moció per a l’aprovació del Ple d’aquesta corporació municipal:

ACORDS:
PRIMER: Reclamem a la Conselleria d’Agricultura i al Ministeri d’Agricultura

que habilite una línia pressupostària per compensar la pèrdua de renda dels productors
de cítrics afectats pel ‘pixat’ i la caiguda fisiològica de les mandarines pel fred, ajudes
de què s’haurien de beneficiar tots els citricultors amb pèrdues, independentment que
disposen de contracte d’assegurança.

SEGON: Reclamar al Ministeri d’Economia i Hisenda la condonació de l’impost
de béns immobles de naturalesa rústica (IBI – rústica), així com les quotes de la
Seguretat Social Agrària d’enguany, i una rebaixa de l’IRPF en la declaració de la renta,
que el situen al mòdul zero, per tal de millorar la renda dels agricultors.

TERCER: Reclamem a la Conselleria d’Economia, i concretament a la Direcció
General de Treball, la creació de plans d’ocupació per als municipis afectats per poder
donar treball als treballadors i treballadores del camp, que sofriran no sols la pèrdua de
salaris i diners, sinó que a més deixaran de treballar, i per tant passaran a la desocupació
abans d’hora”.

Durant el debat, abandona momentàniament la sessió el Sr. Gómez.
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Obert el torn d’intervencions, el Sr. ARIÑO: “La veritat és que després de
l’embolic que hi ha hagut en la votació, cal tornar una altra vegada a la situació real de
les mocions, no dic a la sensatesa, sinó a la situació a la qual ens trobem, els punts pels
quals els partits ens presentem o els defensem. Bé, el Bloc en la idea que té
contínuament dels interessos, a vegades uns i en aquest cas concret de la citricultura
valenciana, ha presentat diverses propostes en defensa del sector, i ara el motiu que ens
porta aquesta nit és la primera part de la campanya, va tenir dos elements fonamentals,
la campanya citrícola, que és molt important en el sector valencià i en concret i sobretot
al nostre municipi, és motiu de molts jornals, tant dels que treballen en els comerços de
la taronja com dels productors de les taronges com de les persones que les recullen, que
al seu voltant genera tot un sector terciari d’equipaments i va haver-hi un primer factor
determinant d’una campanya, que podem qualificar de desastrosa, que va ser la de la
mosca, i ara el tema que ens porta és les pluges contínues que hi ha hagut aquesta
tardor, a partir del mes de setembre, que han tingut la seua culminació en les festes de
Nadal. Producte de totes eixes pluges, tal vegada per als qui no ho saben els agafa de
lluny, però per al sector citrícola ha sigut una vertadera catàstrofe, s’han quedat
centenars i centenars de taronges sense recollir, i quan a una persona no li agafen la
taronja vol dir que no cobra ni una pesseta, i hi ha persones que part de la seua renda i
fins i tot alguns, exclusivament, viuen d’això, i per tant cal donar-li la serietat i la
dimensió que una cosa com aquestes, és com si una empresa tancara de sobte i supose
que hauria d’arbitrar mesures d’un poc d’ajuda, això és el que estem demanant des del
Bloc, tant per als productors, que seria l’ordre lògic d’afectació, com per als collidors
que han deixat d’agafar una taronja que en una època de màxima importància de la
campanya, com el sector del comerç i les persones que allí treballen, fins i tot els
comerciants directament, han deixat de generar una sèrie de beneficis, i això ha tingut
com a conseqüència una pèrdua de renda, per tant amb aquest breu argument, el que
estem demanant des del Bloc és que l’administració se sensibilitze sobre aquest
problema, torne a repetir, és molt important, molt important, fins i tot per a ciutats com
Sagunt, on el pes del sector primari no arriba a ser determinant, però així i tot hi ha
molts jornals i moltes coses i moltes persones que viuen d’això. I per tant i després
d’açò el que demanem són tres punts clars i evidents

PRIMER: Reclamem a la Conselleria d’Agricultura i al Ministeri d’Agricultura
que habilite una línia pressupostària per compensar la pèrdua de renda dels productors
de cítrics afectats pel ‘pixat’ i la caiguda fisiològica de les mandarines pel fred, ajudes
de què s’haurien de beneficiar tots els citricultors amb pèrdues, independentment que
disposen de contracte de segur.

SEGON: Reclamem al Ministeri d’Economia i Hisenda la condonació de
l’Impost de Béns Immobles de naturalesa rústica (IBI – rústica), així com les quotes de
la Seguretat Social Agrària d’enguany, i una rebaixa de l’IRPF en la declaració de la
renda, que el situen al mòdul zero, per tal de millorar la renda dels agricultors.

TERCER: Reclamem a la Conselleria d’Economia, i concretament a la Direcció
General de Treball, la creació de plans d’ocupació per als municipis afectats per poder
donar treball als treballadors i treballadores del camp, que sofriran no sols la pèrdua de
salaris i diners, sinó que a més deixaran de treballar, i per tant passaran a la desocupació
abans d’hora.

Crec que açò és de la màxima importància és d’una transcendència social molt
important, i per això demane el vot favorable de tots vostès.”
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El Sr. MONTESINOS: “Cal dir que ens fa arribar al Ple una moció que ja ha
sigut comentada en tots els fòrums, tant pels mitjans de comunicació com per totes les
associacions relacionades amb el món agrícola, i que per descomptat tots coincidim amb
el que vostès reflecteixen en la seua moció. No obstant això, com vostès dirien en cas
contrari, la podem anomenar oportunisme aquesta moció?, anomenem-la com vulguen,
estic convençut que en el cas contrari així el qualificarien vostès i no sé el que votarien,
però en el nostre cas no, en el nostre cas no valorarem si és oportunisme o no,
simplement ho recordem, i dir-los que per descomptat que l’aprovarem com ja l’hem
definit positivament en els distints fòrums i en les distintes actuacions d’Unió
Valenciana.”

EL Sr. CASTELLÓ: “Efectivament nosaltres valorem aquesta moció com a
d’oportunisme polític, per tal com en la mesura que s’imposa en el punt primer és una
mesura que ja ha sigut acollida pel ministre de Cultura, a través de la proposta de la
consellera Mª Angeles Ramón Llin. El punt segon ens sembla una mica estrany, ja que
vaja al Ministeri d’Economia i Hisenda condonant impost de béns immobles i quotes de
Seguretat Social Agrària i rebaixes de l’IRPF en declaració de la renda, a fi de millorar
la renda dels llauradors, doncs, bo, caldria veure quina és la renda dels llauradors,
perquè segurament si es fa una declaració així global potser estiguem parlant que se li
faça rebaixa de l’IRPF, que es condone l’IBI de naturalesa rústica, a propietaris que
igual poden tenir 500 fanecades, per què no? Em sembla que no estem els pobrets per
demanar que a gent amb 500 fanecades se li facen rebaixes d’impostos, etc., perquè
hagen tingut un any negatiu, si entràrem en eixa mecànica oportunista cauríem en el fet
que en el moment que qualsevol sector estiguera, no en un moment puixant, hauríem
d’anar demanant ajudes a “papa estat”, i eixe no és precisament el concepte d’estat que
tenim en el Grup Municipal Popular. Per tant, per tal com en el primer cas ja s’estan
realitzant totes eixes mesures des del Ministeri i de la Conselleria d’Agricultura i, en el
segon cas, ens sembla una autèntica barbaritat, sense que a cap tipus de limitació
econòmica i siga una condonació i una rebaixa de l’IRPF, així a les braves sense cap
tipus de limitacions, em sembla una barbaritat tremenda, i per tant votarem en contra de
la moció.”

El Sr. ARIÑO: “És evident que el Partit Popular, o almenys el portaveu, coneix
poc el món citrícola, té poca sensibilitat respecte d’això i no estranyen en absolut
aquestes paraules. Dir que se sorprèn de la rebaixa de l’IBI, quan és una cosa que s’ha
fet en els últims cinc anys dues vegades, i ara sorprendre’s, sense anar més lluny, l’any
passat es va condonar l’IBI als llauradors afectats per un altre fenomen també molt
important, que van ser les pluges abundants de l’any 2000 de la tardor que van afectar,
sens dubte, a la taronja. En aquest cas, la pèrdua ha sigut possiblement pitjor campanya
que la de l’any passat. I respecte al primer punt que ja està reconegut, m’agradaria que
això ho haguera quantificat, perquè la informació que jo tinc no és exactament la
mateixa, que jo sàpiga no hi ha cap línia de crèdit a disposició dels llauradors per poder
acollir-se a elles, de manera que resulten menys oneroses les inversions que cal aportar.
Açò, però qui no ho sap, i comprenc que el Partit Popular no ho sàpiga, açò és una
activitat econòmica com qualsevol i que cal fer unes inversions durant 9 mesos i al final
d’ell és quan reculls, ara cal estar invertint aquest mes, el següent i el següent, per a una
collita que es recollirà normalment al novembre i desembre de l’any que ve, i es
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cobraran eixes taronges, segurament a aquestes dates que ara estem. Durant un any hi
haurà gent que no tinga diners per mantenir eixe negoci, això és del que estem parlant, i
que jo sàpiga, no hi ha cap línia de crèdit que la Conselleria, que vostès diuen que l’ha
habilitat, la té a disposició dels llauradors, per tant, em reitere en la necessitat
sensibilitzar sabent que açò no és determinant, açò no és més una crida d’atenció a les
autoritats perquè siguen sensibles en el problema que afecta els llauradors valencians, i
en aquest cas els de Sagunt, perquè puguen donar solucions a aquest problema.”

Per això, el Ple de l’Ajuntament, per 12 vots a favor de PSOE, Bloc-EV, UV i
Sr. Cortés, 8 vots en contra de PP i Grup mixt, i 5 abstencions de SP i Sr. Gómez (en
aplicació de l’art. 100.1 del ROF), ACORDA:

Aprovar la proposició amunt transcrita que ací es té per reproduïda a tots els
efectes.

11 PROPOSICIÓ SP SOBRE COMPAREIXENÇA REGIDOR–DELEGAT
HISENDA. EXP. 18/02-M

Sotmès a votació, d’acord amb el que estableix l’art. 82.3 del Reglament
d’Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les Corporacions Locals, per
unanimitat es ratifica la inclusió de l’assumpte en l’ordre del dia.

Llegida la proposició, que diu:
“Vistes les inversions previstes i en fase d’execució per l’equip de govern

municipal i que una part substancial d’aquestes comporten l’aportació econòmica de la
Generalitat Valenciana i que igualment a pesar de no estar presentat l’esborrany dels
Pressupostos corresponents a l’exercici 2002, s’ha anunciat per l’equip de govern noves
inversions.

Se sol·licita la compareixença del regidor d’Hisenda, a fi que informe el Ple
municipal de l’estat i situació de les transferències realitzades per altres administracions
públiques fins a aquesta data. Aquesta informació, a fi de facilitar la seua comprensió
pel Ple, hauria de detallar-se inversió per inversió, amb expressió de la quantia
efectivament transferida i de la que segons consta en els acords ha de ser assumida per
altres administracions públiques”.

LA Sra. MARTINEZ: “Li vaig haver d’aclarir al Sr. Zarzoso que aquesta
compareixença, que és perquè explique l’estat de situació de les transferències
realitzades per altres administracions públiques fins a la present data en matèria
d’inversions, que és per al mes següent, i li recorde que havia d’haver inclòs en l’ordre
del dia les dues compareixences del Sr. Civera i del Sr. Cortés, que no s’han inclòs. És
perquè vostè done compte al Ple municipal en quina situació estan les transferències, en
matèria d’inversions, realitzades per altres administracions públiques, fins a la present
data. Aquesta informació ha fet de facilitar la seua comprensió pel Ple haurà de detallar-
se inversió per inversió, amb expressió de la quantia efectivament transferida i de la
qual, segons conste en els acords, ha de ser assumida per altres administracions
públiques, i els mecanismes de compensació, perquè estem sense una pesseta.”

Per tot això, el Ple de l’Ajuntament, per unanimitat, ACORDA:
Aprovar la proposició amunt transcrita que ací es té per reproduïda a tots els

efectes.
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A les 21 hores s’interromp la sessió per permetre les intervencions del públic, i
es reprèn a les 21 hores i 20 minuts; inicialment no s’hi incorporen el Sr. Cortés i la Sra.
Martínez.

12 PROPOSICIÓ PSOE SOBRE RESTAURACIÓ AV. PAÍS VALENCIÀ,
TRAVESSIA N-340. EXP. 19/02-M

Sotmès a votació, d’acord amb el que estableix l’art. 82.3 del Reglament
d’Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les Corporacions Locals, per
unanimitat es ratifica la inclusió de l’assumpte en l’ordre del dia.

Durant el debat, a les 21 hores i 25 minuts, l’alcalde abandona momentàniament
la sessió, i és substituït en la Presidència pel primer tinent d’alcalde, Sr. Castelló, fins a
les 21 hores i 30 minuts, en què l’alcalde es reintegra a la sessió.

Llegida la proposició, que diu:
“Aquest municipi està patint el suplici de Tàntal des del traçat i execució de l’A-

7. Condemnats els saguntins a no tenir accés a l’autopista, fa ja diversos anys que les
accions ciutadanes i les peticions de les successives corporacions d’aquest Ajuntament
reclamen solucions a les administracions central i autonòmica.

Pitjor si és el cas que la manca d’accessos a l’autopista és patir la pesada
circulació rodada per la N-340 que travessa el nucli històric de la nostra ciutat.
L’enumeració de perjudicis ocasionats a la ciutadania en el seu conjunt per aquesta
situació no cal esgotar-la però va des dels accidents mortals fins a la ruïna de la nostra
promoció turística, per la degradació de l’aspecte urbà que presenta.

A hores d’ara, sembla que ambdós estan en la primera fase de solucionar-se; les
obres començades a l’autopista per traslladar el peatge del punt actual a Puçol fins al
Pontasgo, al nord de Sagunt, a més de l’ampliació del tram en un tercer carril en ambdós
sentits, ens ofereix l’esperança que a l’estiu o tardor de 2002 la circulació rodada haurà
desaparegut en una gran proporció de l’av. País Valencià de la nostra població.

A partir d’aqueix moment allò esperable és que la Direcció General de
Carreteres escometa la segona fase del projecte per executar els enllaços corresponents.

Per tant, arribat l’estiu de 2002, aquest Ajuntament haurà d’haver previst els
mecanismes administratius necessaris per a la restauració, condicionament i integració
en la trama urbana de l’av. de València i connexions adjacents.

Per tot això, es proposa l’adopció del següent ACORD:
1r. Que a la màxima urgència es redacte per part de l’organisme responsable el projecte
de restauració, condicionament i integració de l’av. País Valencià, avui travessia N 340.
2n. Que l’Ajuntament inicie les gestions necessàries amb la Generalitat Valenciana
perquè es valoren les obligacions que cada administració té en l’execució del projecte
urbanístic de l’av. Valenciana assenyalada més amunt, de manera que aquestes
obligacions es puguen preveure pressupostàriament.”

Obert el torn d’intervencions, el Sr. ARIÑO diu: “Sobre aquest aspecte, una
qüestió només, en la part dispositiva hi ha un xicotet error, no està el peatge al
Pontasgo, això és el que demanàvem com a coordinadora, finalment està en una zona
que s’anomena el Ventorrillo, just davall de l’estació de les Valls, però, vaja, açò és
anecdòtic, respecte al tema que es planteja és evident que això és, jo parle ací com a
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regidor però no puc obviar també que aquest és un tema que hem plantejat aquest
mateix Ajuntament a petició de la coordinadora que una vegada fetes les connexions es
passara a urbanitzar perquè ara és una zona molt degradada l’av. del País Valencià i en
aquest sentit, i ací hi ha persones que poden avalar-ho, s’ha tingut alguna conversa amb
dirigents, amb responsables, sobretot de la Conselleria, de la COPUT, perquè es puga
ajudar i tenim també, perquè és una cosa legal, una subvenció econòmica que sempre
que es liberalitza una carretera nacional i passa a ser via urbana va acompanyada de la
dotació econòmica corresponent per poder urbanitzar i actuar sobre ella, en aquest cas
concret tant la primera petició que vostès plantegen, que és la de fer les gestions
oportunes perquè es redacte el projecte, ja està fet, en decisió de la Comissió de Govern
de fa dues setmanes i les gestions polítiques, és evident, s’han fet ja fa mesos i jo diria
gairebé anys que de la mateixa forma s’estan fent, jo crec que aquesta moció ve en el
mateix sentit que la de la plaça de la Moreria, evidentment que estem a favor d’açò,
però és redundant, és una cosa que ja hem fet, el de la plaça de la Moreria encara que
em repetisca, vam fer les gestions oportunes i el propietari no va voler i en aquest cas
tant el del projecte com el que s’impliquen altres organismes i administracions en
l’adequació de l’avinguda, exactament ja s’han fet, s’estan fent, per a què li donarem el
suport a una idea que ja s’està fent, és que mocions d’aquestes podríem fer-ne tots els
dies, de coses que ja es fan, que s’encenguen els llums a la nit, supose que no votarem
coses que ja es fan, per aquest sentit no és que la rebutgem, simplement veiem que no té
cap sentit continuar-la, lloem la proposta, crec que hi ha unanimitat en el Ple i així s’ha
recollit en cada una de les mocions que s’ha portat, però és un poc redundant i reiteratiu
insistir en un tema que evidentment ja s’estan fent les gestions des de fa temps.”

El ponent, Sr. CRISPIN, diu: “La veritat és que sabia pràcticament el que diries,
Ariño, perquè és el que se sol dir sempre que l’oposició tenim alguna iniciativa amb què
estigueu d’acord, que ja ho estàs fent, bo, doncs perfecte si ja ho esteu fent, fixa’t, a més
de tenir sentit comú perquè sabem el que li fa falta a aquest municipi, a més tenim
telepatia, doncs magnífic, llavors no tindrem cap problema i supose que la moció eixirà
per unanimitat i molt prompte perquè hi haurà un projecte redactat, molt prompte,
perquè si ja porteu temps treballant en el tema, supose que molt prompte vindreu ací
amb un projecte quantificat econòmicament i sabent què ha de pagar la Generalitat i què
ens correspondria pagar a l’Ajuntament, com estem a febrer de 2002 a veure si hi ha
sort, perquè per redactar un projecte d’eixes característiques tampoc costa massa temps,
hi ha projectes que en aquesta casa han entrat i en 15 dies s’han fet, projectes
d’envergadura, potser resulta que per a l’estiu teniu alguna cosa a dir-nos respecte
d’això, a veure si és veritat, i aleshores jo us diré chapeau.”

Per això, el Ple de l’Ajuntament, per 11 vots a favor del PSOE, SP i UV, i 12
vots en contra del PP, Grup Mixt i Bloc-EV, ACORDA:

Rebutjar la proposta amunt transcrita.

En aquests moments l’alcalde abandona momentàniament la sessió, i és
substituït en la Presidència pel quart tinent d’alcalde, Sr. Adán; es reincorpora a la
sessió la Sra. Martínez.

13 PROPOSICIÓ PP SOBRE PACTE LOCAL. EXP. 20/02-M
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Sotmès a votació, d’acord amb el que estableix l’art. 82.3 del Reglament
d’Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les Corporacions Locals, per
unanimitat es ratifica la inclusió de l’assumpte en l’ordre del dia.

Llegida la proposició, que diu:
“El model d’organització territorial contingut en la nostra Constitució s’ha

revelat com la fórmula més adequada per donar resposta a les demandes d’autogovern
històricament plantejades a Espanya. Es pot afirmar a més que l’Estat de les
Autonomies s’ha convertit en un exemple de descentralització política i administrativa
que per la seua intensitat i rapidesa no té parangó als països del nostre entorn.

El procés de transferència de competències des de l’estat cap a les comunitats
autònomes no ha tingut, no obstant, un reflex equivalent en el següent escaló territorial:
l’administració local. Durant aquests últims anys els ens locals hem vist pràcticament
inalterada la configuració legal del nostre àmbit competencial des de l’àmbit autonòmic,
en no haver produït una continuació del procés descentralitzador a favor de les nostres
administracions, que són les més pròximes al ciutadà.

Paral·lelament també cal reconèixer que els ajuntaments hem fet un gran esforç
per adaptar-nos a una societat moderna, europea i competitiva que reclama cada vegada
més i millors serveis, sense disposar moltes vegades dels mitjans més òptims i adequats
per a la seua prestació.

Impulsar, per tant, l’atribució de nous mecanismes de gestió des de les
comunitats autònomes cap als ens locals suposa no sols donar un millor compliment als
principis que inspiren la Constitució, sinó a més procurar la millor assignació de les
responsabilitats polítiques i una millor gestió dels serveis públics.

Per tot això, es proposa al Ple l’adopció dels següents ACORDS:
PRIMER: Manifestar el decidit suport d’aquesta corporació a la consecució d’un acord
per al desenvolupament d’un pacte local a la Comunitat Valenciana, que servisca de
base a la descentralització de competències cap als governs locals i que estiga inspirat
en els principis d’autonomia i suficiència financera.
SEGON: Reclamar el consens o la major participació possible de totes les forces
polítiques amb representació en les Corts Valencianes, així com de la Federació de
Municipis de València, perquè inicien immediatament les negociacions encaminades a
la consecució de l’esmentat Pacte Local, instant al Govern Valencià a l’efecte.
TERCER: Trametre aquests acords al president del Govern Valencià, als portaveus dels
grups parlamentaris en les Corts Valencianes i al president de l’esmentada cambra”.

Obert el torn d’intervencions, el Sr. MONTESINOS, portaveu d’UV, diu: “Cal
dir en aquest tema, en aquesta moció, que des d’Unió Valenciana sempre hem entès
com a prioritària la creació d’una administració pública estructurada sobre els principis
d’una administració única racionalitzada, descentralitzada, eficaç i amb suficient
finançament, l’actual model de distribució de competències s’ha demostrat incompatible
amb l’opció veritablement descentralitzadora d’Estat espanyol, portant en molts casos a
una duplicitat d’administracions impossibilitant assumir els principis d’eficàcia,
racionalitat, descentralització i proximitat de la gestió amb els ciutadans, a més si pel
que sembla l’estat de les autonomies ha de desembocar amb el pas dels anys en un estat
federal, la qual cosa defensa UV, l’administració autonòmica ha de ser hegemònica dins
de la Comunitat Valenciana aconseguint per si mateixa les màximes competències
possibles, ports, INEM, carreteres, policia, trens de rodalia, tot això òbviament,
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acompanyat d’una redifinició del sistema de finançament de les comunitats autònomes i
demanant per a la Comunitat Valenciana els concerts econòmics, a més la més eficaç
gestió de recursos reclama la supressió de les administracions paral·leles, de forma que
només existisca una, l’autonòmica, per als serveis de caràcter estatal i autonòmic i la
municipal per als de caràcter local, des d’UV valorem com a negatiu el mimetisme
centralista que l’administració autonòmica ha heretat del model de l’administració
central, així les coses, gran part dels funcionaris de l’administració autonòmica es
troben concentrats a la ciutat de València, per això és urgent l’aprovació d’una llei
valenciana de comarcalització que dissenye un model territorial de la nostra comunitat a
través de les comarques, entitats que assumirien no sols les competències de la
província sinó que a més es presenten com els ens idonis per a una vertadera
descentralització dels serveis de la Generalitat, açò cal dotar-ho d’uns recursos
econòmics per sufragar les hisendes d’aquestes entitats, aquesta llei bé podria
emmarcar-se dins d’una més general, la Llei de Règim Local, que a banda de recollir els
llocs sobre les comarques reconega les diferències existents entre les grans urbs i els
xicotets nuclis rurals així com les peculiaritats dels municipis turístics i les seues
necessitats, tot açò hauria d’anar afegit de majors competències per als municipis i
majors recursos financers repartits aquests recursos en tres parts iguals entre
l’administració central, autonòmica i local, en resum el plantejament d’UV en política
d’administració pública es podria centrar en progressiva conversió de les autonomies en
un estat federal, per a açò s’imposa la reforma del Senat per erigir-lo en una cambra de
representació territorial; dos, progressiva supressió de les institucions provincials
dissenyant un nou model territorial per mitjà de les comarques així com la gradual
supressió de l’administració perifèrica de l’Estat; tres, assumpció del nombre més gran
de competències possible per costat de l’administració autonòmica, ports, policia, trens
de rodalia, INEM, carreteres, la Generalitat Valenciana ha d’erigir-se com
l’administració hegemònica del nostre territori, aprovació de la Llei valenciana de
comarcalització dotant els ens comarcals de les competències necessàries per portar a
terme una descentralització dels serveis de la Generalitat, dotació als municipis de
majors competències i recursos financers, reconeixent-los el caràcter d’administracions
de primer ordre pel nivell de serveis que presten i com a organitzacions territorials
bàsiques de la Comunitat Valenciana, per tant UV recolza la moció en termes generals
amb les següents reserves: l’assumpció de competències a l’àmbit local ha d’anar
acompanyada per el corresponent finançament tant per la Generalitat com pel mateix
Estat, l’administració local competent ha d’atendre el municipi i mancomunitats pel que
s’ha de buscar el consens ja per a l’elaboració d’una Llei de comarcalització que
aclarisca les competències exactes de cada administració a més d’estendre a la supressió
de les diputacions provincials, farem una xicoteta esmena en el punt segon de la moció
del Grup Popular, Unió Valenciana diu, el text diu, en el punt segon diu reclama el
consens o la major participació de totes les forces polítiques representatives a la
Comunitat Valenciana, estiguen o no en les Corts Valencianes, això és el que afegim,
perquè diu de totes les forces que tinguen representativitat a la Comunitat Valenciana i
nosaltres afegim: estiguen o no en les Corts Valencianes, eixa és l’esmena que esperem
que la recullen i l’aproven, i veient que s’accepta, el nostre vot serà positiu lògicament.”

El Sr. CIVERA, portaveu del BLOC-EV, diu: “La moció que presenta el Grup
Popular, presenta en la part expositiva i a la part també dispositiva un to ampli, molt
ampli, excessivament ampli de la qüestió del pacte local o del finançament dels
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ajuntaments, suposem que respon evidentment a tot el que està treballant el PP
internament i que obeeix a una forma de ser i que lògicament haurà de tenir coherència
amb les seues propostes, aquestes pressuposicions de la moció de la moció lògicament,
tot i que no estan explícits i que possiblement la motiven no són els del Bloc,
evidentment, perquè encara que tot el món sap, i no faré una proclama com ha fet qui
m’ha precedit respecte d’això del programa polític, evidentment eixe programa no és el
nostre i no el compartim, no explicaré el nostre programa, perquè el que se’ns demana
d’alguna manera són tres punts, molt amplis, com he dit, excessivament amplis, amb els
quals no podem estar en desacord perquè en el primer diu manifestar el suport a aquesta
corporació a la consecució d’un acord per al desenvolupament del pacte local a la
Comunitat Valenciana, cosa amb qual estem completament d’acord amb aquest indefinit
d’un acord a aconseguir, no es tracta que el PP defense el seu acord sinó un acord que
responga a totes les forces polítiques que siga la base de la descentralització de
competències cap als governs locals, en això estem completament d’acord, i que estiga
inspirat en els principis d’autonomia i suficiència financera, sobretot en el segon punt és
importantíssim, en el segon punt estem també d’acord, el que passa, el segon punt diu
reclamar el consens o la major participació possible de totes les forces polítiques amb
representació en les Corts Valencianes així com de la Federació de Municipis i
Províncies de València, perquè inicien immediatament les negociacions encaminades a
la consecució de l’esmentat pacte local instant al Govern valencià a l’efecte, nosaltres hi
estem d’acord, el que passa és que a València es va fer el 27 de febrer de 1999 va haver-
hi una reunió de la Federació Valenciana de Municipis i Comarques, en la qual per
unanimitat s’havia arribat a eixe pacte, en eixe pacte es va incidir moltíssim en l’aspecte
econòmic perquè tinguem en compte que ací del que es tracta no sols és de la
transferència de competències en allò que podia ser simplement representatiu, sinó
també en allò que implica pressupost i que implica serveis que els governs locals fem;
per tant, nosaltres, i en el tercer per descomptat estem d’acord, però centrant-nos en
aquest segon i per recolzar la moció, per a nosaltres seria imprescindible que acceptaren
en el punt segon, quan diu reclamar el consens, nosaltres afegiríem, aconseguit el 27 de
febrer de 1999 a Castelló en la Federació Valenciana de Municipis i Províncies.”

El ponent, Sr. ADÁN, diu: “S’accepta l’esmena.”

El Sr. CRISPÍN, portaveu del Grup Municipal Socialista Progressista, diu: “Els
socialistes considerem fonamental un pacte local, aquest acord ha de partir d’una
premissa bàsica, la política no és no és per als polítics sinó per als ciutadans, la
reivindicació i l’expressió pacte local és una formulació del Partit Socialista assumida
per la Federació Espanyola de Municipis i Províncies en la seua assemblea
extraordinària de la Corunya de l’any 93, i ratificada en les convencions municipals
socialistes de Santiago de Compostel·la i de Màlaga i l’acord del Comitè Federal, titulat
una ciutadania plena, formulen i desenvolupen de manera àmplia la necessitat d’un gran
acord dels nous horitzons de l’autonomia local i del seu finançament, la premissa de tot
pacte local ha de garantir tres aspectes fonamentalment, en primer lloc el dret de tots els
ciutadans a l’accés dels serveis públics en igualtat de condicions, en segon lloc ha de
plantejar-se un nou model d’organització del govern municipal des de la qualitat
democràtica que impulse les noves formes de participació ciutadana i de nova resposta i
competències municipals, en tercer lloc és imprescindible un nou marc regulador del
finançament local que garantisca la suficiència financera de les corporacions locals i la
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qualitat dels serveis públics, imaginar noves formes d’organització del govern, de la
política des de la proximitat, en aquest sentit una de les mesures que creiem els
socialistes que cal contemplar és l’elecció directa dels alcaldes com a garantia d’una
millor governabilitat, d’una major identificació de l’alcalde amb els electors i en fi d’un
reforçament de l’Ajuntament com una institució destinada a proporcionar serveis als
ciutadans. Avui les ciutats i els municipis tenen plantejades noves necessitats, per això
fan falta noves respostes, avui són imprescindibles noves competències municipals per
resoldre problemes bàsics dels ciutadans, en l’exercici d’aquestes un nombre important
d’ajuntaments ja s’han avançat en la seua resposta als ciutadans, considerem que és
necessari que els ajuntaments gestionen des de la proximitat, sense ànim d’esgotar el
catàleg, les funcions i competències en les matèries, almenys en les següents matèries,
la seguretat ciutadana, la justícia de proximitat, l’habitatge, l’educació, la integració
social i la inclusió dels nous habitants que viuen i treballen entre nosaltres, els serveis i
prestacions socials bàsics, les polítiques actives i serveis públics d’ocupació i de suport
a la iniciativa emprenedora i per al foment de l’economia social, el medi ambient i el
desenvolupament sostenible, un pacte local que contemple un nou model de
finançament local per garantir la prestació d’aquestes competències i serveis públics és
imprescindible un nou model de finançament local, no sols cal avaluar el cost efectiu de
les noves competències o transferències que es facen als ajuntaments per les comunitats
autònomes, és necessari una regulació nova de les seccions locals i d’instruments amb
vocació anivelladora i d’equitat com la participació en els ingressos de l’Estat i la
participació en els ingressos de les comunitats autònomes, això és un assumpte de
l’Estat i el resultat final ha de ser coherent amb el marc general del finançament del
conjunt de les administracions públiques, els beneficis fiscals d’uns pocs no poden
establir-se a costa d’augmentar la fiscalitat dels més, en suma aquest Govern agredeix
els ajuntaments, els ofega i damunt violenta el principi constitucional d’autonomia local
a través de normes com el Reial Decret Llei 4 de l’any 2000 en matèria del sòl, el Reial
Decret-Llei 6 de l’any 2000, la Llei General d’Estabilitat Pressupostària, que ha sigut
molt criticada per la Federació Espanyola de Municipis i Províncies i recorreguda pels
ajuntaments, per tots aquests arguments i algun més que ja per l’hora que és i sembla
que per l’interès que desperta a l’auditori presentaré una moció alternativa o, si ho
prefereixes tècnicament, una esmena a la totalitat.”

El Sr. Montesinos presenta una esmena in voce de substitució, al segon punt, que
consisteix a reemplaçar:
‘SEGON: … amb representació en les Corts Valencianes…’, per ‘… estiguen o no
representades en les Corts Valencianes…’.

Esmena que és acceptada directament pel ponent.

A continuació el Sr. Civera presenta una esmena d’addició que consisteix a
afegir en el 2n punt de la part dispositiva, a continuació de la paraula ‘consens’, la
següent frase: ‘… aconseguit el 27 de febrer de 1999 a Castelló…’

Esmena que és acceptada directament pel ponent.

Finalment, el Sr. Crispín presenta una esmena a la totalitat, que diu:
“Els partits polítics de l’àmbit de la Comunitat Valenciana, en la seua totalitat,

van acordar en l’assemblea de la Federació Valenciana de Municipis i Províncies
(FVMP) celebrada a Castelló al febrer de 1999, per unanimitat, el Pacte Local Valencià,
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en el qual el Govern de la Generalitat amb Zaplana al cap es comprometia a dotar amb
recursos econòmics suficients els ajuntaments a través de la creació d’un fons
autonòmic de cooperació municipal, així com a l’aprovació d’una llei valenciana de
règim local per fixar el traspàs de competències als ajuntaments i a la creació d’una
comissió Generalitat–Ajuntaments amb la finalitat de consensuar les polítiques que
emanaren de les Corts Valencianes i que afectaren als municipis.

Fins avui s’han incomplit reiteradament tots i cada un dels compromisos
subscrits pel govern del Partit Popular.

En aquests moments, el Govern de la nació proposa un nou pacte local, és per
això que propose al Ple de l’Ajuntament de Sagunt l’adopció del següent ACORD:
1r. Exigir del Govern de la Generalitat el compliment efectiu del Pacte Local subscrit en
l’assemblea de la FVMP, en concret la dotació d’un fons econòmic semblant a l’estatal,
dotat amb el 2,40% dels Pressupostos de la Generalitat Valenciana per tal de garantir la
suficiència financera als municipis.
2n. Exigir del Govern de la Generalitat i de la nació que si es vol ampliar la negociació
s’ha de realitzar sempre mitjançant la presència de tres interlocutors: el Govern de la
nació, la Generalitat Valenciana i els ajuntaments, mai a través de negociacions
bipartides entre la Generalitat i els ajuntaments.
3r. Que entre els acords es regule de forma efectiva l’elecció directa dels alcaldes per
evitar de forma clara el transfuguisme polític.
4t. Trametre aquests acords al Molt Honorable President de la Generalitat, als portaveus
dels grups polítics de les Corts Valencianes, a la presidenta de la FVMP i al ministre
d’Administracions Públiques.”

Durant el debat, el Sr. García abandona momentàniament la sessió.

En aquests moments, a les 21 hores i 55 minuts l’alcalde es reintegra en la
Presidència de la sessió.

Sotmesa a votació l’esmena a la totalitat, és rebutjada per 12 vots en contra del
PP, Grup Mixt i Bloc-EV, 11 vots a favor de PSOE, SP i UV, i 1 abstenció del Sr.
García (en virtut de l’article 100.1 del ROF).

Sotmès a votació el fons de l’assumpte, el Ple de l’Ajuntament, per 13 vots a
favor de PP, Bloc-EV, Grup Mixt i UV, 6 vots en contra de PSOE, i 5 abstencions de
SP i Sr. García (en virtut de l’article 100.1 del ROF), ACORDA:

Aprovar la proposició amunt transcrita, amb les esmenes acceptades directament
pel ponent, amunt transcrites, quedant la part dispositiva de la següent manera:

PRIMER: Manifestar el decidit suport d’aquesta corporació a la consecució d’un
acord per al desenvolupament d’un pacte local a la Comunitat Valenciana, que servisca
de base a la descentralització de competències cap als governs locals i que estiga
inspirat en els principis d’autonomia i suficiència financera.

SEGON: Reclamar el consens, aconseguit el 27 de febrer de 1999 a Castelló, o
la major participació possible de totes les forces polítiques, estiguen o no representades
en les Corts Valencianes, així com de la Federació de Municipis de València, perquè
inicien immediatament les negociacions encaminades a la consecució de l’esmentat
Pacte Local, instant al Govern Valencià a l’efecte.
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TERCER: Trametre aquests acords al president del Govern Valencià, als
portaveus dels grups parlamentaris en les Corts Valencianes i al president de
l’esmentada cambra.

14 DONAR COMPTE DIMISSIÓ SR. CASTELLÓ EN COMISSIÓ
INFORMATIVA CENTENARI PORT

Sotmès a votació, d’acord amb el que estableix l’art. 91.4 del Reglament
d’Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les Corporacions Locals, per
unanimitat, es declara la urgència de l’assumpte i procedir-ne al debat.

Es dóna compte al Ple de la corporació de la dimissió presentada pel Sr. Alfred
Castelló i Sáez com a president de la Comissió Informativa Especial sobre el Centenari
de Naixement del Port.

PRECS I PREGUNTES
El Sr. VIDAL diu: “Jo m’he quedat un poc bocabadat anteriorment i, clar, jo

vinc ací també a aprendre, però abans hi ha hagut una votació que s’ha quedat 11 a 11 i
jo entenia que quan hi ha empat es tornava a repetir la votació, la votació que hi ha
hagut per a això de la carretera han sigut 11 a 11...”

El Sr. ALCALDE i l’OFICIALA MAJOR el rectifiquen dient: “La votació ha
sigut 11 a 12 i si hi haguera hagut empat s’haguera tornat a repetir la votació i haguera
decidit el vot de qualitat de l’alcalde.”

El Sr. VIDAL contínua: “Bo, doncs tindré jo mala l’oïda, perquè jo he sentit, i hi
havia ací 11 a 11, però entesos. Segona qüestió, jo no sé d’aquestes coses i com que no
en sé, pregunte, és normal que en els catàlegs no figuren tots els quadres que figuren en
una exposició, ho dic pel següent, jo he estat veient ací, per casualitat, els que estaven
exposats i resulta que em trobe que hi havia penjats a les parets quadres que ací no
estan, si no avui, assabente’s, Sr. Alcalde, perquè vindrà vostè el pròxim dia a la
comissió especial, per favor ens informe i a veure, el que ha passat ací, i per què es fan
les coses així. Segona qüestió, un prec relacionat també amb el Centenari, que per favor
com més prompte millor es convoque una altra vegada la Comissió perquè hi ha molts
projectes que s’han presentat, estem ja al mes de març, automàticament les falles,
Pasqua, i hi ha persones que han de treballar i que han de saber una resposta de
l’Ajuntament, han de tenir una resposta de l’Ajuntament ja, llavors jo li inste que
convoque eixa comissió especial per a la setmana que ve. La següent pregunta és que jo
volguera una explicació escrita, i assenyale això d’escrit, perquè, clar, els mitjans de
comunicació afirmen un tema i, clar, açò és molt gros, ací s’afirma que, bo, que un edil,
i diuen que tenen els documents, es va emportar el cotxe sense pagar, i, clar, el
problema, és com ha eixit eixa informació, eixos documents, jo li demane, Sr. Alcalde,
li pregue que aclarisca açò, o que m’aclarisca açò per escrit.”

El Sr. CIVERA diu: “Respecte d’això del catàleg, com saps, com a membre de
la comissió especial, l’exposició s’ha hagut de muntar a una velocitat supersònica
perquè resulta que el projecte, el comissari, en aquest cas el Sr. Pere Vila, havia
presentat, el que diríem un esbós de l’exposició però no havia concretat per exemple el
nombre exacte de quadres que s’havien d’exposar, és més, l’havia preparat un poc amb
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el sentit de col·laboració de la gent, cosa que pense que ha sigut un encert perquè
d’alguna manera això ha facilitat que moltíssima gent s’identificara amb el projecte i
volguera que el quadre que tenia a la seua casa i que era d’artistes nostres figurara allí,
el fet és que dins de totes eixes peces, allí es van presentar una multitud de quadres, una
multitud de quadres i, clar, lògicament tu veuries allí que els quadres, no és una
exposició normal, en eixe aspecte, perquè hi ha molts quadres, massa quadres per a
l’espai que hi ha, però l’ansietat de la gent que figuraren els diferents temes i tots els
pintors i la qualitat també ha sigut molt difícil, açò unit a les presses fins i tot del
catàleg, que la gent tenia molta ansietat que el catàleg isquera, com és natural d’altra
banda, el mateix dia, han hagut de treballar per disposició dels qui tenen la
responsabilitat de gestionar a tota marxa, a tota màquina, i pot ser que la no
correspondència entre el llistat definitiu, el llistat que figura i els quadres que es van
penjar, pot ser que no coincidisquen però en qualsevol cas has d’entendre que això és el
fruit, possiblement, jo el que m’agradaria és que em donares en tot cas la cosa per si es
pot solucionar, ho crec difícil però m’ho dius, concretament el que no està bé, per
intentar fer el desgreuge que es puga, això d’una banda, i per una altra, quant al catàleg
també has de saber que no és un catàleg normal sinó que és un catàleg també afegit,
com mereixia la cosa, mereixia la cosa que el catàleg fóra un poquet millor en eixe
aspecte, però en això no t’has fixat, però en allò altre sí, d’acord, correcte, m’ho dius,
m’ho concretes i intentarem, si s’ha fet algun greuge, intentarem solucionar-lo.”

El Sr. CRISPÍN diu: “Ho vaig a fer com a prec, jo pregue que no polititzem el
Centenari, jo participe de la Comissió del Centenari des del principi i de bona fe, el meu
partit també, lògicament ho he dit diverses vegades, també en la Comissió, perquè la
nostra empremta, el nostre punt de vista aparega reflectit en els actes del Centenari, per
a això estem, crec que és la nostra obligació, però em sembla i ho vaig a dir amb
suavitat, ja li ho vaig dir ahir personalment a Manolo, també a Alfred Castelló, a
Manolo Civera em referisc, a mi em sembla impresentable, per utilitzar una paraula
suau, l’exposició que ahir es va inaugurar, i podia haver sigut una magnífica exposició,
una magnífica exposició però quelcom del que encara no se’ns ha donat cap explicació,
allí hi havia dos quadres, que un era un insult clar a un determinat partit polític, en
aquest cas al meu partit polític, i un altre quadre era una propaganda clara política d’un
altre partit polític a qui no li seguiré fent propaganda, com això crec que ha d’estar
exclòs d’aquest tipus de manifestacions que paga l’Ajuntament de Sagunt amb els
diners de tots, o una de dos, i crec que és en el que estava inferint Jaume Vidal, o tots
podem penjar quadres de la paret, estiguen o no estiguen en el catàleg, o es despengen
eixos dos quadres perquè a més tampoc estan en el catàleg i a més es donen les
oportunes excuses o seguirem tirant de la madeixa, em sembla que eixos dos quadres no
brillen per ser una gran joia de la cultura i l’art i sota el meu punt de vista, com ha
tractat d’explicar Manolo, la veritat és que altres vegades té més fortuna per explicar
l’inexplicable que aquesta, ahir em deia que això ens afavoria al Partit Socialista,
aparèixer allí, avui ja ha canviat un poc el xip, jo crec que, de veritat, no sumava res a
l’exposició això, més que la rabiola d’algun romàntic de llavors, em sembla que
l’esperit del consens que tantes vegades i no sempre amb fortuna feu al·lusió i també el
sentit comú en aquest cas, Alfred s’ha escapat pels pèls perquè no és el president de la
Comissió però si no anaven per a tu els tirs, en aquest cas li’ls done a Manuel Civera,
que ahir em vaig assabentar també durant la presentació del tema que representava a la
Comissió del Centenari perquè així ho va manifestar ell que estava allí també com a
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representant de la Comissió del Centenari, supose que la Comissió del Centenari ens
donarà complida informació sobre en quina comissió se l’ha nomenat representant,
potser se l’ha nomenat representant però jo no estava en eixa comissió, si va estar,
lògicament com va dir l’alcalde com a representant de la delegació d’arxius i
biblioteques, bo, com podia haver estat el de Policia Local perquè també hi havia
policies a la porta del sanatori, però, bo, això és un criteri la representativitat i a qui
asseu l’Alcalde al seu costat en una tribuna supose que li correspondrà a l’alcalde, el del
comissari estava clar per què estava allí ja que és ell el primer responsable que
l’exposició haja eixit com haja eixit i lògicament tindrà la seua responsabilitat en què
apareguen quadres d’una manera tan aleatòria com ha dit Civera, és a dir, que es fa un
catàleg per fer una cosa, no diem a ningú el que farem i tot el món va amb el seu quadre
sota el braç i el va penjant per les parets, i després, bo, no passa res, no us enutgeu si no
hi ha cap problema, si ho hem dit abans si la culpa és vostra de tot el que passa, ací tot
el que passa que no està adreçat és del Partit Socialista, tranquil, no passa res, que us
insulten si no passa res amb els diners vostres també, dels vostres impostos no passa res,
com deia Manolo, Paco, no t’obceques, m’haguera agradat en un altre temps veure’t a tu
en alguna exposició en què es feien ús de determinats símbols amb què has estat
bel·ligerant durant tota la teua vida, jo crec que això no es pot justificar en cap cas ni tan
sols amb el contingut artístic del quadre que per descomptat està molt lluny de tenir-lo,
el quadre en qüestió, ni l’un ni l’altre, per tant demane que es pose punt final a aquest
tipus de coses i que en el futur si és veritat que algú ha tingut un patinada, que es
rectifica i muts i a la gàbia.”

El Sr. GIL diu: “Dues preguntes que les passaria per escrit, Sr. Castelló, i no se
les passe per escrit, te les passaria per escrit, però, vaja, sembla que avui ens hem entès
un poc i t’ho vaig a dir de viva veu, perquè m’imagine que quedarà recollit, volguera
que em contestares per escrit els terrenys ocupats per AUSA al polígon d’Ingruinsa, no
cal que prengues notes que ho tens ja molt conegut, que fa més d’un any que ho tens
demanat, i, segon, que ens contestares a les al·legacions del SUP 2 Est, el SUP 2 Est és
una part d’una unitat d’execució, i portem un any que es van presentar les al·legacions,
no pot estar sine die açò, hauràs d’enviar-li un dia la gent perquè agafe els papers per
contestar, entesos, ja t’ho dic perquè quede constància. I una xicoteta consideració amb
l’alcalde, en el sopar de l’altre dia de la Gala de l’Esport sense gairebé venir al cas, em
va comentar que no tenia raó en les quantitats que parlàvem del plet amb Ingruinsa i
avui m’he molestat a anar a Dipositaria i he agafat un document que m’ha fet el
dipositari en què figuren així uns 614 milions de pessetes, és el que figura en aquests
moments en els comptes a l’Ajuntament, és a dir, que això que no tenia raó en les
quantitats que dèiem sembla que sí que vaig tenint raó 614 o 615 milions de pessetes, hi
ha als bancs del quals hem de pagar 100 milions de l’obra i del que caldrà tornar, les
paraules l’altre dia en el sopar van ser no teniu raó en les quantitats que esteu, no són
així, podies haver dit altres coses, però em vas dir això, i una altra xicoteta cosa i
m’assec, quan jo li vaig demanar fer una visita a la pedrera d’ASLAND vostè ens va
traure ací una fotografia com dient estàs sonat, ací tens una fotografia de la zona que
estan restaurant, bo, no estan restaurant ni un metre, ni el van a fer ni ara ni potser mai
de la part que jo li estava demanant ací en el Ple, és a dir, que sabia el que deia, la part
que estan restaurant està a la quinta forca, allà perduda, però no en la part que jo li
preguntava.”
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I vist que no hi ha més assumptes a tractar, la presidència clou la sessió a les 22
hores i 15 minuts, de tot això, com a secretari, done fe.

ACOMPLIU-HO: L’ALCALDE

ANNEX A L’ACTA: INTERVENCIONS DEL PÚBLIC
El Sr. Alberto Herranz: “La meua pregunta és simplement per què el Club

Basquetbol Port de Sagunt i el Club Esportiu Ibèric han quedat exclosos de les últimes
subvencions que s’han concedit per part de la Comissió de Govern, en ordre a una
suposada major representativitat d’uns clubs que altres, quins criteris, quins paràmetres
objectius per decidir que aquests dos clubs no eren prou representatius d’aquesta ciutat
com per no merèixer aquestes subvencions?”

El Sr. ALCALDE: “A l’agost de 2000, sessió del Patronat Municipal d’Esports
del 2000, ja es va suscitar el debat concernent a les subvencions a determinats clubs des
del Patronat, perquè alguns dels clubs històrics de la localitat, i fins i tot representatius
per la categoria en què militaven, primera divisió i divisió d’honor, semblava que es
resistien a traure les quotes d’abonat, condició sine quanon sap vostè que no pot atorgar
el Patronat Municipal d’Esports. Des d’allí se’ns va remetre a l’Ajuntament la
possibilitat que eixos quatre clubs quedaren exclosos de la subvenció del Patronat
Municipal d’Esports i es pogueren atendre ací. La Comissió de Govern no va tenir
inconvenient a accedir a això i va dotar pressupostàriament els Pressupostos de 2001 de
les quantitats que corresponien a eixos clubs normalment en els Pressupostos
Municipals les que se’ls atorgava en el Patronat Municipal d’Esports. L’alcalde no té
competència per atorgar subvencions superiors a 500.000 ptes. perquè en la base 36 del
Pressupost no està facultat per a això, encara que la llei li confereix plens poders, jo
mateix i l’equip de govern ens hem retallat eixe poder i és la Comissió de Govern qui
decideix aquestes coses.”

El Sr. CORTÉS: “El tema és que la majoria d’aquests clubs van començar
cobrant tres milions, fa ja prou anys, després se li abaixà a dos milions, fan també prou
anys i últimament es va tornar a decidir perquè aquests clubs tornaran a cobrar 3 milions
de pessetes. Llavors, des del Patronat el que acordem és que s’havien aprovat unes bases
i el que no podia ser és que anàrem des del Patronat contra les pròpies bases que
nosaltres havíem aprovat. Perquè en base a les bases, valga la redundància, que
nosaltres havíem aprovat, el que estava clar és que algun d’eixos clubs que reben 3
milions rebien 600 o 700 mil pessetes, i això és de sentit comú que els que se’ls ve
donant una subvenció de 3 milions de pessetes com és el Sagunt, l’Acer o el handbol i
tal, doncs no se’ls baixaria a 700.000 ptes. Llavors el que es va fer va ser traure eixos
clubs del Patronat perquè tots els clubs que estiguen dins del Patronat es regisquen per
les normes del mateix Patronat i que no hi haja, d’alguna manera, discriminació d’uns
clubs a altres.

El Club, tant l’Ibèric com el de Basquetbol, que indiscutiblement té raó, però el
que sí que han de fer, per la categoria en què es troben i pels èxits aconseguits, i el que
vull ací fer públic és que en els premis concedits enguany no s’hagen tingut en compte a
aquests dos clubs que crec que s’ho mereixien i que des del Patronat enviarem una
disculpa pública, perquè crec que en la Comissió que es va encarregar a l’efecte pense
que es va oblidar d’aquests clubs, i per això també hem creat unes bases perquè açò no
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torne a ocórrer. Unes bases que estiguen clares, a qui se’ls concedeixen els premis i per
què. Que siguen esportistes d’aquesta ciutat i que d’alguna manera siguen els que durant
l’any, especialment, hagen aconseguit, hagen treballat i hagen tingut els mèrits
suficients perquè el Patronat els atorgue eixe guardó, i per això també, d’alguna manera,
no serà el Patronat, hi haurà una comissió mixta entre membres del Patronat i membres
dels mitjans de comunicació especialitzats en esport. Amb això creiem que evitarem el
problema que s’ha generat enguany i del qual des d’ací públicament demane disculpes.

I per tant jo crec que aquests clubs el que han de fer és enviar una carta a
l’alcalde en el sentit de reivindicar el posicionament en què es troben, perquè
lògicament si romanen dins del Patronat saben que tenen totes les ajudes que dins del
que tenim en el Patronat se’ls ajuda amb la millor voluntat del món, indiscutiblement el
que jo vaig dir l’altre dia i es va interpretar malament és que a eixos clubs se’ls paga
mitjançant una decisió política, no hi ha uns barems com existeix al Patronat per
nombre de xiquets, per desplaçament, ací no és una decisió política que s’atorga en base
a una sèrie de criteris, a una sèrie de clubs que són representatius quant a la importància
que tenen per a la ciutat, i sobretot que ja vénen cobrant eixes quantitats des de fa un
muntó d’anys, i que lògicament, jo el primer, que no els dirà vostès cobraven tres
milions i ara cobraran 700.000 ptes. perquè les bases que ha fet el Patronat resulta que a
vostès els correspon 700.000 ptes., crec que també seria injust.

Per tant, jo el que els demane és que sol·liciteu en base a la vostra categoria, en
base al vostre esforç i en base a la vostra situació esportiva, sol·liciteu a l’Ajuntament
entrar dins dels grups dels quatre. Però, alerta, que potser dins de poc de temps cobreu
menys que al Patronat. Per una senzilla raó, perquè no creeu que tots els que entren
cobraran 3 milions, perquè potser els 12 milions, en comptes de repartir-se entre 4 es
reparteixen entre 6, això també cal tenir-ho en compte, no creeu que els que entren en el
grup dels 4 cobrarà 3 milions més, potser, potser sí i potser no, tenir en compte eixe
plantejament que no és que tot el que entre en el grup dels 4 l’Ajuntament li
subvencionarà amb 3 milions, jo no ho sé, això ho haurà d’aprovar la Comissió de
Govern en el seu moment, però que també hi ha la possibilitat que eixos 12 milions es
repartisquen també entre aquells clubs que vagen entrant dins del grup dels més
representatius com és el cas de l’Acer, Saguntí i els dos de handbol.”

El Sr. Lorenzo Gallardo diu: “Vinc del Port de Sagunt en representació d’uns
veïns que últimament tenim un problema, estem prou molestos i ho vaig a explicar a
continuació. Jo de tecnicismes d’Ajuntament no en sé molts però de construcció sé prou
i puc explicar que quan es tapa un forat amb terra és perquè no tenim intenció
d’arreglar-lo de moment, perquè si s’arreglarà es tira prèviament formigó, poden passar
els cotxes perfectament i es pot asfaltar d’ací a un mes, dins de dues o d’ací a cinc anys,
però poden passar els cotxes perfectament i no han de sofrir els veïns l’animalada que
estem sofrint que passen els cotxes a una velocitat tremenda, ens omplin de pols la casa,
i així estem ja tres o quatre mesos suportant aquestes impertinències; i dic açò que no hi
ha intenció d’arreglar el carrer per molt d’expedient que se li haja fet a l’empresa
constructora, no crec que hi haja molta intenció, perquè un expedient pot durar un mes,
en pot durar dos, pot durar cinc anys, però si el carrer està ple de terra fixe’s si hem
d’estar suportant durant tants mesos que se solucione la contingència de l’empresa per
solucionar el problema, jo crec que es podia haver tirat formigó en compte de terra, no
hauríem d’estar suportant eixes coses i no estaríem ací tan molestos, particularment les
senyores de casa, perquè renten les seues robes, les estenen i és com si no feren res,
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perquè les recullen plenes de fang, i estan prou molestes. Sr. Alcalde, jo no crec que a
vostè li agradara que jo anara a sa casa a tirar-li terra a la roba, ni que el molestara,
nosaltres, els veïns de Port de Sagunt, almenys parle d’aquest barri, parle de Pablo
Iglesias i c/ Mare de Déu dels Dolores, que és on estan fent la canonada eixa famosa.
Llavors crec que paguem els nostres impostos i tenim els nostres drets.

Hi ha un senyor ací, i ho estic observant aquesta nit, que té molt poca educació
perquè s’està rient de tot el món, està fent gesticulacions i deixa vostè molt a desitjar.

Va un camió, pels matins, a regar la terra, però estem sofrint unes calors que no
són pròpies d’aquesta estació i eixa aigua dura una hora, a l’hora d’haver passat el
camió continuem igual, i vostè em dirà si és lògic que no sabem fins a quin punt podem
estar suportant açò. Jo crec que allò lògic de l’empresa si és que necessita molt de
terreny per enviar les màquines a asfaltar, que en comptes de tirar terra que haguera tirat
un poquet de formigó i després tirar l’asfalt. Llavors avui hem aturat un poquet la
circulació, avui ha sigut un avís, esperem que açò se solucione ràpidament, parle en
nom dels veïns, prendrem altres cartes en l’assumpte, i serà molest per a tots.”

El Sr. ADÁN li contesta: “Té vostè més raó que un sant, tenen vostès raó, no se
la puc negar perquè és una evidència que l’obra del col·lector porta un retard de més de
tres mesos en l’execució de l’obra i des de l’Ajuntament hem arbitrat el que hem pogut
arbitrar, i vull que m’entenguen, i no és una excusa perquè l’expedient està on està i jo
quan amb vostès em reunisc i li done compte del que hem actuat. L’obra porta un retard
de tres mesos aproximadament i des del departament no ens queda més remei que
iniciar un expedient contra l’empresa, un expedient sancionador per incompliment de
termini d’execució de l’obra. En estar per un procediment reglat per una obra
adjudicada tenim dos camins, o iniciar un expedient contra l’empresa sancionador o
resoldre el contracte. Si resolem el contracte amb una obra en execució els anys se’ns
poden fer eterns, ho dic molt seriosament, i crec que els companys ho saben, si el que
fem, al contrari, és iniciar un expedient sancionador contra l’empresa exigint-li, a càrrec
de la fiança que han prestat per a l’execució de l’obra la responsabilitat que es derive
d’eixe incompliment del termini, els garantisc a vostès que l’obra s’acabarà i l’obra
s’acabarà amb sanció a l’empresa, i això és el que s’ha fet des de la casa. Entenc per tant
les molèsties que estan sofrint en el col·lector, també la sofrim la resta de veïns que
passem amb el cotxe tots els dies per l’av. Camp de Morvedre que hem de desviar-nos
els que, com jo, recollim tots els dies al meu fill del col·legi del Convent, que em toca
veure i buscar-me la vida per anar fins al convent, i insistisc, és complicadíssim i el
trànsit està col·lapsat, però que estem amb una empresa que està incomplint el termini
d’execució i està incomplint el calendari que ens va donar d’obra, i li repetisc, de
camins, en tenim dos, jo no m’atrevisc a iniciar l’expedient de resolució del contracte
perquè ens pot portar a un atzucac, un expedient que pot acabar al jutjat i tirar-nos un
muntó de temps. Hem requerit ja l’empresa de forma fefaent, i tenim la paella pel
mànec, perquè acabe immediatament i exigir-li, i li exigirem, i ho posaré en
coneixement del Ple, les sancions pertinents per incomplir el termini i no executar l’obra
segons el calendari que tenia previst. Tractarem de parlar amb manteniment perquè el
camió cisterna passe més vegades de què està passant i els garantisc que jo fins on jo
puga em puc reunir amb vostès, entenguen i insistisc que no és una qüestió en què siga
l’Ajuntament amb vostès, sinó que és una tercera empresa que és la que està incomplint.
Tractarem de mediar en la mesura que es puga perquè el problema es resolga i tenen la
meua promesa que immediatament veuran vostès actuacions en el tema del col·lector
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que a tots ens interessa, a tota la ciutadania ens interessa, perquè afecta a vostès com a
veïns de la zona i a la resta dels ciutadans que hem d’utilitzar una de les principals
artèries del Port per poder accedir als nostres llocs de treball tots els dies.”

El Sr. CRISPÍN diu: “En aquest punt també, ja que estem en el punt de precs i
preguntes i hi ha persones en el públic que han vingut a posta a la pregunta que ja li vaig
fer per escrit en l’anterior Ple, dies abans de l’anterior Ple i que no va contestar, pregue
que també la tractem en aquests moments per evitar que la família del veí Alfredo
Estrada puga escoltar la seua resposta al mateix temps que la meua pregunta. Un dilluns
7 de maig de 2001, a la Biblioteca Municipal de Cronista Chabret un jove veí del nostre
poble, Alfredo Estrada, tancat només a les seues instal·lacions resultava mort en una
intervenció policial, com a conseqüència d’aquest luctuós succés els grups polítics
d’aquest consistori, conscients de la gravetat de l’esdeveniment i conscients de les seues
conseqüències que han produït dolor i desorientació entre els ciutadans i ciutadanes, i
coincidim des de la nostra responsabilitat política en la urgència i necessitat de conèixer
el que va passar abans, durant i després del trist desenllaç, el Grup Municipal Socialista
Progressista davant de la desinformació quan no confusió que es va donar en aquells
moments va sol·licitar el dia 9 de maig la convocatòria urgent de la junta de portaveus,
celebrada aquesta el dia 10 de maig, tots els grups polítics vam subscriure un manifest
conjunt, posteriorment el dimarts 22 de maig i a petició de la família del finat es va
celebrar una reunió en què van participar els portaveus dels grups polítics i en la qual
se’ns traslladava el desig que aquest Ajuntament exercira l’acció popular davant dels
tribunals de justícia a fi de coajudar en l’esclariment dels fets, els grups polítics, des de
la nostra responsabilitat com a legítims representants de la ciutadania saguntina i fent-
nos ressò de la petició de la família d’Alfredo vam aprovar per unanimitat en el Ple
celebrat el 31 de maig de 2001 la següent moció en la part dispositiva de la qual
s’aprovava, primer, exigir al Ministeri de l’Interior que s’agiliten les investigacions
oportunes a fi que s’aclarisquen els fets i es depuren les responsabilitats a què hi
haguera lloc amb el màxim rigor i celeritat; segon, que l’Ajuntament de Sagunt, es
persone en el procediment exercint l’acció popular d’acord amb el que preveu el nostre
ordenament jurídic; tercer, sol·licitar a la Delegació de Govern de la Comunitat
Valenciana que de les explicacions suficients a aquest Ajuntament de l’actuació policial
com a màxima responsable política dels fets, posteriorment en el Ple celebrat el 26 de
juliol de 2001 després d’un llarg debat i per unanimitat es va adoptar també el següent
acord: primer, formular querella contra les persones actualment imputades com a autors
materials dels fets sense perjudici del que resulte de la instrucció; segon, relatar els fets
d’acord amb els informes municipals respecte d’això; tercer, atorgar poder especial per
a querellar-se a favor del Sr. Alcalde, per tot això, el qui subscriu, d’acord amb el que
estableix l’art. 97 del ROF i a fi que puguen ser tractades en la propera sessió plenària
ordinària de 29 d’octubre té a bé formular les següents preguntes: quin és actualment el
grau de compliment de l’esmentada moció i de l’acord plenari i més concretament en
relació amb l’apartat segon de la moció, quines han sigut les actuacions dels advocats
que exerceixen l’acció popular, ja em va dir vostè en el Ple anterior que se’ls havia
traspaperat i que no havien pogut preparar la resposta, per tant...”

L’OFICIALA MAJOR diu: “Se’ls ha donat trasllat de l’acord plenari als lletrats,
se’ls ha donat trasllat també de l’informe respecte d’això i estem a l’espera que ens
diguen quines actuacions hem de portar a terme, ara en principi està tot en via judicial.”
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Continua el Sr. CRISPÍN: “He d’entendre que la resposta a tota aquesta pregunta
és que els han donat trasllat als advocats, eixa és la resposta que em donen, és a dir, no
sabem quines actuacions han fet els advocats, però, vegem, la pregunta és concreta:
quines actuacions dels advocats que exerceixen l’acció popular, què és el que estan fent,
en quin moment es troba el procés en aquests moments, és la pregunta concreta que li
faig, no em diga vostè que ja li han traslladat als advocats l’acord plenari, jo li pregunte
en quin punt processal està, ja li ho vaig preguntar el Ple passat i no em va contestar, i
ara tampoc m’està contestant, jo no em done per contestat, jo no li faig la pregunta a la
secretària en funcions de l’Ajuntament, li la faig a vostè, Sr. Alcalde, vostè m’ha de
contestar.”

El Sr. ALCALDE aclareix: “Sr. Crispín, jo sóc polític, no sóc ni advocat ni
jurista, li ha contestat la jurista, sabem que quan les coses entren als jutjats, els
procediments, i el que tarden en pronunciar-se.”

La Sra. MARTÍNEZ diu: “Sobre el mateix tema lamentablement he de dir-li,
perquè pareix que vostè no coneix la situació, jo li l’aclariré, a data d’avui, està sense
complir l’acord plenari pel despatx d’advocats municipal, el despatx de Cuatrecasas, a
mi si em consta perquè he fet les gestions i m’han informat els advocats de la família
Estrada que encara els advocats de l’Ajuntament no han interposat ni s’han personat ni
han complit l’acord municipal, que conste i açò és gravíssim perquè el despatx està
incomplint un acord municipal i li demane per favor que per al pròxim ple o a la major
brevetat de l’explicació pertinent i si fa falta rescindir el contracte amb aquest despatx
es rescindeix perquè fa molts mesos d’açò i es va acordar interposar querella contra els
autors materials sense perjudici de la instrucció, a veure qui ens explica que després de
més de sis mesos aquest acord plenari estiga sense interposar i no li estic mentint, Sr.
Alcalde, és informació autènticament veraç del despatx de lletrats de la família Estrada i
açò no és admissible, i a qui esguita és fonamentalment l’equip de govern perquè va ser
el que va seleccionar aquest despatx d’advocats, no s’ha interposat ni la querella, ni
s’han personat, sis mesos incomplint un acord plenari i açò no és de rebut, i no li estic
acusant, però per favor faça vostè el que siga i done una contestació ràpida, perquè per
descomptat no és admissible.”


